
فرمانده نیروی زمینی سپاه با تاکید برآمادگی همه جانبه 
یگان های عملیاتی شمالغرب و غرب کشورگفت: به هر اقدام 
و حرکت تروریستی پاسخ سخت و پشیمان کننده می دهیم.
همایش  در  پاکپور  محمد  پاسدار  سرتیپ  سردار 
فرماندهان عملیاتی قرارگاه های حمزه سیدالشهداء )ع( و 

نجف اشرف که با حضور فرماندهان یگان های نیروی زمینی 
سپاه، انتظامی و مرزبانی ناجا و اداره کل اطلاعات شمالغرب و 
غرب کشوردر ارومیه برگزار شد، اظهار داشت: تامین امنیت 
در منطقه شمالغرب و غرب کشور، استانهای آذربایجان 

غربی، کردستان و  ...
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

قبل برجام در آستانه جنگ بودیم

در دیدار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح شد:

انتقاد آیت الله صافی
از بهانه جویان برجام

متاسفانه عده ای ملتفت نیستند و در کار ها اخلال می کنند

محمدرضا تابش مطرح کرد:

شانس یکسان لاریجانی و عارف برای ریاست

حج تمتع در محدوده قرمز!

سردار پاکپور:

به هر اقدام و حرکت تروریستی 
پاسخ سخت و پشیمان کننده می دهیم
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روزنامه صبح ایران

رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به سخنان روز چهارشنبه رهبر معظم انقلاب در 
باره برجام گفت: غربی ها قابل اعتماد نیستند و اگر به تعهدات خود عمل نکنند با ابزارهای 

خودمان آن ها را وادار به اجرا می کنیم.
علی لاریجانی روز پنجشنبه در همایش ملی تحولات ژئوپلتیکی غرب آسیا با تاکید بر 
امنیت منطقه ای ادامه داد: در موضوع هسته ای ایرانیان شاید رفتار هوشمندانه ای داشتند 
زیرا بسیاری ازمسائل از جمله غنی سازی تثبیت شد و با این کار غربی ها ناچار شدند 
پرونده های ساخته شده خود را جمع کنند، این سخنان روز گذشته رهبر معظم انقلاب 
کاملا صحیح است و ممکن است آن ها به تعهدات خود عمل نکنند ولی ما هم با ابزارهای 

خومان آن ها را مجبور می کنیم.
لاریجانی با بیان اینکه تردیدی در مورد ایجاد تحولات سریع در منطقه غرب 

آسیا وجود ندارد اظهار داشت: در چند دهه اخیر هیچ گاه منطقه 
ما این قدر پرتحول و پرمسئله نبوده است. وی ادامه داد: 

تردیدی نیست که در محافل منطقه ای نظم یگانه ای که 
آمریکا می خواست ایجاد کند از بین رفته چون خواسته 
آن ها قابلیت اجرایی نداشت و شرایط اجازه نمی داد 

آن ها بتوانند مدیریت واحدی را ایجاد کنند ...

علی لاریجانی:

غربی ها را به انجام تعهداتشان در برجام وادارمی كنیم
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واکنش روحانی به وضعیت مینو خالقی
اعتبارنامه نماینده باید درمجلس بررسی شود هیچ نهادی نمی تواند در آن مداخله کند

مردم باید از همه چیز مطلع باشند

آیت الله صافی گلپایگانی درباره کارشکنی هایی که به بهانه انتقاد از برجام در کار دولت می شود، گفت: قبلا فساد بود و حالا 
که این دولت این مسئله را حل کرده نمی گذارند کار شود.

 این مرجع تقلید در دیدار علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مناسبت هفته کارگر با تشکر از زحمات دولت تدبیر 
و امید برای خدمت به مردم با انتقاد از اختلاف افکنی هایی که در کشور به بهانه انتقاد از برجام علیه دولت صورت می گیرد، 
گفت: متاسفانه عده ای ملتفت نیستند و در کار ها اخلال می کنند و ما همیشه دعا می کنیم که خداوند آن ها را هدایت کند تا 

مشکلات را بیش از این ایجاد نکنند...

پاسخی به برخی ادعاها و فرافکنی های منتقدان دولت

موشكافی 
دومیلیارد دلاری

در گفتگو با کارشناسان سیاسی مطرح شد؛

كامیابی دولت 
یازدهم در 

2 آزمون بزرگ
دولت یازدهم در طول 2 سال و نیم گذشته در عرصه 
سیاست خارجی و داخلی دستاوردهای مهمی داشت. در 
میان این دستاوردها اما برجام و برگزاری پرشور، موفق و 
قانونمند انتخابات هفتم اسفندماه برجستگی خاصی دارد.

و  اسلامی  شورای  مجلس  دوره  دهمین  انتخابات 
با  پارسال  اسفندماه  رهبری  پنجمین مجلس خبرگان 
مشارکت گسترده مردم رقم خورد؛ حضور و مشارکتی که 
می توان آن را نشانه بالا بودن میزان تعهد سیاسی مردم 
ایران و پذیرش مسوولیت فردی و اجتماعی آنان دانست. 
در واقع مردم با حضور گسترده در انتخابات، دیدگاه خود 
را درباره تصمیم های مهمی که در کشور گرفته می شود 
ابراز کردند. در کنار نتیجه انتخابات که نمایانگر سلیقه 
های سیاسی مردم و رای اعتماد آنان به مسوولان نظام 
است، مشارکت بالای شهروندان در شکل دادن به حماسه 

سیاسی خود از اهمیتی جداگانه برخوردار است...

بر  مبنی  آمریکایی  دادگاه  رای  های  زمینه  و  ابعاد 
برداشت غرامت دومیلیارد دلاری از دارایی مسدود شده 
ایران به دلیل برخی ادعاها و فرافکنی های منتقدان دولت 
این  نامکشوف است و موشکافی در  برای برخی  هنوز 

پرونده مهم ملی را ضروری ساخته است.
صدور مجوز برداشت 2 میلیارد دلار از دارایی های 
برای  آمریکا  عالی  دیوان  سوی  از  ایران  شده  مسدود 
پرداخت غرامت به خانواده های قربانیان بمب گذاری سال 
1983 میلادی در مقر تفنگداران آمریکایی در بیروت، 
طی روزهای گذشته به دستاویزی برای حمله مخالفان و 
رسانه های آنها به دولت یازدهم و بهانه ای برای زیرسوال 
بردن برجام تبدیل شده است. این در حالی است که پشت 
ادعاهایی از این دست منطق قابل قبولی وجود ندارد. در 
این میان مستندات بسیاری وجود دارد که نشان می دهد 
کسانی که اکنون بر مسند مدعی نشسته اند خود باید به 
دلیل بی تدبیری و سهل انگاری در هدر دادن اموال ملت 

ایران در مقام پاسخگویی برآیند...
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توضیحات :

1- جهت خرید اسناد شرکت در مزایده به نشانی : 55 متری عمار یاسر بین ک 36 و 40 

ساختمان سرپرستی بانک مهر اقتصاد مراجعه فرمایند.

2- کلیه املاک با وضع موجود به فروش می رسد و جهت ارائه پیشنهاد بازدید از ملک ضروری 

است .

3- صرف شرکت در مزایده هیچگونه تعهدی برای مزایده گر)متقاضی خرید( ایجاد نکرده 

ومزایده گزار)بانک( در رد یا قبول هریک یا تمام پیشنهادات مختار خواهد بود.  

4- هزینه آگهی برعهده برندگان مزایده می باشد.

5- جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید به نشانی فوق الذکر  مراجعه یا با شماره تلفن 

09306755515 و 09338226399 و8989 و 37711500تماس حاصل فرمائید.

بانک مهـــــر اقتصاد درنظردارد املاک مشروحه ذیل را از طریق مزایده به فروش برساند. متقاضیان می توانند حداکثر تا تاریخ 1395/02/20 جهت بازدید از محل وکسب اطلاعات بیشتر 
ودریافت فرم شرکت درمزایده وتکمیل وارائه پیشنهاد قیمت به نشانی های ذیل مراجعه نمایند .

مزایده املاك بانک مهر اقتصاد شماره95/الف 

روابط عمومی بانک مهر اقتصاد استان قم

» آگهی مزایده عمومی «
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شلوغ بازی و انقلابی گری
برخی افراد، اقدامات تند و احساسی که غالباً با نوعی 
بی انضباطی و بی عقلی همراه است را، چون از سرِ درد و 
اخلاص و احساس مسئولیت برای انقلاب صورت می گیرد، 
به عنوان انقلابی گری، یا ستایش می کنند و یا رفتار آنان را 
قابل اغماض می پندارند و این بزرگترین ظلم به انقلابیون 

است. مبنای اصلی انقلابیون دیانت و خردمندی بود که توانستند با پیش بینی درست 
حوادث و با توکل به خداوند و رعایت اخلاق و انصاف به پیروزی برسند. احساسات، اگر 
پشتوانه یک فعل سیاسی عقلانی باشد و تا جایی که در چارچوب اخلاق باشد، شور انگیز 
و بخشی از حرکت آفرینی در تفکر انقلابی است، اما احساسات غیر متکی بر عقلانیتِ 
سیاسی، کور اندیشی است که غالباً نه ره به جایی می برد و نه در جاده اخلاق طی 
طریق می کند. رهبر معظم انقلاب در 25 تیر 1386 فرمودند: »بعضی ها تصور می کنند 
انقلابی گری، یک حرکت انقلابی، یعنی حرکت بی انضباطِ همراه با شلوغی، سردرگمی و 
بی نظمی! می گویند آقا، آنها انقلابی بود و تمام شد! این، غلط است. مطلقاً در ذات تحرک 
انقلابی، اغتشاش و بی نظمی نیست. بعکس، انضباط انقلابی از محکم  ترین و قوی ترین 
انضباط هاست. انضباطی که ریشه از ذهن انسان، از دل انسان، از ایمان انسان می گیرد، 

بهترین انضباط ها را دارد.«
* رئیس مجلس شورای اسلامی

در دیدار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مطرح شد

انتقاد آیت الله صافی از بهانه جویان برجام
آیت الله صافی گلپایگانی درباره کارشکنی هایی که به بهانه انتقاد از برجام در کار دولت 
می شود، گفت: قبلا فساد بود و حالا که این دولت این مسئله را حل کرده نمی گذارند 

کار شود.
 به گزارش ایسنا، این مرجع تقلید در دیدار علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به مناسبت هفته کارگر با تشکر از زحمات دولت تدبیر و امید برای خدمت به مردم با انتقاد 
از اختلاف افکنی هایی که در کشور به بهانه انتقاد از برجام علیه دولت صورت می گیرد، گفت: 
متاسفانه عده ای ملتفت نیستند و در کار ها اخلال می کنند و ما همیشه دعا می کنیم که 

خداوند آن ها را هدایت کند تا مشکلات را بیش از این ایجاد نکنند. 
وی گفت: دولتمردان ما که در همین شرایط سخت زحمت می کشند اجرشان نزد 

خداوند محفوظ است.
این مرجع تقلید افزود: متاسفانه عده ای در مملکت ما نمی گذارند اشخاصی همانند 
شما که با حسن نیت در دولت کار می کنند و زحمت می کشند به کار خود به راحتی 
ادامه دهند اما با همه این سختی ها و در همین شرایط که زحمت می کشید اجر آن نزد 

خداوند محفوظ است. 
آیت الله صافی با اشاره به گزارشات علی ربیعی درخصوص خدمات وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و دیگر خدمات دولت تدبیر و امید به مردم به ویژه در بحث برجام گفت: 
کارهای شما اسباب خوشحالی ماست و بسیار خوشحالیم که امثال شما در راس کار ها 

هستند؛ خدا شما رو حفظ کند و مطمئن باشید خداوند اجر شما را می دهد. 
وی افزود: قطعا آن ها که با دولت همکاری بیشتری کنند تا مشکلات مردم رفع شود 
اجرشان پیش خدا بیشتر است. این مرجع تقلید خطاب به ربیعی گفت: خیلی خوشحال 
هستم که افرادی چون شما که نیت پاکی در انجام کار ها دارند در حال خدمت به جامعه 
هستند و امیدوارم خداوند به شما توفیق دهد و من از همه شما دولتمردان تشکر می کنم 

و سلام مرا به همه آن ها برسانید. 
این مرجع تقلید در ادامه سخنان خود گفت: همه افراد در زمینه رفاه مردم باید اهتمام 
جدی داشته باشند و اسلامیت ما اقتضا می کند که در این زمینه کار کنیم. وی خاطرنشان 

کرد: همه باید به فکر مملکت باشیم و از دیگر مملکت ها عقب نباشیم.
آیت الله صافی گلپایگانی در پایان گفت: بسیار خوشحالم که افرادی چون شما 
دست اندرکار امور هستند که برای حل مشکلات جامعه تلاش می کنند و سلام مرا به همه 

آقایان در دولت برسانید.

آیت الله وحید خراسانی در دیدار وزیر کار:

اقدام دولت برای حل مشکل محرومان 
باارزش است

یکی از مراجع تقلید برجسته شیعه در قم با بیان اینکه هر کاری که با نیت قرب به 
خدا انجام شود به نتیجه خواهد رسید، گفت: اقدام دولت برای حل مشکل محرومان 

باارزش است.
به گزارش ایلنا، آیت الله حسین وحید خراسانی ظهر پنجشنبه در دیدار علی ربیعی وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی که به مناسبت هفته کارگر به شهر قم سفر کرده است، گفت: 
پیامبر خاتم الانبیا )ص( که اول شخص عالم وجود است فرمودند کسی که یتیمی را کفالت 

کند ارزش والایی در این عالم دارد و کار شما از این جهت قابل ستایش است.
وی با اشاره به سخنی از امام موسی  بن جعفر )ع( درخصوص رسیدگی به نیازمندان و 
مستمندان اظهار داشت: کارهایی که برای رفع مشکلات و گرفتاری های نیازمندان و افراد 
مستحق انجام شود قابل ستایش است و از این جهت کار وزارتخانه شما مایه برکت خواهد 

بود و ان شاءالله خدا نیز کمک خواهد کرد.
این مرجع تقلید اضافه کرد: هر کاری که برای خدا بود با استمداد از امام زمان )عج( 
به نتیجه خواهد رسید و امیدواریم شما در کار خود که بخشی از آن رسیدگی ایتام و 
مستمندان است موفق باشید و بدانید این کارهای شما و مشابه این کارها که توسط دیگر 

دولتمردان انجام می شود خدمت به خدا و امام زمان )عج( است.
آیت الله وحید خراسانی با بیان اینکه رسیدگی به ایتام و تفقد از بیچارگان و تلاش برای 
بهبود اوضاع بازنشستگان و دیگر اقشار مردم کاری با ارزش است، تصریح کرد: بسیاری از 
جوانان به ثمر رسیده امروز به دنبال کار و ازدواج هستند و حل مشکلات آنها و تلاش برای 

آن جزو باقیات و صالحات دولت خواهد بود.

آیت الله موسوی اردبیلی:

نباید از هیچ کوششی برای رفع
 مشکلات جامعه کارگری دریغ کرد

آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع عظام تقلید، خواستار تلاش همه 
جانبه دولت برای رفع مشکلات جامعه کارگری شد و از اقدامات دولت برای خدمت رسانی 

بهتر به مردم تشکر کرد.
آیت  الله موسوی اردبیلی عصر پنجشنبه در دیدار دکتر علی ربیعی وزیر تعاون کار و 
رفاه اجتماعی که به مناسبت هفته کارگر به شهر قم سفر کرده است اظهار داشت: تلاشتان 

این باشد تا در حل مشکلات کارگران از هیچ کوششی فروگذار نکنید.
این مرجع تقلید با بیان اینکه حقوق کارگران باید از تمام ابعاد مورد توجه مسوولان 
قرار گیرد گفت: تلاش برای رفع نیازهای کارگران ضروری و مستوجب رضایت خداوند 
است و از این رو باید برای رفع مشکلات کارگران و بهتر شدن زندگی آنان از تمام 

امکانات بهره برد.
آیت الله موسوی اردبیلی با بیان اینکه سلام بنده را خدمت آقای روحانی رییس جمهور 
و دیگر اعضای هیات دولت برسانید گفت: از اقدامات دولت در رفع مشکلات مردم تشکر 

می کنم و امیدوارم موفق باشند.

آیت الله نوری همدانی:

 واردات کالاهای تولید داخل ممنوع شود
یکی از مراجع تقلید از واردات بدون حساب برخی از کالاها گلایه کرد و گفت: واردات 
خارجی کالاهایی که در داخل تولید می شود باید ممنوع شود تا بتوانیم واحدهای تولیدی 

داخل را یاری کرده و در تحقق اقتصاد مقاومتی تاثیرگذار باشیم.
آیت الله حسین نوری همدانی عصر پنجشنبه در دیدار با علی ربیعی وزیر تعاون،  کار و 
رفاه اجتماعی که در دفتر این مرجع تقلید انجام شد، رفع فقر و مشکلات مادی مردم را از 
اهداف مورد نظر اسلام دانست و اظهار کرد: بر اساس تعالیم الهی، انسان ها باید از وضعیت 
معیشتی مطلوبی برخودار باشند به همین علت نعمت های متعدد خداوند متعال در کره 

زمین قرار داده شده است.
وی با تأکید بر اینکه مدیریت نعمت های طبیعی بر عهده جانشین خداوند متعال است، 
اضافه کرد: صاحبان سرمایه باید پول های خود را در گردش قرار دهند و افرادی که سرمایه 
خود را در راه از بین بردن فقر که راه مورد نظر خداوند متعال است، خرج نمی کنند مورد 

عذاب الهی قرار می گیرند.
این مرجع تقلید وجود نظام بانکی را یکی از نیازهای جامعه اسلامی برشمرد 
در  ثروتمندان  کنند؛  عمل  غربی  بانک های  همانند  نباید  بانک ها  کرد:  عنوان  و 
بانک های غربی پول های خود را بلوکه کرده و از مردم ربا می گیرند که این امر 
سبب افزایش سرمایه ثروتمندان می شود در صورتی که دین اسلام بانک های ربوی 
را قبول ندارد زیرا سرمایه های مادی باید در مسیر زراعت، تجارت و صنعت به کار 

گرفته شود.
وی با بیان اینکه همه مردم ایران مدیون کارگران هستند، ادامه داد: دست پرتوان 
کارگران توانسته از مواد اولیه رفاه مردم را تامین کند به همین علت کارگری از مقدس ترین 

کارهاست.
آیت الله نوری همدانی ربا و دیرکردهای بانکی را حرام دانست و عنوان کرد: بانک ها نباید 

دیرکرد دریافت کنند و در این راستا تذکرات لازم داده شده است.
وی از واردات بدون حساب برخی از کالاها به کشور گلایه کرد و گفت: واردات خارجی 
کالاهایی که در داخل تولید می شود باید ممنوع شود تا با این اقدام بتوانیم واحدهای 

تولیدی داخل را یاری کرده و در تحقق اقتصاد مقاومتی تاثیرگذار باشیم.

کاظم جلالی:

حرمت لاریجانی و عارف
در انتخاب رئیس مجلس حفظ شود

رئیس مرکز پژوهش های مجلس گفت: تماس هایی بین آقایان لاریجانی و عارف انجام 
شده و تاکنون دو بار لاریجانی به صورت تلفنی با عارف گفتگوهایی داشته است.

کاظم جلالی در حاشیه مراسم ختم مادر محمدباقر نوبخت در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به سؤالی مبنی بر اینکه آیا رایزنی هایی برای ریاست مجلس دهم آغاز شده است یا خیر؟ 
اظهار کرد: ریاست مجلس به مجموعه نمایندگان مجلس بازمی گردد و فکر می کنم باید در 
این زمینه مدلی را یافت که در آن مدل، شکست وجود نداشته باشد و به نوعی حرمت هر 
دو شخصیت یعنی آقایان عارف و لاریجانی حفظ شود. وی افزود: باید به یک جمع بندی 
برسیم که در آن مدیریت مجلس به شکل تعاملی به پیش برود، اما عده ای در این مورد 

شتابزده اظهارنظر می کنند.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس تصریح کرد: این نوع اظهارنظرها می تواند به مجلس 
آسیب برساند اما ما معتقدیم که مجلس دهم باید از ابتدا با وحدت کار خود را آغاز کند و 

مردم نباید احساس کنند که ما برای کرسی های مجلس با یکدیگر درگیر هستیم.
جلالی خاطرنشان کرد: نباید از ابتدا در مجلس تفرقه ایجاد شود، زیرا این تفرقه می تواند 
به کارآمدی مجلس آسیب برساند؛ بنابراین ما باید به این مسئله توجه داشته باشیم شرایط 
کشور، شرایطی است که باید نگاهمان به اقتصاد مقاومتی باشد و مجلسی را بسازیم که 

نگاهش کارشناسی، متعادل و همراه با رویکرد همکاری با دولت باشد
وی ادامه داد: اگر ما بتوانیم یک مدلی را پیدا کنیم که در آن کسی احساس شکست 

نکند و مجلس از ابتدا با یک وحدت و هدف کارآمدی پیش برود، می تواند مفیدتر باشد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه اجلاس فراکسیون 
امید که قرار است 18 اردیبهشت ماه برگزار شود، چه تصمیماتی اتخاذ گردد؟ گفت: بحث 
فراکسیون ها باید با تشکیل مجلس شکل بگیرد ولی در ابتدای مجلس، افراد تلاش می کنند 
قبل از استقرار آن، یارگیری کنند ولی این جلسات و یارگیری ها پایدار نمی ماند. جلالی 
تصریح کرد: هنگامی که مجلس تشکیل شود، آرایش ها متفاوت خواهد بود ولی ما به این 
فکر می کنیم که آرایشی شکل بگیرد تا رقابت ها به نوعی نباشد که به اصل کارآمدی مجلس 
آسیب برساند؛ اگر قرار است رقابتی شکل بگیرد، باید بر اساس نگاه کارشناسی باشد. وی 
در پایان با اشاره به گفتگوهای لاریجانی و عارف خاطرنشان کرد: تماس هایی بین آقایان 
لاریجانی و عارف بوده است و تاکنون دو بار لاریجانی به صورت تلفنی با عارف گفتگو داشته 

است؛ هر چه این ارتباطات تقویت شود، باعث کارآمدی مجلس خواهد شد.

سردار پاکپور:

به هر اقدام و حرکت تروریستی 
پاسخ سخت و پشیمان کننده می دهیم

فرمانده نیروی زمینی سپاه با تاکید برآمادگی همه جانبه یگان های عملیاتی شمالغرب و 
غرب کشورگفت: به هر اقدام و حرکت تروریستی پاسخ سخت و پشیمان کننده می دهیم.

به گزارش سپاه نیوز؛ سردار سرتیپ پاسدار محمد پاکپور در همایش فرماندهان عملیاتی 
قرارگاه های حمزه سیدالشهداء )ع( و نجف اشرف که با حضور فرماندهان یگان های 
نیروی زمینی سپاه، انتظامی و مرزبانی ناجا و اداره کل اطلاعات شمالغرب و غرب کشوردر 
ارومیه برگزار شد، اظهار داشت: تامین امنیت در منطقه شمالغرب و غرب کشور، استانهای 
آذربایجان غربی، کردستان و کرمانشاه، مدیون مجاهدت ها و ایثارگری های کلیه ی 
نیروهای رزمنده بویژه دلاورمردان قرارگاه حمزه سیدالشهداء )ع( و نجف اشرف می باشد. 
وی با اشاره به اهمیت ارتقای آمادگی های لازم برای رویارویی با تهدیدات و خطرات ناشی 
 ـامنیتی کشورهای پیرامونی و بحرانهای ایجاد شده  از وضعیت منطقه افزود: اوضاع سیاسی 
در این کشورها می طلبد که ما آمادگی های همه جانبه ی خود را توسعه و افزایش دهیم 
و لذا تردیدی نیست که  این آمادگی ها عامل اصلی بازدارندگی می باشد. سردار پاکپور 
تصریح کرد: ما به حمد الله این آمادگی را داریم که به هر نوع اقدام وحرکت تروریستی ضد 
انقلاب پاسخ سخت و پشیمان کننده دهیم و تروریست ها در هرمحل و نقطه ای که باشند 
این حق را برای خود قائل هستیم که آنها را مورد هجوم قرار داده و نابود کنیم. فرمانده 
نیروی زمینی سپاه در ادامه اظهار داشت: سعودی ها تلاش می کنند با استفاده از عناصر 
ضد انقلاب و شرور و سازماندهی آنها در آن سوی مرز نسبت به برهم زدن امنیت کشور 
اقدام نماید که تلاشهای آنها تاکنون راه به جایی نبرده و انشاء الله با آمادگی و تلاشی که 
رزمندگان ما دارند همه نقشه های آن ها نقش بر آب خواهد شد. وی با اشاره به این که 
دشمنان ایران اسلامی درصدد هستند تا بین شیعیان و برادران اهل سنت در منطقه تفرقه 
ایجاد کنند گفت: ایجاد تقرفه و چند دستگی نقشه شوم دشمنان ایران اسلامی در دوره 
های مختلف بوده است که البته با شکست روبرو بوده اند. سردار پاکپور وجود آرامش و 
امنیت پایدار در منطقه را حاصل وفاق ملی، همدلی و انسجام درونی ایران اسلامی دانست 
و افزود: انگیزه و روحیه شهادت طلبی و ایثارگری در رزمندگان اسلام در مرزهای جمهوری 
اسلامی ایران یکی دیگر از عوامل پایداری امنیت در منطقه است. وی در پایان بالابردن 
انگیزه و معنویت در نیروها و حفظ آمادگی های رزمی در کلیه سطوح همراه با کنترل مرزها 
را امری مهم و حیاتی قلمداد و خاطر نشان کرد: نیروهای نظامی و انتظامی ما باید با اشراف 
اطلاعاتی و امنیتی بیش از پیش، استمرار آموزش ها و تمرینات نظامی را یکی از اصول مهم 

موفقیت در میادین مختلف به شمار آورند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

نباید شاهد پول های گمشده باشیم
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تقدیر از حمایت های رهبر معظم انقلاب از جامعه 
کارگری در دیدار اخیر این قشر با ایشان، گفت: معظم له با سخنان شیوای خود، کرامت 

کارگری را تبیین و سخنان امام راحل را بار دیگر تکرار کردند.
علی ربیعی پنجشنبه شب در جشن کارگران نمونه استان قم افزود: جامعه ای که 
اساس آن بر محوریت تولید باشد، جامعه تولیدگرا و صاحب کرامت خواهد بود و در این 
زمینه نقش جامعه کارگری بسیار تاثیرگذار است. وی خاطرنشان کرد: جامعه تولید گرا در 
مقابل جامعه رانتی مصرف گرا بسیار موفق تر و پیشرفته تر می باشد. وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: در جامعه ای که ارزش ها، پول باشد و دو یا چند دهك از راه بدون تلاش و 
زحمت به سرمایه برسند و اتومبیل فرزند خانواده برخی افراد 400 میلیونی باشد، این جامعه 
رانتی خواهد بود. وی ادامه داد: بنیان نظام جمهوری اسلامی، دیدگاه رهبر معظم انقلاب و 
تلاش دولت بر این استوار است که جامعه ای را سامان دهیم که تولید، کار و تلاش اساس 
آن باشد و کارها نیز با سهولت انجام شود. ربیعی ادامه داد: برای کارگران بیش از هر چیز 
امنیت شغلی، ایمنی کار، معیشت، کار شایسته، کرامت و احترام کارگری مهم است. وی 
گفت: تلاش خواهیم کرد که برای فردی که در کشور سرمایه گذاری می کند عزت قائل 
شویم، نباید شاهد پول های گم شده ای باشیم که امروز محاکمه های برخی از آنها را می 
بینیم. وی ادامه داد: کارگران ما برای اینکه در ارزش افزوده کشور تاثیر داشته باشد گاهی 
عضو بدن خود را از دست می دهند و باید قدر این قشر خدوم را بدانیم. وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی همچنین گفت: در سال جاری امید زیادی به ایجاد اشتغال در کشور داریم، 
ما هم باید مراقب معیشت کارگران، زمین نخوردن کارفرما و اشتغال بیکاران باشیم. ربیعی 
با اشاره به ضرورت رعایت ایمنی در محیط کار نیز گفت: بازرسی و ایمنی را از سال 94 در 
دستور کار قرار دادیم و در کشور روند حوادث رو به کاهش است و در قم نیز 30 درصد 
کاهش حوادث ناشی از کار داشتیم، کشته و مصدوم شدن حتی یك کارگر برای ما نگران 
کننده است. وی همچنین ضرورت ارتقای معیشت کارگران را مورد توجه قرار داد و گفت: 
متاسفانه مزد پایین آمده ولی تورم دو نیم درصد بالا رفته است، ما هر چه تلاش کردیم که 
مزد از تورم پیشی بگیرد خیلی ناچیز توانستیم تاثیر بگذاریم. وی گفت: بیش از 60 درصد 
بازنشستگان ما حداقل مزد را دریافت می کنند، از سویی هم نمی توان به کارفرما فشار وارد 
کرد که 30 درصد دستمزد را اضافه کند. به گزارش ایرنا، ربیعی یادآورشد: چرا عده ای می 
دانند این اقدام شدنی نیست ولی به خاطر مشی سیاسی با دولت، فشار وارد می کنند که 
این اتفاق بیفتد؟ وی همچنین خاطرنشان کرد: اگر کمی دیرتر به داد صندوق بازنشستگی 
تامین اجتماعی رسیده بودیم؛ این صندوق با مشکلات جدی روبرو می شد. وی ادامه داد: ما 
با خدای خود وعده کردیم و نگذاریم یك ریال از این پول به غیر از آنکه حقش است، برسد. 
ربیعی خاطرنشان کرد: ما وظیفه داریم از فقر، نابرابری و زندگی های سخت جلوگیری 
کنیم، رسالت ما کاستن از رنج ها و کاستی ها می باشد. در این مراسم از برخی از فعالان 
جامعه کارگری استان قم طی مراسمی با حضور وزیر تعاون و علی لاریجانی رئیس مجلس 

شورای اسلامی تجلیل شد.

محمدرضا تابش مطرح کرد:

شانس یکسان لاریجانی و عارف برای ریاست
نمایند مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه شانس ریاست لاریجانی و 
عارف در مجلس دهم یکسان است گفت: برای انتخاب ریاست مجلس باید کمیسیون های 

مختلف شکل بگیرد و تمام شاخص های نفر اصلح تر را بررسی و انتخاب کنند.
محمدرضا تابش روز جمعه در حاشیه مجلس ختم مادر محمدباقر نوبخت معاون رئیس 
جمهوری و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: 
در این روزها محمدرضا عارف و علی لاریجانی دیدارهایی با افراد مستقل و اصلاح طلب 
دهمین دوره مجلس شورای اسلامی داشتند اما این دیدارها نشان نمی دهد که کدام یك 
از این دو قطعا برای ریاست مجلس انتخاب می شوند. وی با بیان اینکه در دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی افرادی باتجربه و با تفکر اعتدال در این مجلس راه پیدا کردند گفت: 
مجلس دهم بر پایه تدبیر و عقلانیت حرکت خواهد کرد و ریاست مجلس نیز بر پایه این دو 
اصل انتخاب خواهد شد. نمایند مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی در ادامه از برگزاری 
همایش نمایندگان اصلاح طلب در دهمین دوره مجلس شورای اسلامی خبرداد و گفت: 
برای تبیین برنامه های اصلاح طلبان در مجلس آینده روز 18 اردیبهشت ماه شورای اصلاح 
طلبان در مرکزهمایش های بین المللی رایزن در تهران برگزار خواهد شد. تابش افزود: در 
این شورا نشست های تخصصی در زمینه حقوق شهروندی، محیط زیست، آب و انرژی 
برگزار می شود. وی گفت: در این همایش نشستی با عنوان »اصلاح طلبی از منظر دین و 

قانون« برگزار خواهد شد.

یادداشت

اخبــار

رییس جمهوری گفت: براساس قانون 
حوزه  هر  از  که  ای  نماینده  هر  اساسی 
رای  از  پس  شود  می  انتخاب  انتخابیه 
آوردن، اعتبارنامه آن باید در مجلس شورای 
اسلامی بررسی شود و هیچ نهاد دیگری 

نمی تواند در آن مداخله کند.
و  اسلام  حجت  ایرنا،  گزارش  به 
روز  روحانی  حسن  دکتر  المسلمین 
پنجشنبه به مناسبت نهم اردیبهشت روز 
ملی شوراهای اسلامی شهر و روستا در 
جمع منتخبین شوراها در سالن اجلاس 
سران افزود: هم باید به قانون پایبند باشیم 
و قانون اساسی و قوانین مصوب مجلس 
شورای اسلامی جز افتخارات ما است که 
در کشور قانونگرایی زندگی می کنیم با 
مشارکت و مشورت مردم و با عقل جمعی 

کار را پیش می بریم و هر یك از نمایندگان نماینده ملت ایران 
است. وی گفت: این افتخار را اسلام به ما داده و این ارمغان 
را امام و انقلاب در سایه تعالیم اسلامی برای ما آورده و امروز 
افتخار ما آن است که با رای مردم کشور اداره می شود و با 
قانون خدا و قرآن مجید و سنت پیامبر راه زندگی مشخص 
می گردد ولی اداره جامعه طبق فرمان خدا توسط مردم باید 
اداره شود. رییس جمهوری ادامه داد: حال در اداره جامعه 
مردم از ما چه می خواهند؟ آیا از ما دعوا می خواهند و یا می 
خواهند جناح و حزب را به رخ هم بکشیم؟ خیر، مردم حل 
مشکلات کشور را می خواهند. مشکلات کشور باید توسط 
مردم و مشورت و نظر مردم حل شود. روحانی افزود: این که 
در قانون آمده شورای عالی استان ها می تواند به دولت و یا 
مجلس شورای اسلامی طرح بفرستد معنایش این است که 
افکار و نظرات از سراسر کشور جمع شود و به قلب تپنده 
کشور برسد و در اداره کشور همه مردم باید مشارکت کنند و 

شوراها یکی از افتخارات نظام جمهوری اسلامی است.
شورا ها منافع شخصی

 خانوادگی و مادی را از خود دور کنند
وی ادامه داد: یکی از افتخارات بزرگ نظام جمهوری 
اسلامی ایران مردم سالاری است که حضور مردم و مشارکت 
مردم و نشاط و در صحنه بودن مردم و در نهایت عقل جمعی 

که انجام می شود در همه انتخابات ها شاهد هستیم.
رییس دولت تدبیر و امید اظهار داشت: همه انتخابات 
ها اعم از مجلس شورای اسلامی، مجلس خبرگان رهبری، 
شوراهای اسلامی شهر و روستا و همه نهادها و ارگانهایی که 
دردون خود موظف هستند به شور و مشورت بپردازند با رای 

مردم انتخاب می شوند.
رییس جمهوری گفت: همه انتخابات ها معنایش یك 
کلمه است و اینکه اگر کسی به رای شخصی خود اتکا کند و 
استبداد و جمود پیدا کند و به نظرات دیگران اعتنا نکند در 
مسیر حرکت و نابودی و خسران قرار گرفته است. روحانی 
افزود: ما در تاریخ بشر کسی را بالاتر از پیامبرعظیم الشان 
نمی شناسیم و ایشان بر همه علوم و دانش مسلط بودند ولی 
خداوند بزرگ به او امر می کند و می گوید »شاورهم فی 
الامر« که این درس بزرگی برای ما می باشد برای آن که هر 
یك رای هر مقدار عاقل، عالم، مدیر، مدبر و آینده نگر است 
به تنهایی نمی تواند نظراتش صد درصد صائب باشد مگر آن 
که با مردم و با صاحب نظران شور و مشورت کند و نظر آن 
ها را بخواهد و جمع بندی کند. رییس دولت تدبیر و امید 
اضافه کرد: فلسفه شوراها این است که در یك روستا یا شهر 
احزاب، گروه ها، جناح ها و قومیت ها و دست بندی ها با 
هم رقابت کنند و هر کس پیروز شد این جزو لوازم انتخابات 
است ولی هدف آن است که وقتی انتخاب شدیم نه به عنوان 
خودمان بلکه با نگاه تخلیه از خودیت بعد از رای آوردن عمل 
کنیم. روحانی گفت: خداوند همه ما را که به نوعی رای مردم 
گرفتیم و منتخب مردم هستیم در این مسئله مهم کمك کند 
که خود را از نفسانیات و از آنچه برای خود می پسندیم تخلیه 
کنیم. وی تصریح کرد: دور کردن ذهن از منافع شخصی، 
خانوادگی و مادی ضروری است و باید با فکر وعقلانیت و 
شور مشورت با دیگران برای آبادانی روستا و شهر و کشور 

تلاش کنیم.
ریس جمهوری ادامه داد: دولت لوایح مدیریت یکپارچه 
شهری و درآمد پایدار شهرداری ها را به منظور حل مشکل 
شوراهای اسلامی شهر و روستا به مجلس شورای اسلامی 

ارایه می کند.
وی افزود: طبق آمار اعلامی بودجه شهرداری ها در سال 
92، 33 هزار میلیارد تومان و در سال 42.5 هزار میلیارد 
تومان و در سال 94، 55 هزار میلیارد تومان بوده که با توجه 
به شرایط اقتصادی دولت، روند رو به رشدی را شاهد هستیم.

عدالت از اهداف شوراها است
رییس جمهوری با اشاره به اینکه بیش از 117 هزار 
نفر عضو شوراهای اسلامی شهر و روستا هستند گفت: این 
سرمایه بزرگی است که تلاش می کند در کشور تبعیض 
رفاه  اینکه  برای  است،  شوراها  اهداف  از  عدالت  نباشد، 
اجتماعی، بهداشتی و زیست محیطی با نظارت این شورا پیاده 
شود. روحانی گفت: این ها به عنوان منتخب مردم، شهرداری 
ها و دهیاران را برمی گزینند و به شهرها از لحاظ اجتماعی 
و زیست محیطی سامان می دهند. وی با اشاره به اینکه 
باید توجه داشت که چه وظیفه ای بر دوش دولت و شوراها 
است تصریح کرد: مردم می خواهند مشکلات را حل و فصل 
کنیم تا راه زندگی آن ها هموار شود و آنها می خواهند هوای 
سالم تر استشمام کنند، آب و خاکشان آلوده نباشد و جنگل 
ها، مراتع و باغات و درختان کهنسال و جویبارهایشان حفظ 
شود. رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به اینکه همه طبیعت 
امانتی نزد ما است، گفت: حق نداریم آن ها را تخریب کنیم، 
متاسفانه در سال ها گذشته که بسیاری از کشورها از جمله 
ایران توسعه ناپایدار دنبال شده است. روحانی گفت: وجود 
خودروهای فرسوده،  وسایل گرمایشی منازل که در چارچوب 
مقررات زیست محیطی کار نمی کند، نیروگاه هایی که با 
مازوت کار می کنند، خودروهایی که به صورت استاندارد و 
در خیابان بدون چارچوب محیط زیست و زندگی و سلامت 
ما را به خطر می اندازند، کلانشهرها را با معضل بزرگی مواجه 
ساخته اند که بدون برنامه ریزی، سرمایه گذاری و مشارکت 

مردم مشکلات حل نخواهد شد.
 همه دنیا مسائل سیاست خارجی نیست

روحانی تصریح کرد: چند شعار را یاد گرفته ایم و تکرار 
می کنیم، همه دنیا مسائل سیاست خارجی نیست،  زندگی، 
آب، محیط زیست، وسایل سالم و حمل و نقل از جمله 
مواردی است که باید مورد توجه قرار گیرد و اگر نماینده 

مردم هستیم باید به فکر همه چیز مردم باشیم.
روحانی با ذکر مثالی مبنی بر اینکه نمك فضا را بسیار 
لطیف می کند ولی اگر شد همه آن نمك،  دردسر ایجاد 
خواهد کرد گفت: ما امروز ده ها مشکل داریم و باید به همه 
آنها بپردازیم و مردم می خواهند همه مشکلات آن ها حل و 
فصل شود و دولت اگر کاری کرده در سایه مشارکت و کمك 
مردم بوده است و اگر کاری کند در سایه مشارکت و کمك 
مردم خواهد بود و شما بازوان قوی نظام و دولت در سراسر 

کشور هستید.
مردم باید از همه چیز مطلع باشند

وی در بخش دیگری تاکید کرد: در اطلاع رسانی همه 
ماباید تلاش کنیم تا هر چه می شود به طور شفاف به مردم 

خبر دهیم و یکی از رسالت های ما که 
اطلاع  ایم،  شده  انتخاب  مردم  توسط 
رسانی درست و قرار دادن اطلاعات دقیق 

در اختیار مردم است.
رییس جمهوری افزود: اگر جایی ما 
مقصر هستیم بگوییم و از مردم عذرخواهی 
کنیم و اگر دیگران خطا کردند آن ها هم 
اعتراض کنند و اگر ما مشکل آفریدیم 
بگوییم و از مردم عذرخواهی کنیم و اگر 
دیگران آفریدند برای مردم روشن شود 
واین را باید باور کنیم و اگر باور نکنیم 
مشکل حل نخواهد شد چرا که صاحبان 
اصلی این کشور ملت بزرگ ایران هستند.

وی ادامه داد: افتخار ما باید این باشد 
که خادم مردم هستیم و مردم باید از همه 
چیز مطلع باشند و هر آنچه انجام گرفته 
باید اطلاع رسانی شود و یك ریال و یك دلار مردم تا میلیاردها 
دلار فرقی نمی کند اگر اتلاف کردیم باید بگوییم چه شده 

است. اینکه دیگران کاسب هستند سرجای خودش است.
رییس جمهوری گفت: کشورهایی هستند که به خاطر 
قدرت، ثروت، اقتصاد و نفوذ به هیچ چارچوبی اعتنا نمی کنند 
و به حقوق مردم و عدالت و اخلاق اعتنایی ندارند که در راس 

آن ها دولت ایالات متحده امریکا است.
روحانی افزود امریکا به عنوان کشوری که احساس قدرت 
می کند و به رغم اینکه در طی سال های اخیر شکست 
های زیادی را در افغانستان و عراق و انشالله سوریه تحمل 
کرده است و به رغم پایگاه ظالمانه ای که در منطقه برای 
خود ایجاد کرده یعنی رژیم صهیونیستی مرتب شکست را 
تحمل کرده است و متاسفانه در این خوی باقی مانده است. 
وی ادامه داد: خوی استکباری طول می کشد تا فراموش 
شود بنابراین ملت های دنیا باید مراقبت کنند و با این عمل 
کشورهای ظالم مبارزه کنند تا این خوی به مسیر صحیح 
و درست خود بازگردانند. رییس دولت تدبیر و امید تصریح 
کرد: چرا ما نباید حواسمان جمع آن ظالم ها باشد، اگرچه ما 
اقدام آن ها را محکوم می کنیم و از نظر ما بی ارزش است 
و دولت این مسئله را دنبال خواهد کرد اما ما که در برابر 
آمریکا این همه مشکلات داشتیم،  داریم و خواهیم داشت، 
چرا باید مثل معروف گوشت را جلو گربه بیاندازیم و انتظار 
بلعیدن نداشته باشیم. روحانی گفت: چه کسانی پول را بردند 
جایی که آمریکا می توانسته آن را بردارد، بعد از آن همه 
هشدارهایی که در سال های 2007 و 2008 داده شد چرا 
اقدامی صورت نگرفت. وی گفت: دولت تیمی را مامور کرده 
که همه موارد را بررسی کند و از این کارگروه می خواهم که 
نتیجه بررسی خود را شفاف و روشن در اختیار ملت قرار دهد. 

مردم باید از سرنوشت ثروت خود مطلع باشند.
ذخایر بانك مرکزی مصون از هر گونه تعرض است

رییس جمهوری اظهار داشت: البته ذخایر بانك مرکزی هر 
کشور مصون از هر نوع تعرض است و محکمه هیچ کشوری 
نمی تواند نسبت به ذخایر بانك مرکزی کشور دیگر حکمی 

صادر کند و این غیرقانونی است.
روحانی گفت: کار خلاف قانون را ملت،  دولت و نظام نمی 
پذیرد و دولت آمریکا در برابر این اقدام غلط و غیرقانونی 
محاکم آمریکا در برابر ملت و دولت ایران مسئول است و 
دولت ایران و ملت برای احقاق حقوق از هیچ اقدامی فروگذار 

نخواهد کرد.
رییس جمهوری گفت: اینکه سه هزار نفر از بانوان در 
شوراها فعال هستند خوشحالیم و انشالله در مجلس دهم 
با رقم خوبی حضور خواهند داشت و باید باور کنیم بانوان 
دارای استعداد، لیاقت و قدرت فکری همانند مردها هستند. 
روحانی افزود: ما از همه فرصت های موجود کشور باید 
استفاده کنیم و باید از توان فکری، دانش و علوم زنان در 
مسائل کشور استفاده کنیم. وی اضافه کرد: سبك زندگی ما 
باید اسلامی باشد و باید به بانوان و خانم های جامعه احترام 
گذشته شود همانطور که پیامبر )ص( و حضرت علی )ع( 
به حضرت فاطمه )س( احترام می کردند، جامعه مانیز باید 

همان مسیر را ادامه دهد.

اعتبارنامه نماینده باید درمجلس بررسی شود هیچ نهادی نمی تواند در آن مداخله کند

واكنش روحانی به وضعیت مینو خالقی
اخبار

دکتر علی لاریجانی *

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره نقش برجام و نگاه 
افراد مختلف به آن گفت: آنچه ما احساس می کنیم این 
است که گروهی درصددند تا با زمینه سازی بگویند که با 
موضوع برجام هیچ اتفاقی برای کشور به وجود نیامده و 

ثمره ای هم نداشته است.
به گزارش ایرنا، علی جنتی روز چهارشنبه در حاشیه 
آیین رونمایی از کتاب تحریر توحید نوشته حجت الاسلام 
و المسلمین سید حسن خمینی در مرکز همایش های 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران گفت: گروهی درصدد 
هستند که با توجه به اینکه سال آخر دولت بوده و سال 
آینده نیز انتخابات ریاست جمهوری برگزار خواهد شد از 

هم اکنون برای این امر برنامه ریزی کنند.
وی با بیان اینکه آنان دو هدف را به طور موازی دنبال 
می کنند، اظهار داشت: تلقی این امر به جامعه که در برجام 
هیچ اتفاقی نیفتاده و با اینکه آب سنگین اراك متوقف شده 

و سانتریفیوژهایمان کاهش یافته اما تحریم ها سرجای 
خود باقی مانده است؛ یك از اهداف آنان است. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی افزود: این گروه نگاه نمی کنند که قبل از 
برجام کشور در چه موقعیتی قرار داشت به گونه ای که در 
آستانه جنگ بودیم. وی ادامه داد: همان زمان فرانسوا اولاند 
رییس جمهوری کشور فرانسه مدعی شده بود که تمامی 
مقدمات برای حمله مشترك آمریکا، کشورهای اروپایی و 
برخی از کشورهای منطقه به مراکز حساس و حیاتی ایران 

فراهم شده بود.
جنتی خاطرنشان کرد: هدف اصلی این گروه آن است 
که می خواهند برجام را که افتخار بزرگ کشور به شمار 
می رود را به عنوان یك کار ضد ارزشی تلقی کنند. وی 
اظهار کرد: دولت در حوزه اقتصادی نیز که رهبر انقلاب در 
نامگذاری امسال مبحث اقتصاد مقاومتی را مطرح فرمودند؛ 
به جد پیگیر آن بوده است. بر همین اساس ستاد اقتصاد 

مقاومتی تشکیل شده تا با برنامه ریزی دقیق و علمی گام 
های موثری در راستای رونق تولید، اقتصاد، بهبود وضعیت 
معیشت مردم برداشته شود. وی افزود: این اقدامات دولت 
در حالی صورت می گیرد که برخی در تلاش هستند تا 
موفقیتی در این زمینه حاصل نشود؛ تا مدعی شوند دولت 
در این زمینه نیز کاری انجام نداده است. جنتی ادامه داد: 
دولت یازدهم با تمامی امکانات خویش برای رونق اقتصادی 

کشور مد نظر رهبر انقلاب گام بر می دارد.
وی در ادامه با اشاره به برجام خاطرنشان کرد: این گروه 
باید به این نکته بیاندیشیند که قبل از برجام کجا بودیم و 
الان در چه موقعیتی هستیم؛ البته هیچ فردی ادعا ندارد 
که 100 درصد برجام را به دست آورده ایم، هم اکنون دیگر 
تحریم های شکننده گذشته لغو شده است. وی در ادامه 
تاکید کرد: یکی از دستاوردهای مهم برجام لغو 6 تحریم 

شورای امنیت سازمان ملل بود که بسیار ارزشمند است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

قبل برجام در آستانه جنگ بودیم

رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
سخنان روز چهارشنبه رهبر معظم انقلاب 
در باره برجام گفت: غربی ها قابل اعتماد 
نیستند و اگر به تعهدات خود عمل نکنند 
با ابزارهای خودمان آن ها را وادار به اجرا 

می کنیم.
روز  لاریجانی  علی  ایرنا،  گزارش  به 
تحولات  ملی  همایش  در  پنجشنبه 
با تاکید بر امنیت  ژئوپلتیکی غرب آسیا 
منطقه ای ادامه داد: در موضوع هسته ای 
ایرانیان شاید رفتار هوشمندانه ای داشتند 
زیرا بسیاری ازمسائل از جمله غنی سازی 
تثبیت شد و با این کار غربی ها ناچار شدند 
پرونده های ساخته شده خود را جمع کنند، 
این سخنان روز گذشته رهبر معظم انقلاب 
کاملا صحیح است و ممکن است آن ها 
به تعهدات خود عمل نکنند ولی ما هم با 

ابزارهای خومان آن ها را مجبور می کنیم.
لاریجانی با بیان اینکه تردیدی در مورد 
ایجاد تحولات سریع در منطقه غرب آسیا 
دهه  چند  در  داشت:  اظهار  ندارد  وجود 
اخیر هیچ گاه منطقه ما این قدر پرتحول و 
پرمسئله نبوده است. وی ادامه داد: تردیدی 
نیست که در محافل منطقه ای نظم یگانه 
ای که آمریکا می خواست ایجاد کند از بین 
رفته چون خواسته آن ها قابلیت اجرایی 
نداشت و شرایط اجازه نمی داد آن ها بتوانند 
مدیریت واحدی را ایجاد کنند. رییس قوه 
مقننه تصرح کرد: بعد از فروپاشی شوروی 
برخی از غربی ها بیانیه صادر کردند که 
لیبرالیسم باید فرهنگ نهایی ملت ها باشد، 
این تلاش ها به زودی رنگ باخت و به طور 
طبیعی رخ نداد، برخی از کشورها نیز برای 
نشان دادن ناتوانی این تئوری نقش بسزایی 
داشتند. وی افزود: جمهوری اسلامی پس از 
11 سپتامبر که شرایط خفقان بین المللی 
وجود داشته کسی جرات نداشت حرفی 

بزند، مقاومت کرد. لاریجانی اظهار داشت: 
ایران از ملت عراق حمایت کرد و غربی ها نیز 
که به دنبال اهدافی در عراق بودند ناموفق 
شدند، تئوری مدیریت جهانی آن ها خیلی 
رنگ باخت پس از آن نظام چند قطبی 
را مطرح کردند که تحقق پیدا کردن این 
موضوع نیز مورد بحث است. نماینده مردم 
قم در مجلس تصریح کرد: هم اکنون نیز 
بحث هایی درباره نظام فرامنطقه ای مطرح 
ناتو، سازمان  است که این نظامات مانند 
جهانی تجارت به نفع قدرت های منطقه 
ای رفتارهایی انجام بدهند ولی بعدا به این 
نتیجه رسیدند که این نیز درست نیست 
چون سازمان جهانی تجارت فقط می تواند 
40 درصد از اقتصاد دنیا را پوشش دهد و 
با قدرتی که روسیه دارد ناتو نیز نتوانست 
نقش آفرینی کند و نگران شده اند. لاریجانی 
تصریح کرد پس از انقلاب غربی ها به دنبال 
محاصره ایران بودند و ایران تحت فشار قرار 
اگر  و  این قدرت ها شود  تا جذب  دادند 
جذب آن ها شده بود به این شکل دچار 
اشکال نمی شد. ولی انقلاب با این موضوع 
مخالفت کرد زیرا ایران به دنبال قطب شدن 
نیست و می گوید جهان و انسان ها باید آزاد 
باشند. لاریجانی با اشاره به اینکه بدبختی 
و نگون بختی برای یك فرد این است زیر 
چتر کسی قرار گیرد، گفت: ولی غربی ها 
بر این اعتقادند که باید کشورهای کوچکتر 
زیر اقمار قدرت ها قرار گیرند که این خود 
بدبختی بزرگتری است وانقلاب اسلامی در 

قطب بندی های رایج دنیا قرار نمی گیرد
لاریجانی اظهار داشت انقلاب اسلامی 
به دنبال نفوذ معنوی است و به دنبال برده 

کردن انسان ها نیست.
وی با توصیه به اینکه در بررسی های 
بدانیم که در کجا سهم  باید  ای  منطقه 
زیادتری خواهیم داشت گفت: قطعا بدون 

اقتصاد قوی به اهداف مهم خود نمی رسیم 
و این هدف ها روی زمین می ماند در عین 
حال زمان نیز برای جوامع بسیار مهم است 
وباید دید که آیا می توانیم همه اهداف خود 
را محقق کنیم و در آن زمان می توانیم 
سهم درستی از اهداف خود خواهیم داشتم 
لاریجانی افزود: اقتصاد ایران زاینده نیست، 
در اقتصاد داخلی خلل داریم و اگر زاینده و 
سالم نباشد به اهداف عالی نمی رسیم و اگر 
می خواهیم به شرق و غرب متکی نشویم و 
برای بیداری اسلامی وزنی داشته باشیم باید 

وضع درونی خود را سامان دهیم.
نظام در مذاکرات

تصمیم درستی اتخاذ کرد
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین 
روز پنجشنبه در مراسم جشن تشکل های 
کارگری که در قم برگزار شد، با بیان اینکه 
درطول سال های پس از انقلاب همیشه از 
اگر  دیده ایم، گفت:  بدعهدی  آمریکایی ها 
طرف های مقابل در اجرای برجام کارشکنی 
کنند ایران نیز می تواند اقداماتی را انجام دهد 

که برای آن ها پرهزینه است.
لاریجانی  ضمن گرامیداشت یاد شهدای 
کارگری اظهارداشت: انتخاباتی که در روز 
آینده برگزار می شود یک فریضه دینی است 
و این مردم سالاری دینی برکتی است که 
در کشور ما حاکم است، انقلاب اسلامی 
حرکتی را آغاز کرد تا مردم در سرنوشت 

خود نقش داشته باشند.
شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
اسلامی گفت: انتخابات از اهمیت بالایی 
مردم  همه  است  و خوب  است  برخوردار 
در شهرهایی که انتخابات آن  ها به دور دوم 
کشیده شده است شرکت کنند که در نتیجه 
سبب تشکیل مجلسی با قدرت می شود تا 
مشکلات مردم را حل کند. رئیس مجلس 
در سال های گذشته مشکلات  داد:  ادامه 

زیادی وجود داشت که بخشی مربوط به 
تحریم ها و بخشی از آن هم به سوء مدیریت 
ارتباط داشت. رئیس قوه مقننه متذکر شد: 
درطول 2 سال گذشته تلاش شد که مسئله 
هسته ای به سرانجام برسد و تلاش موفقی 
نیز انجام شد و به طورکلی می توان گفت 
که مجموعه نظام تصمیم درستی را در این 

زمینه اتخاذ کرد. 
دکترلاریجانی گفت: در طول سال های 
ها  آمریکایی  از  همیشه  انقلاب  از  پس 
بدعهدی دیده ایم و این طور نیست که اگر 
کنند؛  کارشکنی  برجام  اجرای  مسیر  در 
نیز  ایران  بلکه  باشد،  خالی  ایران  دست 
برای  که  دهد  انجام  را  کارهایی  می تواند 
آمریکایی ها پرهزینه خواهد بود. وی افزود: 
حل مسئله هسته ای سبب شد تا طرف های 
مقابل دیگر بهانه ای نداشته باشند و این 
توفیق مهمی است که غنی سازی در کشور 
محقق شد و بهانه های آن ها نیز از بین رفت.

رئیس مجلس اظهار داشت: می دانیم 
که نقدهایی در رسانه ها نسبت به توافق 
هسته ای بیان می شود، من به عنوان کسی 
که سال ها در مسئله هسته ای بودم معتقدم 
که جمهوری اسلامی ایران کشور را از این 

مسیر به خوبی عبور داده است.
بعضی  داد:  ادامه  مقننه  قوه  رئیس 
کشورها رفتار ناصحیحی در اجرای توافق 
هسته ای دارند ولی تاکنون تغییرات مثبتی 
برای ایران به وجود آمده که ظرفیت فروش 
نفت ایران تغییر کرده و مسئله بانکی نیز 
بهتر شده، البته به طور کامل این موضوع 
حل نشده ولی در کل بهبود یافته که باید 

تلاش کنیم تا مشکل رفع شود.
رئیس نهاد قانونگذاری کشور متذکر شد: 
امیدوارم شرایط پیچیده ای که در گذشته 
وجود داشت رفع شود. دریچه هایی باز شده 

تا این مشکلات رفع شود.

علی لاریجانی:

غربی ها را به انجام تعهداتشان در برجام وادارمی کنیم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,529,000یک مثقال طلا

1,045,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,220,000سکه بهار آزاد ی

10,240,000سکه امامی

5,400,000نیم سکه

2,890,000ربع  سکه

1,970,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

نگاهی به فاصله درآمد و هزینه خانوار شهری 
در 5 سال گذشته 

طی پنج سال گذشته بدترین سال درآمدی برای خانوار ایرانی در سال 1392، بوده که 
به طور متوسط رشد درآمد خانوار ایرانی نسبت به هزینه های آن منفی 2.8 درصد بوده 
است. این روند در سال 1393 بهبود یافته همچنانکه در این سال متوسط رشد درآمد 

خانوار شهری نسبت به هزینه های آن معادل چهار درصد بوده است. 
به گزارش ایسنا، بر اساس اطلاعات منتشر شده از سوی مرکز آمار ایران، به طور متوسط 
درآمد سالانه هر خانوار ایرانی شهری در سال 1393، معادل 24 میلیون و 131 هزار تومان 

بوده است که نسبت به سال 1392، معادل 18 درصد رشد کرده است. 
همچنین بر اساس اطلاعات منتشر شده از سوی مرکز آمار ایران، در سال 1393، هزینه 
هر خانوار ایرانی معادل 23 میلیون و 486 هزار تومان بوده است که نسبت به سال 1392، 

معادل 14 درصد رشد کرده است. 
فاصله ی رشد متوسط درآمد نسبت به هزینه خانوار شهری در سال 1393 معادل 4 

درصد بوده است. 
در سال 1392، به طور متوسط درآمد هر خانوار ایرانی نیز معادل 20 میلیون و 441 هزار 

تومان بوده است که نسبت به سال 1391، 22.2 درصد افزایش یافته است. 
همچنین در این سال به طور متوسط هزینه  هر خانواده ایرانی شهری معادل 20 میلیون 
و 603 هزار تومان بوده است که حاکی از رشد 25 درصدی هزینه های خانوار شهری 

نسبت به سال 1391 است. 
فاصله رشد متوسط درآمد خانوار نسبت به هزینه ها در سال 1392 معادل منفی 2.8 

درصد بوده است. 
در سال 1391 نیز درآمد هر خانوار شهری 16 میلیون و 724 هزار تومان بوده است که 

نسبت به سال قبل رشد 28 درصدی داشته است. 
در این سال به طور متوسط هزینه ی هر خانوار ایرانی معادل 16 میلیون و 428 هزار 
تومان بوده است که نسبت به سال قبل 27.1 درصد افزایش یافته است. در سال 1391 

نیز متوسط رشد درآمد خانوار نسبت به رشد هزینه ها معادل 0.9 درصد بوده است. 
همچنین درآمد هر خانوار شهری در سال 1390 به طور متوسط معادل 13 میلیون 

و 30 هزار تومان بوده است که نسبت به سال قبل 22.75 درصد افزایش یافته است. 
هزینه خالص هر خانوار شهری نیز به طور متوسط در سال 1390 13 میلیون و 217 
هزار تومان بوده است که نسبت به سال 1389، معادل 16.5 درصد افزایش یافته است. 

در سال 1390 نیز رشد درآمد نسبت به رشد هزینه ها معادل 6.25 درصد بوده است. 
بر اساس آمار منتشر شده از سوی مرکز آمار ایران، به طور متوسط درآمد هر خانوار 
شهری در سال 1389، معادل 10 میلیون و 615 هزار تومان بوده که نسبت به سال قبل 

رشد 13.4 درصدی داشته است. 
همچنین هزینه هر خانوار ایرانی در سال 1389 نیز معادل 11 میلیون و 367 هزار تومان 

بوده است که نسبت به سال 1388 معادل 14.6 درصد رشد کرده است. 
در سال 1389 نیز رشد درآمد خانوار نسبت به رشد هزینه ها معادل منفی 1.2 درصد 

بوده است. 
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مریم یعقوبی

طی روزهای اخیر بحث بر حضور سرمایه گذاران خارجی 
در بورس ایران بالا گرفته است و برخی با طرح این ادعا که 
افت شاخص در بعضی مقاطع معلول خروج سرمایه های 
خارجی از  بازار سرمایه است، نسبت به تکرار تجربه ترکیه 

در رابطه با جذب سرمایه های خارجی هشدار می دهند.
سید علی عباسی کارشناس و فعال بازار سرمایه در این باره 
در گفت و گو با خبرآنلاین، گفت:" چند سالی است از تلاش 
ها برای جذب سرمایه، سرمایه گذاران خارجی می گذرد، 
تلاش ها در دو دوره اخیر به اوج خود رسیده و امروز از پس 
این تلاش ها سرمایه خارجی ملموسی جذب بازار سهام 
شده است. این سرمایه گذاری در دو شکل جذب شده؛ 
بخشی به صورت مستقیم توسط خود خارجی ها سرمایه 

گذاری شده است و بخش دیگری با واسطه". 
وی افزود:" فارغ از مقدار سرمابه جذب شده، باید این 
مسئله بیش از اینهامورد ارزیابی فرار بگیرد چرا که میزان 
تنها 2.4  خارجی  کد  با  یعنی  مستقیم  گذاری  سرمایه 
میلیارد تومان است چرا که این میزان با در نظر گرفتن 520 
میلیارد تومان سرمایه گذاری خارجی بسیار ناچیز است و به 
هیچ وجه در شان بورس ایران نیست. واقعیت این است که 
اگر در آمارها از میزان سرمایه گذاری خالص خارجی حرف 
بزنیم، نمی توانیم سرمایه گذاری غیر مستقیم را به عنوان 
سرمایه گذاری خارجی مورد نظر قرار دهیم و آن را مبنای 
تحلیل ها قرار دهیم بلکه در مقام اعداد و ارقام کلی تنها می 

توانیم از آن بهره ببریم". 
عباسی ادامه داد:" وقتی به این جایگاه می رسیم این 
میزان جذب با این همه گشایش بسیار کم و غیر قایل اتکا 
است؛ چراکه با تلاش تیم دیپلماسی هیئت های تجاری که 
در یک سال اخیر وارد ایران شده اند به اندازه تمام بیست و 
پنج سال گذشته بوده است. پس با این حساب و کتاب ها 
باید به گروه جذب سرمایه گذاری خارجی در سازمان بورس 
ضمن عرض سلام و خدا قوت گفت تمام برداشت شما از 
هیئت های تجاری که به ایران آمده اند همین بوده است"!؟

وی تصریح کرد:" مدیران سازمان بورس و اوراق بهادار از 
دکتر ظریف و اعضای تیم دیپلماسی درس بزرگی بگیرند 
و آن اینکه در طوفانی ترین دریا هم می توان شنا کرد 
فقط باید شناگر خوبی باشی. درسی که اگر به آن پایند 
باشیم به حتم می توانیم انقلابی را در جذب سرمایه گذار 
خارجی در بورس ایران بپا کنید چراکه بورس ایران به علت 
خودکفایی به درون و شرکت های حاضر در  کشور توانسته 
بدون وابستگی به شرکت های اقماری کشورهای دیگر خود 
را به این جایگاه برساند که طی چند سال از طرف دبلیو اف 
ای یعنی فدراسیون جهانی بورس به عنوان سود آورترین 
بورس جهان شناخته شود". به گفته این فعال بازار سرمایه" 
این مهم با تلاش و اتکای به شرکت های صنعتی و تولیدی 
داخلی رخ داده است ولی سؤال اساسی این است که چگونه  
با وجود اینکه مهم ترین رکن بورس های جهان از بورس 
ایران طی چند سال به عنوان سود آورترین بورس جهان نام 
می برد؛ تنها 520 میلیارد تومان مستقیم و غیر مستقیم 

سرمایه خارجی جذب می شود!"؟
عباسی ادامه داد:" همین فدراسیون در گزارشی در سال 
2014 اعلام کرده بود که بورس ایران مستعد ترین بورس 
در جهان برای کسب سودهای فراتر از ذهن است، چرا که 
به دلیل آنکه ارزش قیمت گذاری اولیه سهم ها در ایران به 
بیش از 35 سال پیش بر می گردد، قیمت هر سهم واحد 
های صنعتی، تولیدی و مالی در بورس ایران بسیار ناچیز 
است و با قیمت واقعی آن ) ناو سهم ( فاصله زیادی دارد. در 
همین گزارش آمده به دلیل تقلیل ارزش واحد پولی ایران 
نسبت به دلار  و سه برابر شدن ارزش دلار نسبت به ریال 
ایران و از آن طرف افزایش نیافتن قیمت سهام شرکت های 
حاضر در بورس ایران به این میزان  این رشد؛ بی شک باید 
منتظر سالهایی باشیم که بورس ایران بتواند به بی بدیل 

ترین بورس جهان در رشد و شکوفایی تبدیل شود."
وی گفت:" برای بازار سرمایه ایران با وجود چنین انباشته 
آن  از  را  برداشت  کمترین  که  بازارسهام  در  ارزشمندی 
داشته باشیم چرا که تمام برداشت مدیران سازمان بورس 
از پتانسیل بازار و گشایش های دیپلماتیک تنها به 149 
میلیون دلار رسیده که البته این عدد با در نظر گرفتن 

سرمایه گذاری مستقیم و غیر مستقیم است".
عباسی گفت:" در چنین شرایطی این که در برخی مواقع 
گفته می شود علت منفی شدن های بازار سهام از ابتدای 
سال 95 به این است که سرمایه گذاران خارجی با دیدن 
آنکه بعد از برجام فرجامی از گشایش های مالی و اقتصادی 
در ایران رخ نداده پول های خود را از بازار بیرون کشیده اند 
و این اتفاق بورس را از ابتدای سال 95 منفی کرده است! 
این سخنان عجیب در حالی گفته می شود که با برجام و 
بی برجام و در بهترین حالت کل سرمایه گذاری خارجی 
در ایران مستقیم و غیرمستقیم 520 میلیارد تومان است 
با اینکه در کمتر 4 ساعت در معاملات یک روز بازار سهام 
بین 300 تا 1000 میلیارد تومان معامله انجام می شود، 
که نشان می دهد  که مبلغ سرمایه گذاری خارجی آنقدر 
ناچیز است که اگرهمه مبلغ سرمایه گذاری خارجی هم از 
بورس  ایران بیرون کشیده شود هیچ مشکلی در بورس 
ایران بوجود نمی آید. پس مشخص می شود که این ادعای 
خروج سرمایه گذاران خارجی از بورس ایران کذب محض 
است و هیچ سرمایه گذار خارجی سرمایه اش را از بورس 

ایران خارج نکرده است".
وی اضافه کرد:" بورس ایران تنها با حمایت از تولید و 
تسهیل در امر صادرات و واردات اقلام واحد های تولیدی 
صنعتی است که می تواند روزهای سبز و همراه با رشدی را 
شاهد باشد و تنها با تقبیح تولید ملی  و تنها گذاشتن تولید 
کننده در مقابل تولیدات خارجی با کیفیت پایین و قیمت 
اندک و رنگ بویی فریبنده رو به روزهای قرمز و زیان های 

غیر قابل باور برای سهامداران  پیش می رود".

افزایش سرمایه گذاری در واحدهای صنعتی و تعداد پروانه های صادر شده برای تأسیس 
این واحدها طی بهمن ماه سال گذشته می تواند مقدمه ای برای خروج از سکون و حرکت به 

سمت رونق اریابی شود.
به گزارش خبرآنلاین، انتشار تازه ترین آمارهای رسمی از شاخص های کلان اقتصاد ایران 
در پاییز سال 94 نشان می دهد بخش صنعت کشور خیز برای جبران عقب ماندگی های و 
خروج از سکون را برداشته است. با این حال اما بخش مسکن به عنوان یکی از بخش های مهم 

پیشران در اقتصاد ایران همچنان درگیر رکود باقی مانده است.
سرمایه گذاری در واحدهای صنعتی در بهمن ماه سال 94 نسبت به بهمن ماه سال 93 با 
افزایشی 45 درصدی به 329 هزار میلیارد ریال رسیده است و به این ترتیب برای اولین بار از 

تابستان 93 روند سرمایه گذاری در واحدهای صنعتی مثبت شد.
تعداد پروانه های بهره برداری از واحدهای صنعتی هم در این دوره با 10.6 درصد افزایش به 
1241 فقره رسید و سرمایه گذاری برای این واحدها هم با رشد جالب توجه 131 درصدی به 

بیش از 70 هزار میلیارد ریال افزایش یافت. 
شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی در بهمن ماه سال 94 نسبت به مدت مشابه سال 
قبل حدود 2.3 درصد کاهش پیدا کرده و به 89.4 درصد رسیده و در همین مدت شاخص 

تأسیس واحدهای صنعتی نیز با کاهش با 5.2 درصد کاهش به 3659 فقره رسیده است. 
شرایط اما در یکی دیگر از بخش های پیشران اقتصاد ایران یعنی مسکن همچنان رضایت 
بخش نبوده است؛ بنا بر آنچه بانک مرکزی از شرایط مسکن در بهمن ماه سال 94 گزارش داده 
است تعداد پروانه های صادرشده همچنان نسبت به بهمن سال 93 منفی است. طی بهمن ماه 
سال گذشته در مناطق شهری ایران 20 هزار پروانه ساخت ساختمان های جدید در مناطق 

شهری صادر شده که 3.7 درصد کمتر از مدت مشابه سال قبل است. 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در ساختمان های جدید مناطق شهری نیز طی این مدت با 
افتی 25 درصدی به حدود 419 هزار میلیارد رسیده است. بیشترین کاهش نیز در این شاخص 

با حدود 29 درصد در تهران اتفاق افتاده است. 

معاون حفاظت و بهره برداری شرکت مدیریت منابع آب 
ایران گفت: با اجرای طرح احیا و تعادل بخشی منابع آب در 
مدت پارسال 600 میلیون متر مکعب آب در سطح کشور 

ذخیره شد. 
به گزارش ایرنا جهانگیر حبیبی روز پنجشنبه در جمع 

مدیران شرکت آب منطقه ای کهگیلویه و بویراحمد افزود: 
تکلیف شرکت برای جبران کسری مخازن آب کشور، پارسال 
455 میلیون متر مکعب بود که این عملکرد 155 میلیون 

مترمکعب بیشتر از برنامه بود.
وی اظهار کرد: ایده اولیه طرح احیا و تعادل بخشی منابع 

آب مربوط به سال های گذشته است اما این طرح، چندین 
سال تعطیل بود و در سال 1394 با تاکید دولت یازدهم بر 

حفاظت از منابع آبی کشور دوباره اجرا شد.
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت مدیریت منابع آب 
ایران بیان کرد: این طرح برای نجات منابع آب زیرزمینی 
ایران اجرا می شود تا نسل های آینده نیز بتوانند از این آب 

ها استفاده کنند.
وی عنوان کرد: دستگاه قضایی، وزارت کشور، شورای عالی 
امنیت ملی، وزارت نیرو، رسانه ها و مجموعه نظام بر اجرای 
این طرح و نجات منابع آب زیرزمینی مصمم هستند و افکار 

عمومی نیز باید با این طرح همراه شود.
وی گفت: این طرح با توجه به شرایط کشور و اتفاق های 
سال های گذشته در حوزه آب زیرزمینی و لزوم جلوگیری از 
گسترش بحران آب به اجرا گذاشته می شود.حبیبی افزود: 
اگرچه در سال گذشته تنها 50 درصد بودجه مصوب این 
طرح، اختصاص یافت اما در یك سال که از اجرای آن گذشت 
بیش از برنامه در نظر گرفته شده برای سال 1394 جبران 

کسری مخازن آب را در پی داشت.

سرمایه گذاری خارجی در بورس ایران چقدر تأثیرگذار است؟

 نقش رایزنی های دیپلماتیک در بازار سرمایه

پس از 5 فصل متوالی آغاز شد

افزایش سرمایه گذاری در واحدهای صنعتی 

600میلیون مترمكعب آب در كشور ذخیره شد 

نعمت زاده: 

قطعه ساز و خودروساز، یک تیم شوند 
وزیر صنعت،  معدن و تجارت تاکید کرد: باید خودروسازان و قطعه سازان به طور یکپارچه، 

فکر و عمل کنند و خود را یك تیم ببینند. 
به گزارش ایرنا، محمدرضا نعمت زاده در  نخستین جلسه بررسی مشکلات و راهکارهای 
صنعت قطعه سازی کشور در سال 95، افزود: همه باید، امسال تلاش کنیم تا مشکلات 

و موانع تولید را کاهش دهیم و از میان برداریم که این امر به پیگیری مستمر نیاز دارد.
وی با تاکید بر اینکه قطعه سازان برای ارتقای کیفیت قطعات و به روزآوری فناوری ها باید 
بیش از گذشته همت کنند، گفت: در این مسیر، وزارت صنعت،  معدن و تجارت با تمام توان 
حمایت های لازم را به عمل خواهد آورد. به گزارش وزارت صنعت،  معدن و تجارت،نعمت 
زاده بر اهمیت قطعه سازی در توسعه صنعت خودرو کشور تاکید کرد و افزود:  ما باید از 
منابع داخلی و حتی منابع خارجی برای توسعه این صنعت استفاده کنیم؛ چرا که با ارتقای 
سطح کیفی قطعات و تولید رقابتی می توانیم تحول بزرگی در صنعت خودروی کشور 
شاهد باشیم. نعمت زاده بر صادرات خودرو و قطعه تاکید و تصریح کرد: قطعه سازی ایران 
باید برای ورود به زنجیره تامین جهانی برنامه داشته باشند؛ اگر ما برای زنجیره تامین بین 

المللی قطعه تولید کنیم، بطور حتم به رضایتمندی مشتریان داخلی نیز دست می یابیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگری از سخنان خود ایجاد واحدهای تحقیق و 
توسعه )R&D( را برای توسعه صنعت قطعه سازی کشور ضروری دانست و گفت:  این موضوع 
باید از سوی قطعه سازان و فعالان این صنعت مورد توجه ویژه قرار گیرد. نعمت زاده تاکید کرد 
که قرارداد شرکت های خودروساز داخلی با شرکت های خارجی باید پیوست توسعه صنعت 
قطعه سازی کشور را نیز داشته باشد؛  دراین راستا خودروساز خارجی به همکاری با قطعه 
ساز داخلی برای توسعه سهم ساخت داخل الزام پیدا می کند؛ ضمن اینکه ارتقا و به روزآوری 
تکنولوژی و همچنین توجه به کیفیت و صادرات مد نظر قرار خواهد گرفت. وزیر صنعت،  
معدن و تجارت، شرایط پیش آمده در پسابرجام را بهترین فرصت برای توسعه صنعت خودرو 
ذکر کرد و از همه فعالان صنعت قطعه سازی خواست تا با جدیت برای رونق هرچه بیشتر 
این صنعت تلاش کنند. وزیر صنعت،  معدن و تجارت در این نشست، دستور تشکیل کارگروه 
»نظم دهی به مطالبات« در جهت ایجاد نظم در پرداخت مطلبات به قطعه سازان را نیز صادر 
کرد. نخستین جلسه بررسی مشکلات و راهکارهای صنعت قطعه سازی کشور در سال 95 با 
موضوع تحلیل مسایل مالی،  توسعه و نوسازی،  صادرات و فضای کسب و کار و همچنین بحث 
و تبادل نظر پیرامون مشکلات، اهداف ، برنامه ها و طرح های پیشنهادی برگزار شد. در این 
جلسه گزارش آماری از آخرین وضعیت صنعت قطعه سازی کشور توسط دفتر صنایع خودرو 
و نیرومحرکه ارائه شد . همچنین در جلسه یاد شده مشکلات قطعه سازان در محور هایی از 
جمله مطالبات،  نظام قیمت گذاری، مباحث قراردادی و تکریم زنجیره تامین بیان شد؛ ضمن 
اینکه مشکلات فضای کسب و کار در چهار فصل جداگانه شامل مشکلات مربوط به تامین 

اجتماعی ، مالیاتی و ارزش افزوده ، قانون کار و مسائل بانکی مطرح شد.

اجرای سیاست های بازار كار نیازمند بودجه و اعتبار 
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به لزوم 
بهره گیری از نهادهای حامی کسب های خرد و کوچک در راستای اجرا سیاست های بازار 

کار، گفت: اجرای سیاست های بازار کار نیازمند بودجه و اعتبار است. 
به گزارش ایسنا ، حسن طایی روز 8 اردیبهشت ماه در سفر به شهرکرد در دیدار با استاندار 
چهارمحال و بختیاری، ضمن تبریک به مناسبت هفته کار و کارگر، اظهار کرد: اجرای 
سیاست های بازار کار نیازمند بودجه و اعتبار است که در صورت تامین بودجه می توان این 
سیاست ها را تنظیم کرد.  وی افزود: لازم است از نهادهای حامی کسب های خرد و کوچک 
مانند نهادهای بسیج، کمیته امداد امام خمینی )ره(، بانک های خصوصی و صندوق های 
کارآفرینی امید در راستای اجرا سیاست های بازار کار بهره برد.  طایی تاکید کرد: باید تلاش 
کنیم تا با همکاری مراکز کاریابی و مراکز خدماتی کارآفرینی دستگاه ها تحت عنوان »تاک 
دانش« در راستای توانمندسازی و اشتغال آفرینی گام برداریم.  وی با بیان اینکه استانداری 
هماهنگ کننده تمامی نهادها در سطح استان است، خاطر نشان کرد: لازم است بحث 
اشتغال زیر نظر استانداری پیگیری شود.  در ادامه این دیدار استاندار چهارمحال و بختیاری 
با اشاره به وضعیت کنونی اشتغال، اظهار کرد: در سه ماه پایانی سال گذشته 150 میلیون 
تومان یارانه به منظور اعطای 200 میلیارد تومان تسهیلات، در اختیار بانک ها قرار گرفت. 
قاسم سلیمانی دشتکی خاطرنشان کرد: در سال جاری یارانه پرداختی به بانک ها از 

نقدینگی عمرانی از 10 درصد به 20 درصد افزایش پیدا کرده است. 

رشد 8 درصدی صادرات غیرنفتی در فروردین 
صادرات غیر نفتی کشور در نخستین ماه از سال  جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل 

رشد 7.9 درصدی داشته و به سه میلیارد و هفت میلیون دلار رسید. 
به گزارش ایسنا، گمرک ایران اعلام کرده است در فروردین ماه سال جاری هشت میلیون 
و 183 هزار تن کالا به ارزش سه میلیارد و 7 میلیون دلار از طریق گمرکات اجرایی به 
خارج از کشور صادر شد که در مقایسه با فروردین ماه سال گذشته از لحاظ وزن 37 و 
89 صدم درصد واز حیث ارزش 7 و 91 صدم درصد افزایش یافت.  براساس این گزارش 
در همین مدت یک میلیون و 925 هزار تن کالا به ارزش یک میلیارد و 980 میلیون 
دلار وارد کشور شد که از لحاظ وزن 2 صدم درصد کاهش و از نظر ارزش 7 صدم درصد 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش یافت. بدین ترتیب تراز تجارت خارجی کشور 
در فروردین ماه امسال با بیش از یک میلیارد دلار افزایش به نفع صادرات مثبت بود.  در 
این مدت میعانات گازی به ارزش 545 میلیون دلار و محصولات پتروشیمی و سایر کالاها 
به ارزش 2 میلیارد و 462 میلیون دلار صادر گردید. کشورهای چین، امارات متحده عربی، 
عراق، جمهوری کره و هند پنج کشور عمده مقصد صادرات کالاهای غیرنفتی )با احتساب 
میعانات گازی( بودند.  همچنین طی فروردین ماه سال 95، لوبیای سویا با 87 میلیون دلار 
ارزش، ذرت دامی با 59 میلیون دلار ارزش، جو به استثنای بذر با 54 میلیون دلار ارزش، 
دانه گندم خوراکی با 46 میلیون دلار و کنجاله سویا با 40 میلیون دلار عمده ترین کالاهای 
وارداتی بودند. کشورهای عمده طرف معامله با ایران نیز در مدت یاد شده به ترتیب شامل 
چین، امارات متحده عربی، ترکیه، آلمان و هند بوده اند.  بر اساس اطلاعات گمرک ایران 
در فروردین ماه امسال بالغ بر هزار و 694 دستگاه خودرو سواری وارد کشور شده که در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 164 و 69 صدم درصد افزایش داشت. ارزش این تعداد 
خودرو حدود 41 میلیون دلار بوده که نسبت به فروردین ماه سال گذشته از لحاظ ارزش 
دلاری 125 و 74 صدم درصد رشد داشته است.  لازم به ذکر است متوسط قیمت هر تن 

کالای صادراتی در این مدت 367 دلار و کالای وارداتی یک هزار و 29 دلار بوده است. 

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه بخشی از جامعه 
ما گرفتار فقر و بیکاری است، گفت: نباید سیاه نمایی کرد اما فقر 
و بیکاری زیبنده کشور اسلامی نیست و باید برای برون رفت از آن 

اندیشید. 
علی ربیعی پیش از ظهر روز  پنجشنبه در شورای اداری استان 
قم که در تالار معصومیه فرمانداری برگزار شد، اظهار کرد: دولت به 
دنبال سیاست رفاهی منسجم است و ما برای اینکه بتوانیم تحرک 
اقتصادی مناسبی داشته باشیم و بتوانیم جهش را در رشد به دست 

بیاوریم لازم است کشور را بازسازی کنیم.
وی به گذشت بیش از 30 سال از پیروزی انقلاب اسلامی اشاره 
و بیان کرد: باید گذشته را مرور کنیم و وضعیت جامعه در آن زمان 
را با وضعیت کنونی مقایسه کنیم، در گذشته مسئله فقر در کشور 
بسیار جدی بوده و هست و برای برطرف کردن این دغدغه مهم باید 

سیاست مبارزه با فقر را به صورت جدی دنبال کنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر اینکه سیاه نمایی را 
نمی پسندم، تصریح کرد: نباید واقعیت ها را به بهانه سیاه نمایی انکار 
کرد، چراکه فقر و بیکاری بخشی از جامعه ما را گرفتار کرده و این 

مسئله در شأن کشور اسلامی نیست.
 به گزارش فارس ،ربیعی با اشاره به عادت برخی افراد برای 
برجسته کردن نکات منفی در جامعه گفت: برخی افراد از روی 
عادت به بزرگ کردن نکات منفی می پردازند و می گویند »دولت ها 
کاری انجام نداند و یا اینکه برجام به ثمر ننشست و 30 سال گذشته 
هم اتفاقی نیفتاد«؛ با تمام مشکلاتی که وجود دارد و غیرقابل انکار 

است ما نسبت به بسیاری از کشورها وضعیت بهتری داریم.
وی افزود: دین و دولت از یکدیگر جدا نیستند و ما معتقدیم دولت 
همسوی با دین باید حرکت کند و همچنین ولایت فقیه گوهر 
گران قدری است که از ثمرات انقلاب به شمار می رود و باید پاسدار 

این ثمره ارزشمند باشیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: زمانی که وارد دولت 
شدیم شرایط سختی داشتیم و حدود 56 درصد رشد ما کسری 

داشت در حالی  که تورم 30 درصد به بالا داشتیم.
ربیعی اضافه کرد: تلاش می کنیم وضعیتی را پیش بیاوریم که 
در دنیا تعامل داشته و اهدافی را دنبال کنیم که بیش از پیش مؤثر 
باشد، بخشی از آن تعامل، انقلابی گری هوشمندانه برجام بود که 

توانستیم با موفقیت پشت سر بگذاریم.
وی با بیان اینکه در مسئله برجام بسیاری از جوسازی هایی که 
علیه دولت صورت گرفت با شکست روبه رو شد، به سخنی از امام 

راحل اشاره کرد و گفت: امام خمینی )ره( در زمینه ارزیابی هایی که 
از سوی دیگران در مورد کارها صورت می گرفت ملاکی داشتند و 
آن هم این بود که می فرمودند ببینید چه کسانی از کار شما خرسند 

یا ناراحت می شوند با این دیدگاه، حساب کار به دستتان می آید.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به پرستیژ منطقه  ای صهیونیست ها 
اشاره کرد و گفت: در حال حاضر پرستیژ منطقه ای صهیونیست در 
حال فروریزی است و فقط تلاش می کنند پوسته آن را حفظ کنند.

وی با بیان اینکه سیاست دولت در بخش اقتصاد، کنترل تورم 
را دنبال  ایران  اقتصاد  است، عنوان کرد:  همه کارشناسانی که 
می کنند معتقدند که ایران سیاست اقتصادی صحیحی را دنبال 

می کند و ما باید همین رویه را ادامه دهیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه در حال حاضر دوران 
بازسازی مسائل اقتصادی را پشت سر می گذاریم، گفت: رشد 
کارهای اقتصادی صورت گرفته در سال 92 در سال های بعد دیده 

می شود. وی با بیان اینکه بهبود فضای کسب و کار جلوی ریزش 
300 هزار شغل را گرفت، عنوان کرد: نباید واقعیت ها را نادیده 
بگیریم، زیرا با وجود ایجاد اشتغال مقداری ریزش نیز وجود داشت.

ربیعی در بخش دیگری از سخنان خویش با اشاره به بدهی 
سازمان تامین اجتماعی در سال 84 گفت: این سازمان چهار تا پنج 
هزار میلیارد بدهکار بود ولی در سال 92 این میزان به بیش از 60 

هزار میلیارد افزایش یافته است.
وی از دنبال کردن دو مسئله مهم خبر داد و گفت: رهبر معظم 
انقلاب فرمودند باید اشتغالزایی هشت درصد رشد داشته باشد ولی 
ما برای سال نخست، رشد پنج درصدی را سرمایه گذاری کردیم 
و اگر بتوانیم هشت درصد را در طول برنامه جامع توسعه دهیم 

توانسته ایم کار بزرگی انجام دهیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: اکنون قیمت تمام شده 
افزایش یافته و اگر بخواهیم در صنایع  متوسط رشد ایجاد کنیم 

شاید 50 هزار میلیارد تومان هزینه نیاز داشته باشد.
وی با اشاره به دیدار روز گذشته رهبر معظم انقلاب با قشر 
کارگری، عنوان کرد: رهبری در سخنانشان از قشر کارگری حمایت 
کردند و امروز در نخستین تریبونی که فرصت یافتم از رهبر معظم 

انقلاب بابت نگاه نافذ به کارگران تقدیر کردم.
مهمترین  باید  کوشی  سخت  و  عقلانیت  داد:  ادامه  ربیعی 
برنامه ریزی برای رشد باشد و نباید نسبت به انجام پروژه های بی 
مطالعه اهتمام داشته باشیم و باید به سمت پروژه هایی برویم که 
زندگی مردم را دچار تحول کند و اشتغال مناسبی را به دنبال داشته 

باشد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: اشتغال فراگیر و فقر 
زدایی از جمله مسائلی است که آن را دنبال می کنیم و در تلاش 
هستیم بنای توسعه محلی بگذاریم و در هر شهر کوچکی کانون 

اشتغالزایی ایجاد کنیم.
وی با اشاره به هزینه هایی که برای سازمان های بیمه گر صرف 
می شود، گفت: ماهانه بیش از 2 هزار و 500 میلیارد تومان برای 
سازمان های بیمه گر صرف می شود، در حالی که ارزش دفترچه 
روستایی در گذشته چهار هزارتومان بود امروز این مبلغ افزایش 

چند برابری یافته است.
ربیعی برخی پروژه هایی که از سوی دولت دنبال می شود را مورد 
توجه قرار داد و گفت: طرح سلامت را ادامه خواهیم داد و در ارتباط 

با مسئله مسکن نیز برای برطرف کردن موانع تلاش می کنیم.
وی با ابراز نگرانی از مسکن هایی که برای قشر ضعیف جامعه 
ساخته می شود، بیان کرد: نگران هستیم مسکن هایی که ساختیم به 
محله های حاشیه نشین تبدیل شود. در این راستا باید مجتمع های 
مسکونی برای نیازمندان در نظر بگیریم که به فرهنگ منطقه ای نیز 

در کنار آن توجه شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه سخنان خویش با بیان 
اینکه برای دولت آرامش مردم دارای اهمیت است، تصریح کرد: 
ثبات اقتصادی برای دولت بسیار اهمیت دارد تا کرامت مردم حفظ 
شود و برای خرید سکه در صف های طولانی نایستند و ثانیه های 
خوشی و ناخوشی زندگیشان با افزایش و کاهش قیمت سکه تنظیم 
نشود. وی با تاکید بر اینکه باید جامعه را آرام کرده و احساس امنیت 
را به مردم هدیه بدهیم، بیان کرد: دولت به دنبال تنش نیست. ما از 
روز نخست پیروزی برجام را حلال مشکلات عنوان نکردیم، ما نباید 
مردم را ناامید کنیم بلکه باید با مدارا و سخت کوشی و عقلانیت با 

فساد مبارزه کنیم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

فقر و بیکاری زیبنده کشور اسلامی نیست
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AFC بازخوانی موفقیت های سیاسی عربستان در

ذلت دیپلماسی فوتبال ایران یا قدرت آل سعود؟

کنفدراسیون فوتبال آسیا در اختلاف عراق و عربستان نیز به سود سعودی ها رای داد تا 
همسایه غربی ایران نتواند در ایران با عربستان دیدار کند، موضوعی که دامنه تاخت و تاز و 

تصمیم سازی آل سعود در AFC را به روشنی نشان می دهد.
به گزارش ایسنا، شاید این جمله برای سران فدراسیون فوتبال ایران و دوست داران فوتبال 
سنگین باشد اما بدون شک می توان اذعان کرد که برخلاف ادعایی که درباره فوتبال ایران و 
تاثیرات ماورایی علی کفاشیان بر رییس AFC مطرح است، این روز ها این سعودی ها هستند 
که سلطه بلامنازعی بر کنفدراسیون فوتبال آسیا دارند و هر تصمیمی را که دوست داشته 

باشند از میز کار بن همام خارج می کنند، بدون آنکه کسی جلو دار آنها باشد.
ماجرای حمله به سفارت عربستان یقینا هیچ ارتباطی به امنیت در ایران ندارد و اینکه فیفا 
و کنفدراسیون فوتبال آسیا با بهانه واهی آل سعود برای عدم حضور تیم های عربستانی در 
تهران با آنها همصدا شدند نیز یقینا بستن چشم ها بر موضوع دخالت سیاست در فوتبال 
است، نکته ای که شاید با تبین درست از سوی مسوولان فوتبال ایران می توانست آب سردی 
باشد بر همه ادعا های واهی عربستان و پیروزی دیپلماسی ایران، اما ضعف در عمل مقامات 
فدراسیون فوتبال ایران، نتیجه ای نداشت جز کارنامه سیاه برای فوتبال ایران و موفقیت 

کامل برای عربستان.
به نظر می رسد در کنار ضعف و ذلت دیپلماسی فوتبال ایران، عربستانی ها نیز در اوج 
قدرت شان در AFC و فیفا هستند. آنها سهم بسزایی در انتخاب شیخ سلمان به عنوان رئیس 
کنفدراسیون فوتبال آسیا داشتند و با رای دادن به او در انتخابات فیفا نیز نفوذ و سلطه خود 

در آسیا را دوچندان کردند.
سعودی ها که چند هفته پیش موفق شده بودند با زور و لابی نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا 
را برای بازی نکردن نمایندگان این کشور در لیگ قهرمانان آسیا در خاک ایران به خود جلب 
کنند و تیم های ایرانی را مجبور کردند تا به جای بازی کردن در خانه راهی کشورهای عربی 
شوند حالا با به کرسی نشاندن نظریه شان درباره عراق نیز مغرورتر از همیشه بر قدرت و نفوذ 

خود می بالند و حتما هم از ضعف دیپلماسی فوتبال ایران خرسند هستند.
عربستانی ها این روز ها غرق در شادی هستند و احساس قدرت می کنند چرا که توانسته اند 
در بیرون از مستطیل سبز برابر ایران به پیروزی برسند و خود را برنده جنگ تمام عیار برابر 
ایران بدانند. آنها این روز ها پیروز مناقشه فوتبالی دیگری از همان جنس مناقشه فوتبالی با 
ایران شده اند. عربستانی ها این بار به عراق هم ثابت کردند که اگر در صحنه سیاست این 
کشور، ایران دست بالاتر از عربستان را دارد اما در دیپلماسی فوتبالی این آل سعود است که 

پشت سران فوتبال ایران را حتی در خاک عراق نیز به خاک رسانده اند.
پرسش این است که چگونه ایران به عنوان میزبان بازی کشورهایی که امکان بازی در 
آنها فراهم نیست انتخاب می شود اما چرا ایران نمی تواند مکانی مناسب برای بازی های 

نمایندگان عربستان باشد؟
فدراسیون فوتبال عراق، ایران را به عنوان نامزد بازی های خود در انتخابی جام جهانی 
2018 معرفی کرد اما در این میان و در جنجال دو هفته ای عربستان با عراق سران آل 
سعود تلاش کردند تا با وسوسه کردن عراقی ها آنها را وادار به تغییر نظرشان کنند و رئیس 
فدراسیون فوتبال عربستان با رئیس فدراسیون فوتبال عراق نشست حضوری هم برگزار 
کرد اما عراقی ها کوتاه نیامدند و اصرار داشتند که ایران را به عنوان میزبان خود انتخاب 
کنند ولی در نهایت این اصرار ها کارگشا نشد چراکه سعودی ها ایمان داشتند که در این 
جنگ هم به پیروزی می رسند چون AFC بالاترین نهاد فوتبالی در آسیا پشتیبان و حامی 

سرسخت آنها است.
سرانجام کنفدراسیون فوتبال آسیا نیز در رای عجیبی اعلام کرد که ایران می تواند میزبان 

همه بازی های عراق در انتخابی جام جهانی 2018 روسیه به غیر از دیدار عربستان باشد.
پرسش این است که چرا باید عربستان از بقیه کشور ها جدا شود؟ مگر آنها با دیگر تیم ها 
تفاوت دارند؟ اگر به فرض محال هم ایران ناامن است، چرا باید برای دیگر تیم ها ناامن نباشد؟ 
مگر جان سعودی ها ارزشمند از جان بازیکنان دیگر کشورها است؟ مگر تا الان فردی از 
سعودیها در ایران آسیب دیده است؟ پس چرا باید کنفدراسیون فوتبال آسیا در برابر خواسته 
سعودی ها سر کرنش فرود آورد؟ مگر نه اینکه AFC به جولانگاه و حیاط خلوت سعودی ها 

تبدیل شده و مسوولان فوتبالی ما نیر در برابر این نتیجه تلخ سر تعظیم فرود آورده اند. 

زورگویی سعودی ها ادامه دارد

تیم عراق باید به عربستان بیاید!
سخنگوی فدراسیون فوتبال عربستان با رد ادعای فدراسیون عراق تاکید کرد که دیدار 

برگشت تیم ملی این کشور با تیم عراق باید در عربستان برگزار شود.
روز پنجشنبه بود که سخنگوی فدراسیون فوتبال عراق اعلام کرد کنفدراسیون فوتبال 
آسیا با درخواست این فدراسیون برای دیدار با عربستان موافقت کرده است. بر این اساس 
مقرر شده بود دیدار عراق و عربستان در ایران برگزار نشود و عراقی ها کشورهای مالزی و 
استرالیا را به جای ایران پیشنهاد دادند مشروط بر اینکه آنها هم برای دیدار برگشت در 

عربستان به میدان نروند.
این صحبت ها با واکنش سخنگوی فدراسیون فوتبال عربستان مواجه شده است. »عدنان 
معیبد« در این خصوص تاکید کرد که عربستان به هیچ عنوان حق میزبانی از عراق را از 

دست نخواهد داد.
معیبد گفت: ما به موفقیت خودمان مطمئن بودیم. کنفدراسیون فوتبال آسیا ما را از بازی 
در داخل ایران در سطح ملی و باشگاهی منع کرده بود. فیفا هم این رای را تایید کرده بود.

وی افزود: در هر صورت ما تحت هیچ شرایطی در ایران بازی نخواهیم کرد. اگر عراق با 
نظر فیفا بتواند در کشور خودش میزبان باشد ما به این کشور می رویم ولی بازی در ایران 

برای ما ممکن نیست.
سخنگوی فدراسیون فوتبال عربستان تاکید کرد: امیدوارم که عراقی ها خیلی زود زمین 
بی طرف را برای بازی با عربستان انتخاب کنند ولی بازی برگشت ان شاءالله در عربستان 

خواهد بود. ما از این حق کوتاه نخواهیم آمد.
معیبد یادآور شد: تیم ملی عراق در عربستان بازی خواهد کرد و ما هم از حضور برادرانمان 
در عربستان خوشحال خواهیم شد. فیفا تیم ملی عراق را از بازی در خاک خودش بازداشته 

است و کنفدراسیون فوتبال آسیا هم اجازه نمی دهد تیم های عربستانی به ایران بروند.
وی درباره اینکه عراقی ها دو کشور استرالیا و مالزی را برای میزبانی پیشنهاد کرده اند، 
گفت: این حق آنهاست. ما مشکلی با انتخاب مالزی و استرالیا نداریم. پیش از این عراق 
مسابقاتش را در اردن برگزار می کرد. الان تمام کشورهای حاشیه خلیج فارس آماده 

میزبانی از عراق هستند.

به انتخاب فور فور تو

دربی تهران سی و سومین دربی برتر دنیا

دیدار سنتی پرسپولیس و استقلال به انتخاب سایت مشهور فور فور تو، سی و سومین 
دربی برتر دنیا است.

 سایت فور فور تو با انتشار فهرستی از برترین دربی های دنیا از دربی تهران بین دو تیم 
استقلال و پرسپولیس، به عنوان سی و سومین دربی برتر دنیا نام برده است. در توضیحات 
این سایت پیرامون این دیدار آمده است: دو تیم بزرگ و موفق ایران هر دو از استادیوم 
بزرگ آزادی در شهر تهران استفاده می کنند. استادیومی که معمولا برای دیدار دربی تا 
95 هزار نفر نیز هوادار به خود می بیند. دربی ایران مسابقه جوانی است چرا که به علت 
مشکلات مختلف، این کشور تا سال 1970 لیگ سراسری نداشت و اولین دیدار دو تیم نیز 
در سال 1968 برگزار شد. در دهه هفتاد میلادی تیم پرسپولیس به عنوان یک تیم مردمی 
شناخته می شد در حالی که از استقلال به عنوان "تاج" نام می بردند و همواره تیمی بود 
که از سوی حکومت حمایت می شد. البته این مساله تا انقلاب سال 1979 وجود داشت.

دیدار جنجالی دو تیم در سال 1995 که یک پنالتی بحث برانگیز به سود استقلال 
داشت و باعث شد تا این تیم بازی 2-0 باخته را مساوی کند، در نهایت سبب شد که 
از آن سال فدراسیون فوتبال ایران تصمیم بگیرد تا از داور خارجی استفاده کند. با این 
حال جنجالی ترین دیدار دو تیم مربوط به سال 2000 می شود. جایی که در یک دیدار 
پر حادثه بازیکنان دو تیم با یکدیگر درگیر شدند. پرویز برومند، دروازه بان استقلال، با 
مشت به صورت پایان رافت، مهاجم پرسپولیس کوبید و باعث ایجاد حواشی گوناگونی 
شد. در پایان آن دیدار 250 اتوبوس نابود شد و 60 نفر نیز از جمله 3 بازیکن دو تیم 

دستگیر شدند.

نگاهی به اتفاقات لیگ برتر؛

مثلث قهرمانی روی یک خط

درفاصله دو هفته مانده تا پایان رقابت های فوتبال لیگ برتر، 
سه تیم مدعی قهرمانی روی یک خط قرار گرفتند اما فرصت 
در اختیار استقلال است تا با پیروزی در دو دیدار آینده جام را 

بالای سر ببرد.
هفته بیست و هشتم از پانزدهمین دوره رقابت های فوتبال لیگ 
برتر باشگاه های کشور در شرایطی عصر پنجشنبه با برگزاری هفت 
دیدار پیگیری شد که دیدار تیم های فولاد و استقلال اهواز به روز 
شنبه موکول شد. دیداری که البته در تعیین تکلیف تیم های قهرمان 
و سقوط کننده تاثیری ندارد چرا که استقلال اهواز پیش از این 
سقوطش را به لیگ دسته اول قطعی کرده بود و فولاد هم تا حدود 

زیادی از منطقه خطر فرار کرده بود.
استقلال در بهترین زمان برد

شاگردان پرویز مظلومی که به خاطر شکست در دربی تحت فشار 
بودند و انتقادات زیادی را هم به جان خریدند، پس از آنکه فولاد را 
شکست دادند در بهتری زمان ممکن برابر سایپا هم به پیروزی رسیدند 
تا هم امتیاز با پرسپولیس و استقلال خوزستان به خاطر تفاضل گل 
بهتر مجددا به صدر جدول برگردند. حالا آبی های تهران فرصت 
قهرمانی را در اختیار دارند و در صورتی که بتوانند همین روند را حفظ 
کنند و دو دیدار آینده را با پیروزی پشت سر بگذارند شانس نخست 

قهرمانی خواهند بود.

شکست غافلگیر کننده پرسپولیس
شاگردان برانکو ایوانکوویچ که رکوردهای خوبی را از خود در لیگ 
برتر به جا گذاشته بودند و 21 هفته بود نباخته بودند، با شکستی 
غافلگیر کننده ای که برابر نفت داشتند همه رکوردهایی که از خود 
برجای گذاشته بودند را از دست دادند. حالا آنها که با پیروزی در دربی 
صدرنشین شده بودند با سقوطی دو پله ای به رده سوم رفتند. با این 
حال هنوز شانس قهرمانی را دارند اما دیگر این شانس مثل گذشته در 

اختیار خودشان نیست.
استقلال خوزستان دست بردار نیست

شاگردان عبدالله ویسی که بدون شک پدیده پانزدهمین دوره رقابت 

های لیگ برتر هستند، بازهم به یک پیروزی خوب دست یافتند تا 
همچنان یکی از سه شانس قهرمانی این مسابقات به شمار بروند. آنها 
حالا تیم دوم جدول هستند و با استقلال تهران و پرسپولیس در یک 

رده امتیازی قرار دارند.
قعر جدول هم پرابهام باقی ماند

در انتهای جدول هم اوضاع خیلی مشخص نشد و کار به دو هفته 
پایانی کشید تا تکلیف دو تیم دیگر سقوط کننده مشخص شود. استقلال 
اهواز که روز پنجشنبه دیدارش به شنبه موکول شد، از قبل سقوط خود 
به لیگ دسته اول را قطعی کرد. با این حال سیاه جامگان، راه آهن و 
ملوان گزینه های دیگر سقوط بودند که با شکست هر سه، کار برای 
تعیین دو تیم سقوط کننده دیگر به دو هفته اخر کشیده شد. از بین این 
سه، دو تیم دیگر به همراه استقلال اهواز راهی لیگ دسته اول خواهد 

شد.نتایج دیدارهای هفته بیست و هشتم لیگ برتر به شرح زیر است:
* استقلال خوزستان 3 - راه آهن یک

برای  - گل ها: فرشاد جان فزا)20( و رحیم زهیوی)29و 67( 
استقلال خوزستان - مجید حسینی)23( برای راه آهن

* پرسپولیس صفر - نفت تهران 2
گل: وحید امیری)83( و مجتبی حقدوست)92(

* سپاهان 2 - گسترش فولاد تبریز یک
گل ها: امین منوچهری)38( و علی کریمی)88( برای سپاهان - 

داریوش شجاعیان)82 - پنالتی( برای گشترش
* پدیده خراسان صفر - ذوب آهن اصفهان یک

گل: مهدی رجب زاده 72
* فولاد خوزستان - استقلال اهواز )به روز شنبه موکول شد(

* صبای قم یک - سیاه جامگان مشهد صفر
گل: کورده - بازیکن حریف)39(

* تراکتورسازی 4 - ملوان بندرانزلی 2
بخیتار  و  رفیعی)56(  سروش  و 45(،  حاتمی)8  فرزاد  ها:  گل 
رحمانی)61( برای تراکتورسازی - رضا درویشی)10( و محمدحسین 

کنعانی زادگان)67( برای ملوان
* سایپا یک - استقلال 2

گل ها: علی قلی زاده)64( برای سایپا - امید ابراهیمی)52 - پنالتی( 
و پروپیچ)81( برای استقلال

علی دایی:

با تمام وجود برابر استقلال بازی می كنیم

سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: برابر استقلال با تمام قوا بازی خواهیم کرد   همان طور 
که اگر حریف ما پرسپولیس هم بود با همه وجود بازی می کردیم.

علی دایی شامگاه پنجشنبه در نشست خبری پس از پایان دیدار تیم های صبای قم و سیاه 
جامگان مشهد که در هفته بیست و هشتم لیگ بر تر فوتبال با نتیجه یک بر صفر با پیروزی 
تیم صبا در ورزشگاه یادگار امام قم برگزار شد،اظهار داشت: بازی را خوب آغاز نکردیم و در 
نیمه اول بازی خوبی ارائه نکردیم اما با این وجود به یک گل دست پیدا کردیم و در نیمه 

دوم تعادل بر بازی حاکم شد.
وی افزود: به دلیل سنگین بودن بازی هفته گذشته با ذوب آهن، انرژی برخی بازیکنان ما 
تحلیل رفته بود و به همین دلیل در نیمه اول کمی بد بودیم با این حال در نیمه دوم نتیجه 

را حفظ کردیم و به هدفمان که کسب 3 امتیاز بود رسیدیم.
سرمربی صبا گفت: بازی با تیم هایی که در معرض سقوط هستند سخت است اما به 
هدفمان رسیدیم و امیدوارم در 2 بازی آینده بتوانیم نمایش خوبی داشته باشیم و رتبه خوبی 

در پایان فصل کسب کنیم.
دایی بیان داشت: به هیچ وجه به دنبال دفاع کردن نبودیم و بازی جوانمردانه ای انجام دادیم 

و اگر تیم ما قبراق تر بود می توانست با اختلاف گل بیشتری برنده بازی باشد.
وی عنوان کرد: بازی آخر ما با استقلال است و در آن بازی در هفته آخر لیگ بر تر با تمام 
وجود بازی می کنیم و اگر حریف ما پرسپولیس هم بود به   همان ترتیب با دل و جان بازی 

می کردیم.
سرمربی صبا تصریح کرد: امروز با اشتباه داور مسابقه یکی از بازیکنان ما اخراج شد و همین 
اخراج سبب شد در دقایق پایانی به فکر حفظ دروازه خود باشیم اما اشتباه داور یک بازیکن 

کلیدی ما را برای بازی بعدی از صبا گرفت.
دایی درباره حضورش در فصل آینده در صبا افزود: در حال حاضر شرایط تیم مشخص 
نشده و نمی توان در این باره تصمیمی گرفت اما در صورتی که وضعیت مالکیت تیم معلوم 

شود و من را بخواهند ممکن است سال دیگر در صبا بمانم.

قلعه نویی:

یک تیم خوب درست كرده ام
سرمربی تراکتورسازی می گوید خوشحال است که یک تیم خوب درست کرده است.

 امیر قلعه نویی در نشست خبری بعد از پیروزی تیمش مقابل ملوان اظهار کرد: خوشحالم 
که توانستیم یک تراکتور خوب درست کنیم و با وجود فراز و نشیب های زیادی که وجود 
داشت، در گروه مرگ آسیا هم صعود کنیم. تبریز شهر اولین ها است و خوشحالم دو بار در 

اولین های تراکتورسازی سهم کوچکی داشتم.
او افزود: بازیکنان ما جانفشانی می کنند و با وجود پرواز های متعدد و بازی های پشت سر 

هم مسئولان حتی یک جای تنفس کوچک هم به ما ندادند.
سرمربی تراکتورسازی گفت: تیم را در رده یازدهم تحویل گرفتم و وضعی در تراکتور 
بود که هر روز امکان دعوا بین بازیکنان وجود داشت اما خدا را شکر اکنون وضعیت بهتر 

شده است.
وی خاطرنشان کرد: البته جای نگرانی دارد که باز هم امروز دو گل خوردیم که دلیل این 
موضوع خستگی بازیکنان بود. امیدوارم در چند بازی آینده بتوانیم حریفان مان را از پیش 

رو برداریم.
قلعه نویی اظهار کرد: من ملوان را خیلی دوست دارم. سه هفته در انزلی بودم ولی هواداران 
این تیم وقتی امروز وارد ورزشگاه شدند، من را تشویق کردند که امیدوارم این فرهنگ در 

همه جا رواج پیدا کند. این موضوع نشان دهنده فرهنگ بالای مردم انزلی است.
او گفت: تراکتورسازی باید برای فصل آینده هم یارگیری خوبی داشته باشد و هم بدنسازی 
خوبی کند. من مثل بار قبلی که به تبریز آمده بودم، دوست دارم در تراکتورسازی بمانم 
ولی این ماندن شرایطی دارد که اولا باید بازیکنانی را که می خواهم جذب کنند و در ادامه 
تمرینات مان را زود شروع کنیم. اگر این شرایط مهیا نباشد، نمی خواهم شرمنده هواداران 

باشم. من تبریزی های اصیل را دوست دارم و از زندگی در این شهر هم راضی هستم.

 مظلومی: 

با تلاش بازیكنانم صدر جدول را پس گرفتیم
سرمربی تیم فوتبال استقلال تأکید کرد، این تیم با تلاش شاگردانش صدر جدول را پس 

گرفته است.
پرویز مظلومی پس از برتری 2 بر یک استقلال مقابل سایپا در هفته بیست وهشتم لیگ 
برتر اظهار داشت: خدا را شاکرم که امروز از زمین پیروز خارج شدیم. هفته ها در صدر جدول 
بودیم، اما آن را از دست دادیم. با تلاش و مدیریت بچه ها توانستیم صدر جدول را پس 
بگیریم.وی افزود: فشار بازی های همزمان برای تیم  هایی که برای قهرمانی می جنگند بیشتر از 
تیم هایی است که نتایج بازی های برای شان زیاد مهم نیست. باید از بازیکنانم که فشار زیادی 
تحمل کردند و همچنین هواداران که یکپارچه تیم را مورد حمایت قرار دادند، تشکر کنم. 
تیم حریف شایسته بود و موقعیت هم داشت و ما را اذیت کرد. شرایط سختی در این مدت 
داشتیم، اما صدر جدول را به دست آوردیم و امیدوارم در دو بازی آینده به برتری دست یابیم.

سرمربی تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: ما از ابتدای فصل به بازیکنان جوان فرصت 
بازی دادیم. قبل از بازی با صحبت هایی که انجام دادیم، آنها راه افتادند. بازیکنان جوان نیاز به 
زمان داشتند و هر چقدر زمان می گذشت، جا می افتادند، بازیکنان جوان زیادی مثل محسن 

کریمی که مصدوم است، بیرون قرار گرفته و می تواند از این پس کمک کند.
مظلومی درمورد توقعش از رئیس آینده فدراسیون فوتبال گفت: من به رئیس فدراسیون 

چه کار دارم؟ امیدوارم هر کسی که می آید، موفق باشد و اقتدار داشته باشد.

 برانکو: 

 تمام تلاشمان را می كنیم تا قهرمان شویم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه از شکست برابر نفت ناراحتم، گفت: امروز تیم 

همیشگی نبودیم.
برانکو ایوانکوویچ پس از شکست 2 بر صفر تیمش مقابل نفت تهران در نشست خبری 
گفت: پر واضح است که ناراحت و غمگینم. متأسفانه هوادارانی  که با این شور و شوق آمدند، 
تشویق کردند و می خواستند برنده شویم، را نتوانستیم خشوحال کنیم. برای هواداران ناراحتم 
و از آنها عذرخواهی می کنم. آنطور که باید از توپ ها استفاده نکردیم، اما فعلًا با استقلال تهران 
و خوزستان هم امتیاز هستیم و دو بازی دیگر هم مانده است و هر سه تیم هم می خواهند 

قهرمان شوند.
وی ادامه داد: همه تلاش مان را خواهیم کرد که قهرمان شویم، اما همه چیز دیگر به خودمان 
بستگی ندارد و به نتایج سایر تیم ها هم بستگی دارد. به تیم نفت بابت پیروزی تبریک می گویم 
که از ضعف ها و اشتباهات ما استفاده کرد و بازی را برد. باید در این 10 روز جمع شویم تا در 

تبریز با گسترش فولاد و در تهران مقابل راه آهن بهترین بازی را ارائه کنیم.
سرمربی پرسپولیس در خصوص اینکه چه حسی بعد از این باخت دارد که تیمش را از 
قهرمانی دور کرده است، اظهار داشت: بازهم از هواداران تشکر می کنم که علی رغم این شکست 
و در آخر بازی ما را تشویق کردند و به ما اعتماد دادند. وقتی آنها را می بینیم تسلیم نخواهیم 
شد و لیگ جالب خواهد شد، همانطور که سال گذشته بود و ما هر چه در توان داریم به کار 

خواهیم بست تا قهرمان شویم.
برانکو درباره اینکه آیا تنوع تاکتیکی اش نسبت به بازی های قبلی کمتر نبوده است، گفت: 

بحث تاکتیک نبود، بلکه ما امروز تیم همیشگی نبودیم. تعداد قابل توجهی از بازیکنان ما در 
سطح همیشگی خود نبودند و بعد از 22 بازی بدون شکست این اتفاق افتاد و شکستی را 

متحمل شدیم.
وی درباره اینکه بزرگترین اشتباه تیمش چه بود و چرا تعویض های او به خصوص در بخش 
دفاعی تأثیرگذار نبود، تصریح کرد: روی آنالیزهایی که کردیم کار خواهیم کرد. ماریچ را مجبور 
شدیم تعویض کنیم،  چون کل هفته بیمار بود و تب داشت. این ریسک را با تعویض بنسون 
کردیم که پیروز شویم، اما نفوذ کامل را از جناحین نداشتیم و طبیعی است روی ارسال های 
کمی هم که بود ضربات مؤثر نداشتیم. گلی که نفت زد انگیزه آنها را بالا برد و محکم تر ظاهر 
شدند و ما مجبور شدیم طوری بازی کنیم که جوابگوی بازی آنها باشد، اما به نفع نفت شد. 
ما امروز مثل همیشه نبودیم.سرمربی پرسپولیس در خصوص اینکه برای دو هفته دیگر چه 
فکری کرده است و هواداران از او فقط قهرمانی می خواهند و به نتایج سایر تیم ها نیز کاری 
ندارند، گفت: من کاملًا هواداران را درک می کنم و همه خواهان قهرمانی هستیم. نمی توانم که 
از بازیکنانم انتقاد کنم، چون آنها نمی خواستند ببازند و تمام تلاش خود را کردند. امروز یکسری 
جنبه های منفی بیشتر نمود پیدا کرد و منجر به این نتیجه شد. من هواداران را درک کمی کنم، 

همه می خواهیم قهرمان شویم و در این دو بازی همه توان مان را به کار می گیریم.
برانکو در خصوص عملکرد دروازه بان تیمش گفت: هیچوقت عادت نداشتم بعد از بازی در 
خصوص عملکرد بازیکنان به صورت فردی صحبت کنم. ما فقط در رختکن بازیکنانم را آنالیز 

می کنیم و اگر مشکلی باشد آن را رفع خواهیم کرد.

 منصوریان: خدا شاهد است كه برای استقلال بازی نكردیم

 جلالی:  مدیران بی كفایت فوتبال كجا هستند؟

سرمربی تیم فوتبال نفت تهران از پیروزی تیمش مقابل 
پرسپولیس ابراز خرسندی کرد و گفت: هوای باشگاه نفت 
امروز ابری نیست، بلکه طوفانی و آتشفشانی است و ما برای 

مسئولان وزارت نفت غریبه ای بیش نیستیم.
علیرضا منصوریان پس از پیروزی 2 بر صفر تیمش مقابل 
پرسپولیس در نشست خبری گفت: به اندازه ای که بچه های 
من زحمت می کشیدند من هم داد می زدم. به فوتبال ایران 
بابت این بازی تبریک می گویم و این به دلیل زمان بازی 
و کیفیت زمین بود. شاید اگر این بازی در شب و در یک 

ورزشگاه دیگر برگزار می شد به این زیبایی نمی شد.
وی افزود: ما توانستیم پرسپولیس را به خوبی آنالیز کنیم و 
به همین دلیل برنده شدیم. شما فقط ویترین را می بینید، اما ما 
یک تیم پشت این تیم مان داریم. پرسپولیس با حمایت 100 
هزار نفری آمده بود. این تیم بسیار خطرناک است، تیمی که 
در رأس پیکانش مهدی طارمی و علی علیپور را دارد که پشت 
سر آنها فرشاد احمدزاده بازی می کند. بازیکنی مثل محسن 
مسلمان هم در این تیم حضور دارد که همیشه خطرناک 
است. ما تلاش کردیم این ارتباط را بین هافبک ها و مهاجمان 
بین سیدجلال حسینی  این  در  کنیم.  قطع  پرسپولیس 
توانست با تجربه خیلی خوب خود در خط دفاعی بازیکنان 
خطرناک پرسپولیس را کنترل کند. وحید حمدی نژاد، سعید 
لطفی، سیامک کوروشی و همه بازیکنان ما عملکرد خوبی 
داشتند، اما چهره شاخص مان در خط دفاعی حسینی بود که 

توانست به خوبی خواسته های ما را اجرا کند.
سرمربی تیم فوتبال نفت تهران اظهار داشت: ما در این بازی 
نیمه اول را خوب مدیریت کردیم و در نیمه دوم همان طور که 
به بازیکنانم گفته بودم، پرسپولیس از دقیقه 60 به بعد فشار 
بیشتری می آورد و ما می توانستیم برنامه دوم خود را اجرایی 
کنیم. ما توانستیم بازی را خوب کنترل کنیم و نمی گویم که 
مالکیت توپ دست مان بود و دست پرسپولیس نبود، بلکه تیم 
حریف مالکیت بازی را در دست داشت، اما ما توانستیم بازی 
را کنترل کنیم. خوشحالم که علیرضا بیرانوند در این بازی 
از یک گذرگاه خیلی سخت عبور کرد، چون سه ماه پیش 
می خواست به پرسپولیس و این تیم بزرگ مردمی برود، اما 
این اتفاق رخ نداد. رفتن به استقلال و پرسپولیس آرزوی هر 
بازیکنی است که ما برای حفظ تیم مان به بیرانوند اجازه ندادیم 
از نفت جدا شود و خوشحالم که او مقابل تیمی که دوستش 

داشت، سربلند شد.
وی ادامه داد: با اتفاقی که در چند روز گذشته در شبکه های 

او روز سختی  اجتماعی برای بیرانوند افتاده بود، مطمئناً 
داشت و یک اشتباه باعث می شد نقدهای زیادی به او شود، 
اما بیرانوند موفق بود. اینجا می خواهم بگویم که همین امروز 
دو گروه اسپانیایی و ترکیه ای بیرانوند را آنالیز می کردند و این 
موضوع را خودش هم می دانست و خوشحالم که او از بازی 
امروز سربلند بیرون آمد. امیدوارم سال آینده هم بیرانوند به هر 
کدام از تیم های پرسپولیس یا استقلال که می رود موفق باشد، 

چون لیاقتش را دارد.
منصوریان در واکنش به طرح این موضوع که تیمش خوب 
بازی کرد و در لحظات پایانی توانست بر پرسپولیس غلبه کند 
و آیا بیشتر انگیزه اش این بوده که برای استقلال بازی کند، 
گفت: نمی دانم چرا قسمت ما شده است که در هفته های 
پایانی تکلیف قهرمانی را مشخص کنیم، اما خدا شاهد است 
که این طور نبوده و من برای استقلال بازی نکردیم. سال 
گذشته در حالی که خودمان برای قهرمانی می جنگیدیم 
مقابل تراکتورسازی مساوی کردیم تا سپاهان قهرمان شود و 
این بار هم برای خودمان بازی کردیم و پرسپولیس را شکست 

دادیم.
وی خاطر نشان کرد: من منکر استقلالی بودنم نمی شوم، 
هواداران  روح  سوهان  تا  داشت  وجود  راه  هزار  امروز  اما 
پرسپولیس شوم. مثلًا کاپشن آبی بپوشم یا آرایش ظاهری 
خودم را به گونه ای ترتیب دهم که هواداران این تیم را تحریک 
کند. من از ادبیات چهار و شش که برخی از استقلالی ها و 

پرسپولیسی ها استفاده می کنند، متنفرم. من به بازیکنانم گفتم 
که باید در روزهای سخت در کنار هم بوده و با یکدیگر باشیم.

منصوریان تصریح کرد: هوادار پرسپولیس برای یک لحظه 
عصبانی می شود، اما من بازی الجیش و الشباب را فراموش 
نکردم که همین هواداران پرسپولیس با پرچم قرمز آمدند و 

ما را تشویق کردند.
وی با تمجید از تیمش گفت: به جرأت می گویم اگر امسال 
سهمیه بگیریم به منزله این است که قهرمان لیگ شده ایم. 
در مورد شرایط فعلی باشگاه نفت هم باید بگویم هوای امروز 
باشگاه ابری نیست بلکه طوفانی است. امروز در رختکن ما 
بازیکنان به شدت از وزیر نفت گلایه داشتند. آنها مانند برادرم 
هستند و باید این گلایه را اینجا مطرح کنم. آنها سؤالی داشتند 
که آیا وزیر اصلًا برنامه های ورزشی را نگاه می کند؟ آیا بازی 

امروز ما مقابل پرسپولیس را دید؟
»کمتر تیمی پیدا می شود که در جده سه بار حیدر حیدر 
بگوید«، وی با یادآوری این موضوع افزود: ما اگر از نظر مدیریت 
کلان پشتوانه ای مانند سپاهان داشتیم شرایط مان امروز بسیار 
فرق می کرد، بازیکنان ما مطالبات خود را گرفته بودند و امروز 
با خیال راحت نزد خانواده های خود می رفتند. هوای باشگاه 
نفت امروز ابری نیست، بلکه طوفانی و آتشفشانی است. ما برای 

مسئولان وزارت نفت غریبه ای بیش نیستیم.
منصوریان در مورد اینکه  برخی از هواداران پرسپولیس 
اعتقاد داشتند تیم نفت امروز ضدفوتبال بازی کرد، اعلام کرد: 
ما مقابل پرسپولیس ضدفوتبال بازی نکردیم، بلکه مجبور 
بودیم این مدل بازی کنیم. مقابل تیمی که از بازیکنان خیلی 
خوبی در خط حمله و هافبک خود برخوردار است و تقریباً در 
هر بازی مقابل حریفان در 15 دقیقه اول بازی یک گل می زند 
و پس از آن در لاین آپ دوم دفاعی می نشیند، باید این مدل 
بازی می کردیم. ضدفوتبال را شب گذشته در بازی تیم های 

اتلتیکو مادرید و بایرن مونیخ دیدیم.
وی در مورد توهین هایی که برخی از هواداران پرسپولیس 
علیه او انجام دادند، گفت: هوادار پرسپولیس اگر چیزی گفته 
باشد من نشنیدم. من می توانم الان از اینجا بیرون رفته و 
با ادبیات کج پاسخ دهم، اما دیده ام که همین هوادار 500 
بار در بازی های ملی و بازی های ما در لیگ قهرمانان آسیا 
در ورزشگاه آزادی حضور پیدا و از تیم مان حمایت کرد. من 
خودم هوادار رئال مادرید هستم و برخی مواقع از عملکرد 
سرخیوراموس عصبانی می شوم که این موضوع ها در فوتبال 

طبیعی و زودگذر است.

سرمربی تیم فوتبال سایپا با انتقاد شدید از شرایط این باشگاه گفت: چگونه هر فردی می  آید 
و مدیر باشگاه می شود؟

به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، مجید جلالی پس از شکست دو بر یک 
تیمش مقابل استقلال در حالی که بغض داشت، گفت: الان تنها چیزی که می تواند راحتم 
کند، این است که فصل در حال پایان است. این بغض چند ساله من است که آدم صبوری 

هستم. سال  های سال است که شرایط غیرمنصفانه را تحمل کرده و کسی چیزی نمی گوید.
وی افزود: شمال می رویم می گویند جو آنجا خراب بوده و صحبتی نکن. جنوب می رویم 
همین حرف ها را می زنند و می گویند حرفی نزن تا همه چیز را کنترل کنیم. فوتبال برای مردم 

است و ما هم می خواهیم موفق باشیم. نمی خواهیم همه چیز کجدار و مربز باشد.
سرمربی سایپا خاطرنشان کرد: از شما می خواهم من را با سرمربی پرسپولیس مقایسه کنید. 
هفته بیست وچندم لیگ، تیم من بین رتبه و دوم و چهارم جدول بود و پرسپولیس نهم تا 
یازدهم. برانکو حمایت می شود ولی هر روز عنوان می کردند که قرار است من را کنار گذاشته و 
فلانی را سرمربی کنند. یک روز به کاپیتان تیمم زنگ زدند و گفتند فلانی قرار است سرمربی 
شود. مدیران بی کفایت فوتبال ایران نباید برای حضور افراد در مدیریت فوتبال شاخصی تعیین 
و به این مسائل رسیدگی کنند؟ چگونه هر فردی می  آید و مدیر باشگاه می شود؟ باغبان هم که 
می خواهند انتخاب کنند کسی را انتخاب می کنند که تخصص داشته باشد اما در فوتبال هر 
کسی را مدیر می کنند. جلالی ادامه داد: تیم من را به خاطر اینکه سایپا به رده چهارم سقوط 
کرد، جریمه کردند. اگر مقصر هستم، از مدیران سایپا می خواهم کل قراردادم را جریمه کنند. 
واقعا احساس می کنم که لقمه سهل الهضم هستم. ما در این فوتبال زحمت کشیده ایم و چرا 
باید مدیری که تخصص ندارد، انتخاب شود؟ اگر قرار است هر کسی مدیر شود، چرا با فلان 
مربی خارجی قرارداد میلیاردی بسته می شود؟ اگر اینطور است، هر فردی را می توان به عنوان 
مربی انتخاب کرد. »چه کسی می خواهد به درد این فوتبال برسد؟«. وی با بیان این جمله 

تصریح کرد: در فولاد خوزستان که بودم، بروید ببینید چطور در نیمه نهایی جام حذفی، من را 
مقابل پرسپولیس بازنده کردند. این همه صبوری و کنترل تا چه زمانی باید وجود داشته باشد؟ 
اینهایی که ناحق می کنند کجا باید مواخذه شوند؟ من کجای فوتبال هستم؟ جلالی گفت: 
رسما کسی چیزی نمی گوید ولی غیررسمی خیلی  چیزها می گویند. مثلا می گویند فلان جو 
ورزشگاه خراب است و چیزی نگویید. اگر حرفی زده نشود، چرا باید حق من تضییع شود؟ 
چرا سر من باید بریده شود؟ جلالی در مورد شکست تیمش مقابل استقلال عنوان کرد: اول 
صحبت هایم گفتم که تنها چیزی که من را آرام می کند، این است که فصل در حال پایان است. 
یکی از سخت ترین فصل های عمرم را می گذرانم و نمی دانم حرفم را به چه کسی بگویم. این چه 
پنالتی بود که داور به سود استقلال گرفت؟ گل دوم هم خطا بود. جلوی تراکتورسازی، ملوان 
و سیاه جامگان ببینید با تیمم چه کار کردند. تا شلوغ می کنم، می گویند از شما چنین انتظاری 
نداشتیم. فوتبال، زندگی  من است و کار درگیری بلد نیستم. می خواهم در فوتبال باشم ولی 
حقی وجود دارد که باید بدهند. وی افزود: امروز شاهد بودید که چه بازی  انجام دادیم. متاسفانه 
در این کشور همه تابلوی نتایج را می بینند. 16 بازیکن از تیم های پایه سایپا به تیم اصلی آوردم 
که بالای 5 میلیارد ارزش افزوده برای سایپا داشت. کدام مربی ریسک می کند بازیکن جوان 
بیاورد؟ پس قرار است چه زمانی از کارم حمایت شود؟ من هم با صبا و پاس جام آورده ام اما 
اگر 5 جوان بیاورید، کار مهمی کرده اید. من با کسی خصوصتی ندارم و با کسی هم بد نیستم. 
سرمربی سایپا یادآور شد: می دانم در این فوتبال، اگر یک دوست داشته باشیم، 10 دشمن هم 
داریم اما من با کسی دشمنی ندارم. از ابتدای فصل مدام گفتند فرد دیگری به جای من بیاید. 
مگر می شود به کمک من بگویند که می خواهیم تو را برداریم و کسی دیگری بیاید؟ آیا با این 
شرایط تیم درست می شود؟  جلالی در پاسخ به این سوال که آیا صحت دارد که هفته گذشته 
مدیرعامل باشگاه سایپا بین دو نیمه بازی با ملوان به او گفته است که دیگر به داخل زمین نرود، 

گفت: بله، در رختکن این موضوع را به من گفت.



5علمی و سلامت

تیمی از محققان دریافته اند ترکیب رژیم غذایی حاوی روغن ماهی دریایی، عصاره کاکائو و 
فیتوسترول احتمالا به مقابله با بیماری قلبی کمک می کند. 

به گزارش مهر، محققان دانشگاه کاردیف بریتانیا به بررسی پتانسیل تلفیق سه ماده اصلی به 
عنوان راهکاری برای پیشگیری از تصلب شریان پرداختند. به گفته دیپاک رامجی، عضو تیم 
تحقیق، »انواع گوناگون اجزای تشکیل دهنده مواد خوراکی تاثیرات سودمندی بر پیشگیری 
از ابتلا به بیماری های قلبی-عروقی دارند اما اطلاعات کمی در مورد تاثیر ترکیب این مواد 
وجود دارد.« یافته های مطالعه نشان می دهد که در مدل های سلولی ترکیب سه ماده غذایی 

می تواند به توقف فرایندهای کلیدی مرتبط با روند پیشرفت تصلب شریان کمک کند.
محققان با استفاده از مدل های آزمایشگاهی به بررسی این موضوع پرداختند که در صورت 
مصرف همزمان اسیدهای چرب پلی اشباع نشده امُگا-3 )که در روغن ماهی دریایی یافت 
می شود(، فلاوانول ها )یافت شده در کاکائو( و فیتواسترول )یافت شده در دانه کنجد و فندق( 
چه اتفاقی می افتد. یافته های این تحقیق نشان داد مصرف ترکیب فوق الذکر به مقابله با 
بیماری های قلبی-عروقی کمک می کند. تصلب شریان علت اصلی بیماری قلبی است که 
تقریبا هر 34 ثانیه یک نفر به این دلیل فوت می کند و یک سوم مرگ های جهان ناشی از 

این عارضه است.

درمان شب كوری به كمک سلول ها بنیادی به فاز انسانی نزدیک شد

عینک گوگل، كار را برای پزشكان آسان می كند
محققان در سان فرانسیسکو 17 میلیون دلار برای ساخت 
نام "Augmedix" جمع آوری  یک دستگاه پوشیدنی به 

کردند که بین پزشکان و بیماران تعامل ایجاد می کند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، این عینک که متعلق به 
شرکت گوگل است، بستری را برای پزشکان فراهم می کند 
تا به جمع آوری، به روز رسانی و به خاطر آوردن داده های 

پزشکی بیماران در زمان واقعی بپردازند.
مدت زیادی از آمدن عینک گوگل به بازار نمی گذرد اما این 
شرکت همچنان در حال افزایش ویژگی های این عینک در 

بخش مراقبت های بهداشتی است.
پزشکانی که دارای این عینک نیستند ناچارند مدام به 
جستجو در رایانه های خود پرداخته و حواس خود را بر 
روی یافتن اطلاعات بیماران متمرکز کنند در نتیجه تمرکز 
زیادی بر روی بیمار خود ندارند. اما استفاده از عینک گوگل 
برای جمع آوری و مراجعه به اطلاعات به یک پزشک کمک 

می کند تا تعامل بهتری با بیمار خود داشته باشد.
این عینک اطلاعات مخصوص به بیماران را ذخیره کرده 

و روند دسترسی به آنها را در مواقع لزوم تسریع می بخشد.
ورود  برای  افزار  نرم  یک  شامل  همچنین  عینک  این 

اطلاعات و به روز رسانی آنها است.
طراحان این عینک قصد دارند تا با افزودن هوش مصنوعی 
)AI( و فناوری تشخیص گفتار به شکل طبیعی تری به 

پردازش زبان در آینده بپردازند.
پزشکان در بیمارستان سلطنتی لندن با بهره گیری از 
مزایای فناوری واقعیت مجازی )VR( در بخش بهداشت 
و درمان در یک سطح جدید، یک بیمار 70 ساله مبتلا به 

سرطان روده بزرگ را با استفاده از فناوری واقعیت مجازی 
جراحی کردند.تمام روند این جراحی که توسط دکتر شفیع 
احمد جراح سرطان انجام شد، توسط دانشجویان پزشکی 
 VR بیمارستان دانشگاه کوئین مری لندن بوسیله هدست

گوگل و گوشی های هوشمند مشاهده شد.
مردم نیز پخش زنده این جراحی را با دانلود یک برنامه بر 
روی گوشی های هوشمند خود تماشا کردند. این جراحی با دو 
دوربین 360 درجه و لنزهای متعدد فیلمبرداری شده است.

در سال 2014، دکتر احمد اولین جراحی پخش زنده در 
جهان را با استفاده از عینک گوگل انجام داد که نزدیک به 13 

هزار دانشجو در سراسر جهان آن را تماشا کردند.
از مزیت این عینکهای هوشمند این است که در حین 
عمل جراحی می توان از مشورت جراحان مجرب که دور از 

دسترس هستند استفاده کرد.
طراحان این عینک بر این باورند که استفاده از آن کار را 
برای جراحان تازه کار آسان کرده تا بتوانند با امنیت خاطر 

بیشتری به انجام جراحی بپردازند.

ارتقا این عینک و همچنین نرم افزار آن می تواند این 
دستگاه پوشیدنی را برای کمک به افراد مبتلا به اوتیسم 

مناسب سازد.
این نرم افزار به بیماران اوتیسمی کمک می کند تا با 
برقراری تماس چشمی به راحتی در گفتگوهای مختلف 

شرکت کنند.
هنگامی که بیماران مبتلا به اوتیسم در چشم کسی نگاه 
می کنند، صفحه نمایش کوچک رایانه  این عینک، احساسات 

اشخاص دیگر را به فرد بیمار نشان می دهد.
مادر یک کودک مبتلا به اوتیسم می تواند با کودک خود از 
طریق این دستگاه صحبت کرده و در واقع آنچه که او می بیند 
را ببیند. دوربین این عینک به نحوی فعال شده که نقش 

چشم دوم مادر را ایفا می کند.
این عینک با پخش موسیقی ملایم سبب آرامش کاربران 

شده و می تواند به کاهش اضطراب و نگرانی کمک کند.
مطالعات بالینی برای این فناوری جدید در پاییز امسال در 

دانشکده پزشکی هاروارد آغاز خواهد شد. 

ساخت اولین قایق - زیردریایی فوق لوكس جهان
یک شرکت خصوصی در اتریش اولین قایق با قابلیت تبدیل به زیردریایی را در کلاس فوق 

لوکس و با سطح ایمنی استاندارهای نیروی دریایی را تولید کرد.
به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( منطقه خراسان و به نقل از دیلی میل، 
سخنگوی شرکت "Migaloo Submersible" اعلام کرد: این کلاس در تعداد کم تولید شده 
و تنها پنج نمونه از آن موجود است. این زیردریایی دارای امکاناتی قابل توجه مثل سالن تئاتر، 

آسانسور، کتابخانه و تراس های اختصاصی است.
طراحی قایق و زیردریایی "Dubbed" از هر نظر هوشمندانه است چرا که این وسیله قادر 
است تا در کمترین زمان از وضعیت شناور به حالت زیردریایی تبدیل شده و مسافران خود را 

به دنیای زیر آب ببرد.
شرکت سازنده اعلام کرد: طول قایق و زیردریایی "Dubbed" تقریبا 115 متر است و نمونه 
استاندارد آن دارای پد فرود هلیکوپتر و هشت واحد اقامتی فوق لوکس است. حداکثر عمق قابل 

دسترسی در این زیردریایی نیز حدود 239 متر از سطح است.
کریستین گامپولد، مسؤول بخش طراحی شرکت اتریشی "Migaloo" عنوان کرد: هدف تیم 
طراحی ساخت وسیله ای ایمن و کارآمد با ظاهر بیرونی و درونی منطبق با روحیات انسان است.

شرکت سازنده قیمت هر دستگاه زیردریایی را با امکانات کامل حدود 2.3 میلیارد دلار 
اعلام کرد. 

كاهش ریسک بیماری قلبی 
با مصرف روغن ماهی و كاكائو

"بیست ودومین سمینار چشم پزشکی فارابی" با هدف 
ارایه تازه های چشم پزشکی با حضور جمعی از متخصصان 
و صاحب نظران این رشته روز چهارشنبه هشتم اردیبهشت 

ماه در هتل المپیک تهران آغاز به کار کرد.
رییس کمیته برگزاری "بیست و دومین سمینار سالیانه 
چشم پزشکی فارابی" در این رابطه گفت: درمان بیماری 
RP)شب کوری( به کمک سلول های بنیادی که مطالعات 
آن روی مدل حیوانی به اتمام رسیده است، وارد فاز انسانی 
شد که به زودی روی این بیماران به کار گرفته می شود. 
دکتر محمود جباروند در حاشیه برپایی "بیست و دومین 
سمینار سالیانه چشم پزشکی فارابی" با اعلام این خبر افزود: 
RP یک بیماری ژنتیکی است که مبتلایان به آن در زمینه 
سلول های رنگدانه چشم دچار مشکل بوده و هنگام شب و 
در محیط هایی که نور کافی ندارد با کاهش شدید بینایی 
رو به رو هستند. وی ادامه داد: با توجه به نقش سلول های 
بنیادی در ترمیم بافت های آسیب دیده چشم، واحد فراهم 
همکاری  با  فارابی  بیمارستان  بنیادی  سلول های   آوری 
استادان به نام چشم پزشکی کشور از این سلول ها در درمان 

بیماری شب کوری بهره گرفته است. دکتر جباروند با ابراز 
خرسندی از اینکه کیفیت رشد و تکثیر سلول ها بنیادی و 
تزریق آنها در نمونه های حیوانی با نتایج مثبتی همراه بوده 
است، تصریح کرد: نتایج موفقیت آمیز به کارگیری این 
سلول ها سبب شده تا در آینده نزدیک از این سلول ها برای 
درمان بیماران استفاده شود. وی گفت: هم اینک 1500 
بیمار دچار شب کوری در لیست انتظار درمان بیمارستان 
فارابی قرار دارند. رییس کمیته برگزاری "بیست و دومین 
سمینار سالیانه چشم پزشکی فارابی" ادامه داد: هر چند از 
نظر علمی امکان تزریق سلول های بنیادی در بیماران دچار 
شب کوری با موفقیت روبرو بوده است، اما بالا بودن هزینه 
این کار سبب شده تا با فراخوانی که قرار است به زودی اعلام 
شود از خیرین حوزه سلامت برای انجام این پروژه کمک 
گرفته شود که در صورت مساعدت آنان گام ها ی موثری در 

درمان بیماران دچار شب کوری برداشته خواهد شد. 
وی ادامه داد: این سلول ها از خود فرد دریافت، سپس رشد 
و تکثیر شده و در داخل چشم تزریق می شود که در این 
روش سلول های تزریق شده، جایگزین سلول های آسیبی 

دیده می شود. دکتر جباروند اظهار داشت: هم اینک به 
کارگیری سلول های بنیادی درترمیم بافت ها سطحی چشم 
نقشی فراوانی دارد که بیمارستان فارابی در این زمینه به 
کمک سلول های بنیادی به بیمارانی که از تخریب سلول های 
بنیادی قرنیه رنج می برند، خدمات درمانی ارایه می دهد. 
بیست  امسال  که  فارابی  سمینارهای  هدف  گفت:  وی 
و دومین آن در حال برگزاری است، ارتقای دانش چشم 
پزشکی کشور است که این سمینار همه ساله اردیبهشت 
ماه به منظور ارایه تجربیات و تبادل نظر متخصصان چشم 
پزشک در رشته های مختلف فوق تخصصی چشم برگزار 
می شود. رییس کمیته برگزاری بیست و دومین سمینار 
سالیانه چشم پزشکی فارابی تصریح کرد: در این سمینار 
همچنین نحوه تشخیص و درمان بیماری های چشم با 
استفاده از تکنولوژی های نوین روز مورد بررسی و تبادل 
نظر قرار می گیرد. همچنین در کنار این سمینار شرکت های 
تجهیزات چشم پزشکی با ارایه تکنولوژی های نوین روز 
دنیا و معرفی نحوه استفاده از آنها برای ارایه خدمت بهتر به 

بیماران حضور فعالی دارند.

تحقیقات نشان داده که مزایای ویتامین D فراتر از استحکام 
و حفظ سلامت استخوان ها است و حتی در برابر بیماری هایی 
مانند سرماخوردگی و افسردگی نیز محافظت ایجاد می کند. 

به گزارش مهر، بسیاری از افراد به اندازه کافی ویتامین D را 
دریافت می کنند مگر در نواحی ای که آفتاب به اندازه کافی 
در دسترس نباشد و یا فرد دچار مشکلات در جذب ویتامین 

D باشد.
نور خورشید: اگرچه نور خورشید و قرار گرفتن در معرض 
اشعه ماورای بنفش به صورت محافظت نشده، خطر ابتلا به 
سرطان پوست را افزایش می دهد اما قرار گرفتن در معرض 
آفتاب همراه با استفاده منظم از کرم های ضد آفتاب منجر 
به سنتز ویتامین دی در بدن می شود. میزان این قرارگیری 
باید روزانه 20 تا 25 دقیقه باشد و اگر شما دارای پوست 
تیره هستید، میزان این قرارگیری در معرض آفتاب را باید 

افزایش دهید.
ماهی های چرب: ماهی های چرب از قبیل قزل آلا، ماهی 

تن و ماهی ساردین منابع غنی از ویتامین D هستند. هر سه 
اونس از فیله ماهی قزل آلا، شامل 450 واحد بین المللی 
ویتامین D است ضمن این که اسیدهای چرب امگا 3 موجود 

در آن پاداشی برای حفظ سلامت قلب است.
کنسرو ماهی تن: هر 4 اونس از این نوع ماهی، 150 واحد 

ویتامین D دارد.
قارچ ها به طور طبیعی به خاطر قرارگیری در  قارچ: 
معرض آفتاب حاوی مقادیر زیادی ویتامین D هستند و به 
اندازه مکمل ویتامین D، نیاز بدن به این ویتامین را تامین 
می کنند. محققان توصیه می کنند که نیم تا یک ساعت 
قبل از مصرف قارچ، آن را در معرض نور خورشید به طور 
مستقیم می توانید قرار دهید. چون قارچ همانند پوست 
انسان ویتامین D را از طریق نور خورشید سنتز می کند. 
مصرف یک پرس قارچ 400 واحد از ویتامین D بدن را 

تامین می کند.
شیر غنی شده: تقریبا تمام محصولات شیر گاو غنی شده 

با ویتامین دی در هر 8 اونس، حداقل 100 واحد از میزان نیاز 
به این ویتامین را تامین می کنند. برخی از انواع شیر سویا و 

شیر برنج نیز با ویتامین دی غنی شده اند.
برخی از انواع آب پرتقال: یک لیوان 8 اونسی از آب 

پرتقال غنی شده، 100 واحد ویتامین D دارد.
مکمل های ویتامین D: در مصرف این مکمل ها البته باید 
احتیاط کنید و با پزشک تان مشورت نمایید چون مصرف 
بیش از حد ویتامین D می تواند سمیت ایجاد کند. میزان نیاز 
روزانه به ویتامین D در افراد معمولی و افرادی که دچار پوکی 

استخوان هستند، 800 تا 1200 واحد است.
زرده تخم مرغ: استفاده از این خوراکی یک راه مناسب 
برای جذب ویتامین D مورد نیاز است. یک عدد زرده تخم 
مرغ حاوی 40 واحد ویتامین D است البته نباید سعی کنید 
کل نیاز روزانه خود به ویتامین D را از طریق خوردن زرده 
تخم مرغ جبران کنید. چون یک عدد تخم مرغ حاوی 200 
میلی گرم کلسترول است و توصیه انجمن قلب آمریکا این 
است که روزانه بیش از 300 میلی گرم کلسترول برای حفظ 

سلامت قلب، دریافت نشود.
غلات غنی شده: غلات کم کالری غنی شده مانند دانه ها، 
در هر یک فنجان و نیم، حاوی 90 واحد ویتامین دی هستند 
و می توان آنها را با شیر و یا آب پرتقال غنی شده با ویتامین 

دی مصرف کرد.
جگر گاو: هرچند جگر گاو منبع غذایی جذابی برای همه 
افراد نیست، اما هر وعده 3.5 اونسی از آن به صورت پخته 
شده، حاوی 50 واحد ویتامین D و چندین ماده غذایی دیگر 
مانند ویتامین آ، آهن و پروتئین است. با این حال جگر گاو 
کلسترول بالایی دارد و نمی توانید از آن به عنوان تنها منبع 

ویتامین D استفاده کنید.
روغن ماهی: روغن کبد ماهی که با طعم  دهنده  هایی 
چون نعنا یا مرکبات و یا به شکل کپسول  های مکمل ارائه 

می  شود، منبع غنی از این ویتامین به شمار می آید.
چراغ ها و لامپ های فرابنفش: برای افرادی که در 

معرض خطر فقر شدید ویتامین D هستند، تجویز می شود.

شکنندگی ناخن ها و ریزش مو می تواند در بسیاری از زنان باعث ایجاد احساس ناخوشایندی 
از ظاهرشان شود. با بررسی رژیم غذایی و استفاده ی بیشتر از مواد غذایی  که در ادامه ذکر شده 

است، می توانید ناخن ها و موهای خود را به شکل سالم و قوی قبل خود برگردانید.
هر چند مساله ی خیلی جدی ای نیست اما یکی از ناراحت کننده ترین اثرات زمان عدم تعادل 
هورمونی، مانند یائسگی، اثری است که می تواند بر ناخن و سلامت مو بگذارد. بسیاری از زنان 
یکباره پی می برند که ناخن های محکم شان تبدیل به ناخن هایی شکننده و موهای سالمشان 
شروع به ریزش می کند. خوشبختانه، شما می توانید کارهایی انجام دهید تا از این علائم خلاص 
شوید. یکی از بهترین کارهایی که می توانید انجام دهید، کنترل رژیم غذایی و استفاده از مواد 
غذایی است که موجب تقویت ناخن ها و موهایتان می شود. در ادامه ی مطلب شش تا از بهترین 

مواد غذایی برای این منظور آورده شده است.
آجیل ها: آجیل یک بسته ی فشرده ی سه گانه از چربی های ضروری، ویتامین های گروه 
B و ویتامین E  است که هرسه ی این ها برای مبارزه با شکنندگی ناخن ها و ریزش موی ناشی 
از آسیب های مرتبط با افزایش سن، حیاتی هستند. مطالعات نشان داده اند که این سه ماده 
ی مغذی به طور قابل توجهی به بهبود ظاهر مو و ناخن به وسیله ی تغذیه ی آنها از درون، در 

ارتباط است.
لوبیا سبز: لوبیا سبز حاوی مقدار بسیار کمی سیلیکا است. سیلیکا یک ماده ی معدنی است 
که تصور می شود اگر به مقدار خیلی کم استفاده شود، قادر به بهبود وضعیت ناخن ها و مو است. 
سیلیکا همچنین به داشتن پوستی صاف و استخوان هایی قوی کمک می کند. از دیگر منابع 

خوب سیلیکا می توان به مرکبات و گیاه دم اسبی اشاره کرد.
جگر: لوبیا سبز حاوی مقدار بسیار کمی سیلیکا است. سیلیکا یک ماده ی معدنی است که 

تصور می شود اگر به مقدار خیلی کم استفاده شود، قادر به بهبود وضعیت ناخن ها و مو است

مصرف آهن کافی می تواند روح تازه ای را به ناخن های شکننده بدمد و  به جلوگیری از ریزش 
مو هم کمک زیادی کند. جگر یکی از غنی ترین منابع غذایی آهن در اطراف ماست و می تواند 
در تهیه ی بسیاری از غذاهای مختلف استفاده شود. گوشت گاو بدون چربی و تخم مرغ نیز 
منابع بسیار خوبی از آهن هستند. گیاهخواران هم می توانند از فراورده های سویا و لوبیا قرمز 
برای دریافت آهن مورد نیازشان استفاده کنند. هویج ها: هویج حاوی بیوتین )یک نوع ویتامین

B ( است. کمبود این ویتامین می تواند باعث ریزش مو و خشک و شکننده شدن ناخن ها شود. 
بهترین راه خوردن هویج ها برای این که از مزایای کامل آن در این مورد بهره مند شوید مصرف 
آن در میان وعده ها و آن هم به صورت خام می باشد. گوجه فرنگی و کاهو نیز از دیگر راه های 

بسیار خوب برای دریافت بیوتین بیشتر برای بدن شما می باشند.
توت فرنگی: ویتامین C یکی از شناخته شده ترین ویتامین ها از نظر خواص تغذیه ای می 
باشد. یک رژیم غذایی فقیر از ویتامین C می تواند منجر به مشکلاتی در میان تمام بافت های 
نرم بدن و همچنین شکنندگی ناخن ها و ریزش مو شود. ویتامین ث همچنین به جذب آهن در 
بدن کمک می کند. با این که در بین مردم، بیشتر متداول است که پرتقال مهم ترین منبع تامین 
ویتامین C است، به این مساله کمتر پرداخته می شود که توت فرنگی هم یک منبع فوق العاده 

ای از این ماده ی مغذی حیاتی است.
آناناس: هر چند بیوتین و ویتامین C برای حفظ ناخن ها و موی سالم ضروری هستند، اما بدن 
نمی تواند آن ها را بدون مقدار کافی منگنز) یکی از مواد معدنی ضروری کمتر شناخته شده(، 
به خوبی جذب کند. یکی از بهترین منابع منگنز آناناس است، اما تمشک و آواکادو نیز غنی از 
منگنز هستند.شکنندگی ناخن ها و ریزش مو می تواند در بسیاری از زنان باعث ایجاد احساس 
ناخوشایندی از ظاهرشان شود. با بررسی رژیم غذایی و استفاده ی بیشتر از مواد غذایی فوق، شما 

می توانید ناخن ها و موهای خود را به شکل سالم و قوی قبل خود برگردانید. 

D معرفی ۱2 منبع سرشار از ویتامین

6ماده ی غذایی برای درمان ریزش مو و ناخن های شكننده 

 7فایده ریش برای سلامتی
برخی از آقایان علاقه زیادی به گذاشتن ریش دارند و برخی دیگر با بلند شدن آن موافق 
نیستند. ولی باید بدانید که داشتن ریش فواید زیادی برای سلامتی دارد که قصد داریم 

در این مطلب به آن اشاره کنیم.
ریش محافظ پوست صورت و گردن از آسیب های نور خورشید

هر چه میزان تماس شما با نور خورشید بیشتر باشد، احتمال آسیب های وارده به 
پوست تان نیز بیشتر می شود. این آسیب ها از یک آفتاب سوختگی ساده تا ابتلا به 
سرطان پوست متغیر است و متناسب با تداوم و مدت زمان تماس با اشعه ها ایجاد 
می شوند. اما بلند کردن ریش یک راه ساده و کم هزینه برای حفاظت بخشی از صورت از 

آسیب های اشعه های ماورای بنفش خورشید محسوب می شود. 
علاوه بر این ریش، پوست را سالم تر نگه می دارد، چون به واسطه ی آن هوای ملایم 
تری با پوست تماس پیدا می کند. متخصصان حوزه ی سلامتی بر این عقیده هستند که 
تماس مکرر و طولانی مدت پوست با نور خورشید زمینه را برای ابتلا به سرطان پوست، 

آفتاب سوختگی های جدی و بروز زودهنگام چین و چروک مهیا می سازد.
ریش برای محافظت پوست از سرما

اگر جزو افرادی هستید که به کوهنوردی، اسنوبورد یا اسکیت روی یخ و به طور کلی 
به ورزش های زمستانی علاقه دارید، می توانید از ریش به عنوان گرم کننده ی صورت 
خود استفاده کنید. موهای روییده روی صورت آقایان مانند یک سد محافظ در برابر سرما 
عمل می کنند.  ریش به جوان ماندن پوست کمک زیادی می کند، چون  از کم آب 
شدن پوست جلوگیری می کند. در واقع مانند یک سد محافظ روی پوست عمل می کند.

علاوه بر این ریش می تواند از تماس سرمای شدید با پوست صورت جلوگیری کرده و 
پوست صورت را مرطوب نگه دارد. در این صورت نیازی نیست نگران خشکی آزاردهنده ی 

پوست و پوسته پوسته شدن آن باشید.
ریش برای جلوگیری از ابتلا به بیماری های مربوط به گلو: به احتمال زیاد این 
را نمی دانید که ریش می تواند به جلوگیری از بیماری های مربوط به گلو کمک کند. 
چگونه؟ موهای روییده در صورت آقایان مانع از ورود برخی باکتری های موجود در هوا به 
داخل دهان و تماس آنها با گلو می شود. البته متخصصان در این خصوص همچنان در 
حال بررسی هستند، اما احتمال اندک آن نیز می تواند تشویقی برای داشتن ریش باشد.

ریش برای مقابله با حملات آسم: افراد مبتلا به آسم به خوبی می دانند که آلاینده 
ها و گردوغبار موجود در هوا چه قاتلان خاموشی هستند! محققان انگلیسی کلینیک   
Harley Streetبر این عقیده هستند که داشتن ریش و سبیل که از لب بالا تا ورودی 
سوراخ های بینی را می پوشاند، مانع از ورود مواد آلرژن )حساسیت زا( به حفره ی بینی 
و ریه ها می شود.  این بدین معنی است که ریش می تواند مواد آلرژن و دیگر دشمنان 
میکروسکوپی مانند باکتری ها را در خود نگه داشته و ذخیره کند. بنابراین لازم است که 

به طور مرتب ریش تان را با آب و صابون شسته و خشک کنید.
ریش مانع از سرعت گرفتن روند پیری پوست: بدون شک گذاشتن ریش می تواند 
چهره ی یک مرد جوان را جا افتاده تر و پیرتر نشان دهد. اما در زیر همین ریش، پوست 
سالم تر و جوان تر می ماند. در واقع ریش به جوان ماندن پوست کمک زیادی می کند، 
چون این موها مانع از جریان یافتن افراطی آب روی پوست شده و از کم آب شدن آن 
جلوگیری می کند. در واقع مانند یک سد محافظ روی پوست عمل می کند. در نتیجه 

پوست ضخیم تر، نرم تر و جوان تر می ماند.
ریش برای مقابله با سرماخوردگی:   به گزارش تبیان ،یکی از موارد آزاردهنده 
ریش گذاشتن در تابستان احساس گرمای بیش از حد معمول است. اما به عقیده ی 
محققان مرکز Trichology شهر بیرمینگهام بریتانیا در فصل زمستان داشتن ریش از 
بروز سرماخوردگی در آقایان پیشگیری می کند، چون می تواند با افزایش دمای پوست 
صورت باعث گرم ماندن آن شده و به بدن کمک می کند تا با ویروس ها مقابله کند.  
منظور از گذاشتن ریش، نامرتب بودن نیست. لازم است که ریش تان را مرتب کنید و 

به تمیزی آن اهمیت دهید.
به طور خلاصه گرم نگه داشتن بدن و همچنین مصرف مایعات زیاد کلید اصلی سرما 

نخوردن در زمستان و حتی روزهای گرم )به دلیل باد کولر و غیره( است.
ریش مانع از بروز ضایعات پوستی: آقایان به خوبی با سوزش پوست بعد از اصلاح 
آشنایی دارند. افرادی که به طور مرتب ریش خود را نمی زنند، به میزان زیادی از 
سوزش پوست بعد از اصلاح و بروز عفونت ها و ضایعات احتمالی پوست در امان 
می مانند. مشکل اینجاست که تراشیدن مرتب ریش ممکن است باعث بروز آسیب های 
پوستی، موهای زیر پوستی و دیگر مشکلاتی مانند فولیکولیت )عفونت ریشه مو( شود. 
در نتیجه آقایانی که خود را مستعد چنین مشکلاتی می بینند، بهتر است به فکر ریش 

گذاشتن باشند.

تشخیص، درمان و روش های پیشگیری از 
تنبلی چشم

تنبلی چشم یا آمبلیوپی معمولا یک بیماری در کودکان است که اگر به موقع تشخیص 
و درمان نشود، فرد را بسیار کم بینا یا نابینا می کند اما با تشخیص به موقع، به راحتی 

قابل درمان است. 
چشم برخی کودکان با آن که سالم به نظر می رسد، از دید و سلامت کافی برخوردار 
نیست. در واقع رشد و تکامل مرکز بینایی در مغز از دوران جنینی از دوران جنینی تا حدود 
10 سالی ادامه دارد اما حداقر رشد آن تا سه سالگی است. در این مدت به خصوص سه 
سال اول زندگی هر عاملی باعث کاهش دید، در یک یا هر دو چشم کودک شود، رشد 
و تکامل دستگاه بینایی را متوقف می کند و در نتیجه باعث کاهش میزان بینایی می 
شود. این یعنی امکان دارد چشمی که از نظر ظاهری کاملا طبیعی است، از بینایی کامل 

برخوردار نباشد.
علل تنبلی چشم

اشکالات مادرزادی مثل آب مروارید )کاتاراکت( و پایین افتادگی پلک سبب می شود 
چشم نتواند تصویر واضحی از اشیاء دریافت کند و به  تدریج دچار تنبلی شود.

علت دیگر این است که در نزدیک بینی، دوربینی و آستیگماتیسم، اگر دید هر دو چشم 
بسیار کم باشد، هر دو چشم و اگر تفاوت دید آن  ها زیاد باشد، چشم ضعیف  تر نمی  تواند 

تصویر واضحی از اشیاء دریافت کند و دچار تنبلی می شود.
علت دیگر تنبلی چشم انحراف یا لوچی است که می  تواند باعث دوبینی شده در نتیجه 
تصویر واضحی روی شبکیه تشکیل نشود. بدین ترتیب مغز به تدریج برای حذف دو بینی، 

تصویر چشم منحرف را حذف کرده و تنبلی چشم ایجاد خواهد شد.
تشخیص تنبلی چشم

همه کودکان قبل از سنین مدرسه باید از نظر تنبلی چشم غربالگری شوند. تشخیص 
تنبلی چشم ساده نیست چون تا زمانی که والدین متوجه مشکل بینایی کودک نشوند، 
مراجعه نخواهند کرد. با این حال پزشک این اختلال را بر حسب اختلاف قدرت بینایی 
بین هر دو چشم یا ضعف بینایی هر دو چشم تشخیص می دهد. در کودکان کم سن 
تر این کار مشکل تر است و باید به وسیله روش های خاص از جمله بررسی چگونگی 
تمرکز و تعقیق اشیاء توسط یک چشم در حالیکه چشم دیگر پوشانده شده، قدرت بینایی 
تخمین زده شود. برخی از کارشناسان پیشنهاد می کنند که تست تنبلی چشم باید در 6 
ماهگی و سه سالگی انجام شود و بعد از آن هر دو سال در سالهای مدرسه انجام شود. چون 
تشخیص زودهنگام بهترین و کلیدی ترین درمان این عارضه است. فراموش نشود که سابقه 

خانوادگی تنبلی چشم یک عامل خطر برای این بیماری است.
راه های پیشگیری و درمان

شاید موثرترین و تنهاترین راه پیشگیری از این عارضه تشخیص به موقع عوامل ایجاد آن 
باشد به طوری که حداقل سه بار قبل از شروع سالهای مدرسه معاینه شود.

اگر کودکی انحراف چشم دارد، والدین باید به محض تشخیص، او را نزد متخصص برده 
و تحت درمان قرار دهند.

رایج ترین درمان تنبلی چشم، بستن چشم سالم است، تا چشم تنبل به کار بیافتد و 
تنبلی آن برطرف شود. مدت بستن چشم را چشم پزشک تعیین می  کند. در این مدت 
زمان بسته شدن چشم سالم، چشم های کودک باید مدام توسط پزشک مورد معاینه 
قرار گیرد. اگر تنبلی چشم تشخیص داده شد، به والدین توصیه می شود که تا پایان 10 
سالگی وضعیت بینایی و تغییرات عیوب انکساری چشم کودک را تحت تعقیب توسط 

پزشک قرار دهند.
عینک و در برخی موارد جراحی برای برطرف کردن آمبلیوپی یا تنبلی چشم توصیه 

می شود.
اگر علل مادرزادی مانند آب مروارید، پایین افتادگی پلک یا دیگر عیوب ساختمانی علت 

باشند، تنبلی چشم باید قبل از سه ماهگی درمان شود.
والدین باید استقامت، پشتکار و حوصله لازم را داشته باشند و از رفت و آمد نزد پزشک 

متخصص و سایر مشکلات جانبی خسته نشوند.

کارشناسان تغذیه می گویند؛

دانه میوه هایی كه برای سلامت مفید هستند
به گفته کارشناسان تغذیه، مصرف دانه و تخم برخی میوه ها بسیار برای سلامت مفید 

هستند. 
به گزارش مهر، متخصصان توصیه می کنند که برخی از دانه ها حاوی مواد مغذی 

ارزشمندی هستند که بدون شک باید آنها را همراه با اسموتی های میوه استفاده کرد.
تخم هندوانه: دانه این میوه یکی از مغذی ترین ماده خوراکی برای حفظ سلامت 
ناخن ها، مو و درخشش پوست است. این دانه ها حاوی روی، فیبر و آهن بوده و منبع عالی 

اسید اولئیک و لینولیوم هستند.
دانه لیمو: می توان به راحتی یک یا دو تخم لیمو را همراه با آبمیوه یا سالاد بلعید. 
تخم این میوه حاوی مقداری اسید سالیسیلیک است که می تواند دارای خواص تسکین 

دهنده درد باشد.
دانه های پاپایا )انبه هندی(: درحالیکه اکثر افراد دانه های این میوه را دور می ریزند، 
اما مصرف آن به شکل شگفت انگیزی برای سلامت مفید است. دانه های این میوه حاوی 
میزان بالای آنزیم های پروتئولیتیک نظیر پاپائین است که می تواند به رهایی از انگل ها و 

کرم های بدن کمک کند.
دانه های کیوی: دانه های سیاه و کوچک کیوی منبع عالی ویتامین E و اسیدهای 
چرب امُگا-3 هستند. مصرف کافی این مواد مغذی در رژیم غذایی برای پیشگیری از 

یبوست و کاهش ریسک بیماری قلبی و کلسترول بالا ضروری است.
دانه های شاه توت: دانه های این میوه غنی از اسیدهای چرب امُگا 3 و امُگا 6 و 
همچنین فیبر رژیمی، کاروتنوئید و پروتئین است. چربی های پلی اشباع نشده در دانه های 

این میوه در جهت کاهش ریسک بیماری قلبی عمل می کنند.
دانه آووکادو: دانه های آووکادو حاوی مقدار زیاد فیبر محلول و آنتی اکسیدان ها هستند 
و یکی از بهترین منابع پتاسیم محسوب می شود. وجود میزان بالای آنتی اکسیدان های 
فنولیک در دانه های این میوه به کاهش فشار خون بالا و کلسترول بالا و همچنین تقویت 

سیستم ایمنی بدن کمک می کند.

تحقیقات نشان می دهد؛ 

خطرات پاكت پودرهای لباسشویی
 برای سلامت كودكان

طبق مطالعه اخیر محققان، شمار زیادی از کودکان کوچک دست و دهان خود را در 
ظرف های حاوی پودرهای مایع لباسشویی که رنگی هستند می کنند که عواقب جدی و 

گاهی کشنده به همراه دارد. 
به گزارش خبرنگار مهر، طبق گزارش محققان بیمارستان کودکان اوهایو آمریکا، از بین 
بیش از 62 هزار تماس با بخش اورژانس بیمارستان در رابطه با موارد بروز مسمومیت با 
هر نوع پودر لباسشویی یا ظرفشویی از سال 2013 تا 2014، 17 کودک به کما رفته، 6 
کودک دچار قطع تنفس شده، 4 کودک به دلیل تجمع آب در ریه ها دچار مشکل تنفس 

شده و 2 کودک هم مرده است. 
دکتر گری اسمیت، مدیر مرکز تحقیقات این بیمارستان، می گوید: »بالغ بر 60 
درصد این تماس های تلفنی ناشی از پاکت های پودر لباسشویی هستند.« وی در 
ادامه می افزاید: »در طول دو سال مطالعه، مسمومیت ناشی از این پاکت های پودر 
لباسشویی 17 درصد افزایش یافته و در سال 2015 مجددا 7 درصد دیگر نیز افزایش 
داشته است.« به گفته اسمیت، پاکت پودرهای لباسشویی نسبت به سایر انواع پودرها 
سمی تر هستند و موجب بستری شدن بیشتر در بیمارستان و بروز مشکلات جدی 

پزشکی می شوند. 
این پاکت ها بسیار برای کودکان جذاب هستند و آنها این بسته ها را با غذا یا آب نبات 

اشتباه می گیرند.
 به همین دلیل بلافاصله در دهان شان گذاشته و  گاز می زنند. در نتیجه پاکت تا حدودی 
پاره شده و مواد شیمیایی سمی از همین طریق وارد گلوی شان می شود که عواقب جدی 

و خطرناکی به همراه دارد.

رنگی كه برای عینک آفتابی توصیه می شود 
یک متخصص چشم گفت: عینک آفتابی استاندارد توانایی جذب اشعه ماوراءبنفش در 

طول موج 400 نانومتر و پایین تر را دارد. 
دکتر محمودرضا پناهی بزاز در گفت وگو با ایسنااظهار کرد: استفاده از عینک آفتابی برای 
همه افراد جهت محافظت از چشم در تمام فصول سال توصیه می شود، اما در فصول گرم 
با توجه به افزایش شدت تابش نور خورشید، استفاده از عینک آفتابی اهمیت بیشتری 

می یابد. 
وی ادامه داد: مارک عینک آفتابی اهمیت چندانی ندارد، بلکه عینک آفتابی استاندارد باید 

اشعه ماوراءبنفش را در طول موج 400 نانومتر و پایین تر کاملا جذب کند. 
پناهی بزاز افزود: عینک های آفتابی که قاب بزرگ تر و دسته پهن تری دارند به جهت این 
که تمامی کره چشم را می پوشانند و از ورود اشعه به چشم جلوگیری می کنند، از استاندارد 

بالاتری برخوردارند. 
وی گفت: جهت تشخیص استاندارد بودن عینک در جذب اشعه نور خورشید، می توان 
عینک را با دستگاه ویژه که در عینک فروشی ها موجود است، تست و از استاندارد بودن آن 

اطمینان حاصل کرد. 
پناهی بزاز با اشاره به رنگ مطلوب شیشه عینک آفتابی بیان کرد: بهتر است رنگ شیشه 

عینک آفتابی خاکستری یا قهوه ای باشد. 

شنبه -یازدهم اردیبهشت 1395 - سال نوزدهم - شماره 3989

استفاده از ارتعاشات جمجمه برای شناسایی كاربر
محققان آلمانی از روش جدیدی برای ارائه دسترسی به کارکنان برای استفاده از دستگاهشان 

رونمایی کرده اند که بر ارتعاشات جمجمه سر تکیه دارد.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، رمزهای عبور عادی در حال نزدیک شدن به تاریخ انقضای 
خود هستند و با ظهور اسکنرهای اثرانگشت و فناوری شناسایی چهره، احراز هویت بیومتریک 
می تواند در آینده از کاربرد بیشتری برخوردار شود.این تکنیک جدید که "SkullConduct" نام 
دارد، بر روشی که صوت از میان جمجمه هر فرد عبور می کند، تکیه دارد. هر جمجمه بطور 
متفاوتی صوت را اصلاح می کند و دانشمندان این تفاوت های کوچک را برای استفاده به عنوان 
یک سیستم اهراز هویت اندازه گیری کرده اند.محققان دانشگاه اشتوتگارت، دانشگاه سارلند و 
موسسه انفورماتیک مکس پلانک در آلمان از 10 شرکت کننده در این تحقیق استفاده کرده و 
آن ها را در یک اتاق ساکت قرار دادند. آن ها نمونه های ارتعاش جمجمه شرکت کنندگان را با 
استفاده از یک عینک گوگل اصلاح شده که موسیقی پخش می کرد، ثبت کردند. سیستم های 
بیومتری که افراد را از طریق ویژگی های فیزیولوژیکی شناسایی می کنند، می توانند از 
همه چیز مانند شکل گوش گرفته تا سرعت راه رفتن برای تشخیص هویت فرد استفاده 

کنند. اکنون قابلیت جمجمه برای هدایت صوت نیز به این گزینه ها افزوده شده است.روش 
"SkullConduct" از شیوه منحصربفردی استفاده کرده که یک موج صوتی در زمان عبور از 
استخوان جمجمه تغییر می کند. محققان از یک بلندگو و میکروفون انتقال استخوانی برای 
پخش و دریافت یک موج صوتی یکسان از میان جمجمه 10 شرکت کننده استفاده کردند.آن ها 
توانستند از تفاوت های ریز در امواج صوتی انتقال یافته از میان جمجمه افراد برای شناسایی 
آن ها با دقت 97 درصد استفاده کنند. این سیستم می تواند در عینک های هوشمند مانند 
عینک گوگل یا هدست های واقعیت مجازی برای ورود افراد به حسابشان به محض پوشیدن 
دستگاه بکار گرفته شود. اگرچه در ابتدا محققان باید بر چند مشکل غلبه کنند. محققان نمونه 
پیش ساخت خود را بدون سر و صدای پس زمینه آزمایش کردند و انتظار دارند که در شرایط 
واقعی این دقت اولیه تکرار نشود.  با این حال فناوری های بیومتری نرم که می توانند فرد را بدون 
نیاز به انجام کاری شناسایی کنند، بیشتر رواج یافته اند. با استفاده از ترکیبی از این فناوری ها 
می توان افراد را با دقت بسیار بالایی شناسایی کرد.  این یافته ها در نشست تعامل انسان و رایانه 

در سن خوزه کالیفرنیا ارائه خواهد شد. 



اجتماعی 6

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

ظرفیت صنعت توریسم در قم ناشناخته است 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: قم دارای ظرفیت های شغلی شناخته شده مانند 
قالی بافی و ظرفیت های ناشناخته ای مانند صنعت توریسم است که دولت به دنبال تقویت 

این ظرفیت ها در قالب کانون های کوچک است. 
علی ربیعی ظهر روز  پنجشنبه در حاشیه جلسه شورای اداری در جمع خبرنگاران با 
تبیین اهداف سفر به قم، شرکت در جشن تقدیر از زنان کارگر، دیدار با مراجع عظام تقلید 
و تشریح سیاست های دولت در شورای اداری را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: یکی از 
برنامه های دولت برای توسعه اشتغال، اتکاء بر محله گرایی و منطقه گرایی است که در این 

راستا کانون های کار آفرینی را در استان ها توسعه داده و احیاء می کنیم.
وی اضافه کرد: به دنبال تشکیل کانون های کار آفرینی هستیم تا بتوانیم با همکاری کار 
آفرینان محلی و مساعدت ها و تسهیلاتی که از سوی دولت ایجاد می شود، رسته شغل هایی 
که وجود دارد و زمینه کارآفرینی در آنجا موجود است را به هم پیوند دهیم و ارتقاء ببخشیم.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه تجربه جهانی نشان داده ما باید از دو مسیر 
برای اشتغال بزرگ حرکت کنیم، گفت: یک مسیر، سرمایه گذاری های بزرگ و شرکت های 
بزرگ و پروژه های بزرگ است و مسیر دیگر نیز ویژه کشورهایی است که رکود را تجربه کرده 
و سرمایه گذاری کمی کردند و به توسعه محلی متکی شدند تا ظرفیت ها را در نظر بگیرند.

وی با اشاره به سخنان رهبر معظم انقلاب در راستای تقویت صنایع کوچک گفت: مبنای 
سخنان ایشان نیز بر توسعه کانون های محلی است و در قم نیز ما به دنبال این مسئله 

هستیم.
ربیعی با تاکید براینکه رسته شغل های قم برای ما دارای اهمیت است، عنوان کرد: ما به 
دنبال ظرفیت  رسته شغل های شناخته شده قم مانند قالی بافی و سایر کارهایی که در قم 

به عنوان رسته شغل های مشخص و مزایای فراوانی دارد، هستیم.
وی با تاکید براینکه قم در توریسم هم ظرفیت خاصی دارد، ادامه داد: این صنعت هنوز 
شکفته نشده است؛ البته ظرفیت های خدماتی قم تنها محدود به شهر نمی شود بلکه اطراف 
قم و محورهای مواصلاتی قم نیز دارای ظرفیت هایی است که می تواند مورد بهره برداری 

قرار بگیرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه حاشیه نشینان قم را زیر پوشش بیمه 
سلامت قرار دادیم، خاطرنشان کرد: امیدواریم بتوانیم این افراد را نیز زیر پوشش بیمه فراگیر 
اجتماعی قرار دهیم؛ بیمه فراگیر اجتماعی پیش از این در هفت استان به صورت پایلوت 

اجرایی شده بود که نتیجه آن به رئیس جمهور ابلاغ شد.

استاندار قم: 

دستگاه های اجرایی توجه بیشتری به مسئله 
فرهنگ عمومی داشته باشند

 استاندار قم با اشاره به برخی از شاخص های جامعه سالم، ارتقاء این شاخص ها و ترویح 
اخلاق اسلامی را در گرو توجه مسئولان در حوزه عمل دانست و گفت: دستگاه های اجرایی 

توجه بیشتری به مسئله فرهنگ عمومی داشته باشند. 
سید مهدی صادقی استاندار قم در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم که به 
ریاست آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( در سالن امام جواد)ع( 
استانداری برگزار شد، طی سخنانی آسیب شناسی و حل کارشناسانه مسائل فرهنگی را 

خواستار شد.
استاندار قم با بیان اینکه دستگاه های اجرایی در کنار وظایف ذاتی شان باید به مسئله 
ارتقای اخلاق و فرهنگ توجه داشته باشند، افزود: برنامه ریزی از طریق بررسی های دقیق 

علمی و کارشناسی و جدیت در حوزه عمل به موازات یکدیگر موثر خواهند بود.
وی با اشاره به وجود برخی شاخصه های جامعه سالم از جمله امانتداری، وفای به عهد و 
نظم، توجه به این مسائل توسط مسئولان را امری ضروری برشمرد و افزود: مدیران استان 
باید نه در حوزه سخن، بلکه با عمل خود اخلاق مداری را در بین کارکنان و در مرحله بعدی 

در جامعه نهادینه کنند.
آیت الله سعیدی رئیس شورای فرهنگ عمومی استان قم نیز با بیان اینکه طرح های 
فرهنگی باید پیش از اجرا در دستگاه های دولتی مورد بررسی و ارزیابی قرار بگیرند، اظهار 
کرد: هر یک از دستگاه ها با امکانات ولو اندک خود می توانند متناسب با فعالیت هایشان 

فرهنگ عمومی را نیز توسعه دهند.
وی با تأکید بر هماهنگی دستگاه های اجرایی در پیشبرد اهداف شورای فرهنگ عمومی 
استان خاطرنشان کرد: در صورتیکه ظرفیت های دستگاه ها با یکدیگر یکپارچه و متحد شوند 

می توانیم کارهای بزرگی را در حوزه فرهنگ به سرانجام برسانیم.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

شعب بیمه تامین اجتماعی 
در پردیسان و سلفچگان ایجاد شود

 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: ضروری است دو شعبه تامین 
اجتماعی در منطقه های پردیسان و سلفچگان به لحاظ شمار جمعیت و موقعیت منطقه ای 

ایجاد شود. 
نصرالله بازوند ظهر روز پنجشنبه  در شورای اداری استان قم که با حضور وزیر وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در تالار معصومیه استانداری قم برگزار شد، اظهار کرد: 570 هزار نفر از 
مردم قم زیر پوشش بیمه سلامت هستند که از این شمار 70 درصد را روستائیان تشکیل 

می دهند و هیچ حق بیمه ای پرداخت نمی کنند.
وی با اشاره به میانگین کشور برای پرداخت حق بیمه گفت: به صورت میانگین در سراسر 
کشور 50 درصد از بیمه شدگان کارمند هستند و در شهر زندگی می کنند و 50 درصد را نیز 
روستائیان تشکیل می دهند و حق بیمه پرداخت نمی کنند ولی در طول چند سال گذشته 
رشد تعرفه های درمانی بسیار سریع صورت گرفته است تا جایی که شرایط را به صورتی 

رقم زده که بار آن بردوش بیمه ها سنگینی کرده و مشکلات مالی فراوانی را فراهم کند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم در بخش دیگری از سخنان خویش صندوق 
بیمه اجتماعی روستائیان را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: این صندوق که سال گذشته 
افتتاح و مورد بهره برداری قرار گرفت توانست در طول یک سال فعالیت، 90 درصد جامعه 

هدف را زیر پوشش قرار داده و رتبه دوم کشور را از آن خود کند.
وی جامعه هدف صندوق بیمه اجتماعی روستائیان را مورد توجه قرار داد و گفت:  9 هزار 
و 500 خانوار جامعه هدف این صندوق بودند که از این شمار در حال حاضر 7 هزار و 800 

خانوار زیر پوشش هستند.
ربیعی در بخش دیگری از سخنان خویش عملکرد بهزیستی قم را مورد اشاره قرار داد و 
بیان کرد: 30 هزار معلول در قم وجود دارد که با آسیب شناسی اداره کل بهزیستی در فضای 

استاندارد و بهبود یافته نگهداری می شوند.
بازوند شمار مددجویانی که سال گذشته به همت اداره کل بهزیستی استان قم صاحب 
مسکن شدند را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: سال گذشته 600 واحد مسکونی به 
مددجویان زیر پوشش اداره کل بهزیستی قم تحویل داده شد و این اتفاق در حالی رخ داد 
که در طول چند سال فقط 2 هزار و 200 واحد مسکن ساخته شد و در اختیار مددجویان 
قرار گرفت. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم با اشاره به افزایش چهار درصدی 
بیمه شدگان تامین اجتماعی در قم، گفت: سال گذشته شمار بیمه شدگان تامین اجتماعی 

در قم 720 هزار نفر اصلی و تبعی بود که این رقم در پایان سال به 753 هزار نفر رسید.
وی از افزایش اشتغال در قم خبر داد و بیان کرد: سال گذشته بیش از 8 هزار نفر به شمار 

بیمه شدگان اضافه شدند که این افزایش نشان ایجاد اشتغال در قم است.
بازوند با بیان اینکه شمار شعب بیمه تامین اجتماعی در قم محدود است و پاسخگوی 
ظرفیت استان قم نیست، گفت: سال گذشته یک شعبه بیمه تامین اجتماعی در نیروگاه 
ایجاد شد که توانست مشکلات این منطقه را برطرف کند که در این راستا تقاضا داریم دو 
شعبه بیمه تامین اجتماعی در مناطق پردیسان و سلفچگان نیز ایجاد شود که این مسئله با 

توجه به شمار جمعیت و موقعیت آنها ضروری به نظر می رسد.

با حضور رئیس دانشگاه تهران 

رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران معرفی شد
 مراسم معارفه رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران با حضور نیلی احمدآبادی رئیس 

دانشگاه تهران برگزار شد. 
مراسم تودیع و معارفه رئیس پردیس فارابی دانشگاه تهران ظهر روز پنجشنبه در تالار 
فرهنگ این دانشگاه با حضور رئیس دانشگاه تهران،  جمعی از اساتید، دانشجویان و مسئولان 
استان قم برگزار شد.رئیس سابق پردیس فارابی دانشگاه تهران در این مراسم با بیان اینکه 
این اعتقاد وجود دارد که باید عملکردها را مشاهده کرد، گفت: با تلاش شما اعضای هیئت 
علمی، پردیس فارابی در این موقعیت قرار گرفته است.سیدمحمد مقیمی خاطرنشان کرد: 
هر یک از افراد بخشی از فعالیت ها را مزیت می دانند، ولی از نظر بنده مهم ترین کار در 
پردیس فارابی روحیه تیمی و مشارکت جمعی بوده که این امر بهبود بخشیده شده است.

رئیس  جدید پردیس فارابی دانشگاه تهران با اشاره به اهمیت ساماندهی و کیفیت بخشی  
آموزش گفت: این دانشگاه به عنوان بخشی از دانشگاه تهران باید استانداردهای آموزشی 
را در سطح دانشگاه تهران و یا حتی بالاتر از آن حفظ کند.غلامرضا جندقی با اشاره به 
آسیب شناسی فعالیت های فرهنگی افزود: مسائل فرهنگی یکی از دغدغه های مسئولان 
کشور است و صرف بودجه در این حوزه سبب پیشرفت می شود.رئیس دانشگاه تهران نیز 
در این مراسم با بیان اینکه دانشگاه مبدأ همه تحولات است، گفت: منابع انسانی در درجه 
نخست نقش تعیین کننده را در توسعه و پیشرفت کشور دارد.محمود نیلی احمدآبادی 
خاطرنشان کرد: پردیس فارابی از رشد خوبی برخوردار بوده که از این نظر خوشحال هستیم، 
ولی برای تحقق اهداف و آمال باید همدلی و همراهی را در نظر داشته باشیم.در پایان این 
مراسم حکم ریاست پردیس فارابی دانشگاه تهران به غلامرضا جندقی اهدا شد و از زحمات 

محمد مقیمی رئیس سابق پردیس فارابی دانشگاه تهران تقدیر به عمل آمد.

دستگیری قاتلی كه هموطن افغان خود را 
در نوشهر كشت 

فرمانده نیروی انتظامی نوشهر گفت: یك تبعه افغانستان که هموطن خود را در یکی از 
روستاهای این شهرستان کشته بود در کمتر از 24 ساعت پس از قتل درجنگل هریجان 

منطقه سیاه بیشه در جاده کندوان دستگیر شد. 
سرهنگ غلامعلی صلاحی در گفت وگو با ایرنا اظهار داشت: این تبعه افغانستان عصر سه 
شنبه هفته جاری با ضربه چاقو هموطن خود محمد فهیم 20 ساله را به قتل رسانده بود.

وی در خصوص این حادثه اضافه کرد: این دو کارگر افغان در ساعت 18 و 30 دقیقه عصر 
سه شنبه دریکی از روستاهای حومه شرقی شهر نوشهر بر سر اختلافات قدیمی با یکدیگر 
درگیرشدند که نزاع بین آنها سبب مرگ یکی از آنان شد.سرهنگ صلاحی گفت: قاتل که 
فردی 30 ساله است و در جنگل هریجان منطقه سیاه بیشه جاده کندوان مخفی شده 
بود باحضور کارآگاهان امورجنایی پلیس آگاهی شهرستان نوشهر حوالی ساعت 14 روز 
چهارشنبه در یك عملیات ضربتی و غافلگیرانه دستگیر و تحویل مقامات قضایی نوشهر شد.

رئیس پلیس آگاهی انتظامی استان کردستان  خبرداد:

دستگیری یک متهم
 با 460 فقره كلاهبرداری در سنندج

رئیس پلیس آگاهی انتظامی استان کردستان از دستگیری یك متهم به اتهام 460 فقره 
کلاهبرداری در شهرستان سنندج خبر داد. 

جمال سلیمانی در گفت و گو با ایرنا گفت: این متهم با دایر کردن شرکت اشتغالزایی در 
منزل خود در شهرستان سنندج، در مدت 10 روز از 460 متقاضی شغل ثبت نام کرده اند. 
وی افزود: این فرد از هر کدام از ثبت نام کنندگان بیش از 10 میلیون ریال وجه نقد همراه 
با چك و سفته دریافت کرده و به حساب شخصی خود واریز و به آنان قول مساعد در جهت 
سرهم کردن قطعات جانبی خودرو در منزل داده بود که پس از ثبت نام 460 نفر از محل 
متواری شد.  رئیس پلیس آگاهی انتظامی استان کردستان اظهار کرد: در این خصوص پرونده 
ای تشکیل و طی اطلاع رسانی، 460 شاکی نیز شناسایی و وصول شکایت شد تا اینکه با 
روش های فنی و پلیسی متهم در تهران شناسایی و با شگردهای خاص به سنندج دعوت شد 
که در یك عملیات وی در سطح شهر شناسایی و دستگیر شد.  وی افزود: در تحقیقات اولیه 
انجام شده از متهم، وی به کلاهبرداری 460 فقره از شهروندان معترف شد و اعلام کرد مبلغ 
پنج میلیارد و 100میلیون ریال وجه نقد از مردم اخذ و به حساب خود واریز کرده و چك و 
سفته نیز برای ضمانت کار دریافت کرده است.  این مقام انتظامی ادامه داد: پس از شناسایی 
کلیه شاکیان و تشکیل پرونده و ارسال آن به دادسرا متهم روانه زندان عمومی سنندج شد. 

كشف 12میلیاردی برنج قاچاق در ایلام 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان  ایلام از کشف 12 میلیارد ریال برنج 

قاچاق خبر داد. 
  سرهنگ علیرضا گوهریدر گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: پس از 
اطلاع ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز مبنی بر تخلیه برنج در یکی از انبارهای سطح 
شهرستان، بررسی موضوع در دستور کار قرار گرفت.وی اضافه کرد: ماموران مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز بلافاصله خود را به محل انبار رساندند که دو دستگاه تریلر در حال تخلیه برنج 
های قاچاق بودند.سرهنگ گوهری بیان داشت: در این راستا 30 تن برنج قاچاق به ارزش 
12 میلیارد ریال کشف شد.این مقام مسئول با تاکید براین که قاچاق کالا به اقتصاد کشور 
زیان وارد می کند، گفت: با اقدامات کنترلی و جلوگیری از ورود کالای قاچاق به کشور، 

زمینه پویایی و شکوفایی ایران اسلامی فراهم می شود.

رنجش ها بخش اجتناب ناپذیر زندگی اجتماعی 
هستند که خارج از خواسته ما بر ما تحمیل می شوند. 
اما این به معنای آن نیست که ما محکوم به حمل 
کردن آنها با خود در همه عمرمان هستیم. ما می توانیم 
خودمان را از شر هر رنجشی خلاص کنیم، فقط کافی 

است که بخواهیم. 
برای شما هم پیش آمده که حرفی و یا رفتاری از 
کسی برای مدتی روی دلتان سنگینی کرده باشد و 
شما برای خلاص شدن از این وضعیت، به زعم خودتان 
آن فرد را بخشیده باشید ولی بعد از مدتی با کوچکترین 
جرقه ای آتش رنجشتان از او دوباره الو بگیرد و حالتان 
از قبل هم بدتر بشود؟ فکر می کنید که چرا شما گاهی 
اوقات موفق به گذشت کردن نمی شوید و برای رسیدن 
به این هدف چه کار باید بکنید؟ به عبارت دیگر، چه 
کارهایی باید بکنید تا گذشت کردن حالتان را بهتر 
کند؟ برای رسیدن به این هدف دو کار را باید انجام 

بدهید:
بایدها و نبایدهای گذشت کردن را بشناسید

گذشت کردن  مثل خیلی دیگر از رفتارها بایدها و 
نبایدهای خودش را دارد که کم توجهی کردن به آنها، 
این رفتار پسندیده را با شکست مواجه می کند و در 

نتیجه حال شما را بدتر از قبل می کند. 
بایدهای گذشت: 

اتفاقاتی که افتاده شما را رنجانده است و هیجاناتی 
را در شما برانگیخته است مثلًا ممکن است خیلی 
عصبانی تان کرده باشد و یا دلتان را شکسته باشد. برای 
اینکه بتوانید واقعاً کسی را ببخشید، باید این احساسات 

را بیرون بریزید
- باید گذشت را آزادانه انتخاب کنید نه اینکه به 
صرف آموزه ها و یا فشارهای دیگران، خودتان را به 

نوعی مجبور به انجام آن ببینید. 
- برای کامل شدن فرایند گذشت، باید صبور  باشید 

و به صورت آهسته و پیوسته روی خودتان کار کنید. 
- در گذشت، باید تمرکزتان فقط روی خودتان و 
بهتر کردن حالتان باشد. شما نمی توانید فرد دیگر را هر 

چقدر هم که مقصر باشد تغییر بدهید. 
نبایدهای گذشت: 

- گذشت را نباید به معنای آشتی بدانید. آشتی کردن 
مرحله بعدی گذشت است و لازم است قبل از اینکه 

بخواهید با فرد مقصر آشتی کنید، فرایند گذشت را در 
خودتان کامل کرده باشید. 

- گذشت را نباید به معنای فراموش کردن اتفاقات 
پیش آمده بدانید. واقعیت این است که اتفاقات زندگی، 
اتفاق افتاده اند و نمی توانند فراموش شوند. کاری که 
را  بار هیجانی ماجرا  این است که  گذشت می کند 
می گیرد و باعث می شود که شما دیگر از بابت یادآوری 
آن اتفاق حالتان بد نشود نه اینکه آن ماجرا را به کلی از 

ذهن تان پاک بکند. 
- نباید به خاطر گذشت منتی بر سر کسی گذاشت. 
همانطور که گفته شد گذشت انتخاب خودتان بوده 
است، شما برای بهتر کردن حال خودتان آن را انتخاب 

کرده اید و کسی شما را مجبور به آن نکرده است. 
مقدمات گذشت را فراهم کنید

برای اینکه گذشت، به معنای واقعی آن اتفاق بیفتد 
لازم است مقدماتی را فراهم کنید. این مقدمات شامل 

موارد زیر هستند: 
*احساساتتان را نخورید

اتفاقاتی که افتاده شما را رنجانده است و هیجاناتی 
را در شما برانگیخته است مثلًا ممکن است خیلی 
عصبانی تان کرده باشد و یا دلتان را شکسته باشد. 
برای اینکه بتوانید واقعاً کسی را ببخشید، باید این 
احساسات را بیرون بریزید و آنها را بشناسید. برای 
این هدف می توانید چند راه را امتحان کنید مثلًا 

قصه رنجشتان را با ذکر جزئیات روی کاغذ بنویسید 
و با صدای بلند چندین بار برای خودتان بخوانید. یا 
آن را برای روانشناس یا هر فرد قابل اعتماد دیگری 

تعریف کنید. 
*به رنجشتان وقت قبلی بدهید

وقتی حالتان از دست کسی بد است تا مدت ها دلتان 
می خواهد بنشینید و فقط به رفتار بد او فکر کنید و آن 
را در ذهنتان پایین و بالا کنید. این کار نه فقط وقت 
شما را هدر می دهد بلکه کینه تان را هم عمیق تر و 
در نتیجه حالتان را بدتر می کند. کاری که می توانید 
در این مورد انجام بدهید این است که با خودتان عهد 
ببندید در روزهایی که فکر آن فرد به سرتان می زند، 

بیش از مثلًا پنج دقیقهٓ لازم است زمان آن کوتاه باشد 
به آن فکر نکنید و بعد از آن بلافاصله خودتان را با 
انجام کارهایی که به آن قضیه ربطی ندارند مثل جارو 
زدن خانه، گوش کردن به یک موسیقی آرام بخش و 

... مشغول کنید. 
*به رنج تان معنی بدهید

واقعیت این است که اتفاقات زندگی، اتفاق افتاده اند و 
نمی توانند فراموش شوند. کاری که گذشت می کند این 
است که بار هیجانی ماجرا را می گیرد و باعث می شود 
که شما دیگر از بابت یادآوری آن اتفاق حالتان بد نشود

یک مثلی هست که می گوید که آدم هایی که ما 
در زندگی با آنها آشنا می شویم یا دوستان و همراهان 
خوبی برای ما می شوند و یا درس های مهمی به ما 
می دهند. به چیزهایی که از فردی که شما را رنجانده 

یاد گرفتید فکر کنید. 
*سهم خودتان را بردارید

 هیچ رنجشی صد در صد یک طرفه اتفاق نمی افتد. 
در کمترین حالت ممکن، شما به خاطر اجازه ای که به 
آن فرد دادید تا آزارتان بدهد در آن قضیه سهم دارید. 
این سهم را بشناسید و مسئولیت آن را به عهده بگیرید. 

*خودتان را جای آن فرد بگذارید
است.  خود  زندگی  های  تجربه  آدمی حاصل  هر 
ممکن است فرد رنجاننده شما به خاطر همین تجربه ها 
خواسته یا ناخواسته شما را آزرده باشد. پس با همدلی 

کردن، فرآیند گذشت را برای خودتان هموارتر کنید. 
*به پشت سرتان نگاهی بکنید

شما هم گاهی در گذشته خواسته یا ناخواسته فردی 
یا افرادی را رنجانده اید. اگر می خواهید بخشیده شوید 
دیگران را ببخشید البته نه به عنوان یک تکلیف اجباری 

بلکه به عنوان یک انتخاب آزادانه. 
اگر همه کارهای لازم را کردید و به جایی رسیدید 
که دیدید دیگر فکر کردن به آن قضیه و یا دیدن آن 
فرد حالتان را بد و روزتان را خراب نمی کند، به خاطر 
موفقیتی که در بخشیدن یک انسان به دست آورده 
اید برای خودتان جشن بگیرید. آشتی کردن یا نکردن، 
انتخاب بعدی شما است که در تصمیم گیری برای آن 
کاملًا آزادید. ولی اگر آشتی را انتخاب کردید منتظر 
آرامش عمیقی که خداوند به شما هدیه خواهد کرد 

باشید.  

وقتی کینه مثل کنه به ما می چسبد

چند راهکار برای خلاص شدن از رنجش ها

فرمانده انتظامي اردبیل از دستگیري زني کلاهبردار خبر داد و گفت: این کلاهبردار حرفه 
اي با راه اندازي صندوق وام خانگي اقدام به کلاهبرداري 12 میلیارد ریالي از 80 شهروند 
کرده بود. سرهنگ سید داوود موسوي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهار 
داشت: با مراجعه حضوري تعدادي از شهروندان اردبیلي به کلانتري 17 "وحدت" و اعلام 
شکایت مبني بر کلاهبرداري زني از آنان به بهانه اعطاي وام خانگي، بررسي موضوع به 

صورت ویژه در دستور کار ماموران انتظامي این کلانتري قرار گرفت.
وي افزود: با انجام کارهاي تحقیقاتي،  بررسي هاي میداني و جمع آوري دلایل و مستندات 
قانوني، ماموران پلیس موفق شدند، هویت زن کلاهبردار را شناسایي و پس از هماهنگي با 

مقام قضائي او را در عملیاتي غافلگیرانه دستگیر کنند.
فرمانده انتظامي شهرستان اردبیل با اشاره به این که زن کلاهبردار در بازجویي هاي پلیس 
به ارتکاب 80 فقره کلاهبرداري از مردم اعتراف کرد، گفت: زن کلاهبردار با راه اندازي 
صندوق وام خانگي و پس از جلب اعتماد عمومي به بهانه اعطاي وام،  سپرده گذاري مردم به 
ارزش 12 میلیارد ریال را جمع آوري کرده و در فرصت مناسب متواري شده بود.سرهنگ 
موسوي در خاتمه با اشاره به این که زن کلاهبردار با تشکیل پرونده تحویل مقام قضائي 
شد، تصریح کرد: توجه به هشدارهاي پلیس در پیشگیري از جرایم موثر و باعث ناکامي 

مجرمان در ارتکاب جرم است. 

رئیس جمعیت طرفداران ایمنی راه های کشور گفت: 
سوانح رانندگی سال گذشته در کشور 16 هزارو500 نفر 

کشته و 300 هزار مصدوم برجای گذاشت. 
به گزارش ایرنا، محمد بخارایی در آیین گشایش دفتر 
جمعیت طرفداران ایمنی راه های کشورافزود: 30 درصد 
به   94 سال  رانندگی  سوانح  از  ناشی  های  مصدومیت 
معلولیت افراد انجامید. وی گفت: ما معتقد هستیم که 
ایمنی راه ها نیازمند عزم ملی است و امروز در هفته ایمنی 
راه ها هفتدمین نمایندگی جمعیت طرفداران ایمنی راه ها 
با هدف فرهنگ سازی و کمك به ایمنی راه ها در استان 

البرز گشایش یافت.

وی آمار بالای تصادفات در کشور را حاصل بی 
تفاوتی ها در جامعه

دانست وگفت: به موازات کارهای عمرانی و اجرایی، فرهنگ 
سازی نخستین حرکت برای پیشگیری از سوانح رانندگی 

است. 
بخارایی افزود: متاسفانه بسیاری از راکبان موتورسیکلت 
ها حتی مقابل چشم پلیس بدون کلاه ایمنی حرکت می 
کنندکه این امر نیاز به فرهنگ سازی دارد. رئیس جمعیت 
طرفداران ایمنی راه های کشور اظهار داشت:باید یك تحول و 
دگرگونی در جامعه ایجاد کرد و می بایست ابتدااز خودمان 
شروع کنیم و به همین منظور دفتر نمایندگی جمعیت 

طرفداران ایمنی راه های کشوردر استان ها ایجاد شده است.
وی با اشاره به اینکه این جمعیت کار خود را از 10 سال 
گذشته ازآغاز کرده است، گفت: باید طیف های مختلف از 
جمله قشر بانوان را جدی گرفت و آنها را زیر پوشش برنامه 

های آموزشی قرار داد.
وی بیان داشت: 25درصد کشته های سوانح رانندگی 
زنان هستند. بخارایی گفت: امسال قرار است جشنواره ای 
در سراسر کشور برگزار شود و در آن از رانندگان حرفه ای و 
تمام کسانی که می تواننددر کار رانندگی الگو باشند تجلیل به 
عمل آید.وی افزود: 70 درصد عامل سوانح رانندگی ، انسانی 
است و 30 درصد به نا ایمنی راه ها و وسایل نقلیه برمی گردد.

سرپرست پلیس آگاهی استان یزد از کشف هشت دستگاه موتورسیکلت غیرمجاز به 
ارزش یک میلیارد و 500 میلیون ریال از یک انبار، در شهر یزد خبر داد. 

سرهنگ علی فاتحی در مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: در راستای 
اجرای طرح های تشدید مبارزه با قاچاق موتورسیکلت های قاچاق و ناامن ساختن بستر 
ارتکاب جرم، ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز این پلیس طی هماهنگی با مقام 

قضائی نسبت به بازرسی از یک انبار اقدام کردند.
وی افزود: ماموران پلیس آگاهی موفق به کشف هشت دستگاه موتورسیکلت سنگین 
قاچاق شامل؛ یك دستگاه "سوزوکی 1000"، چهار دستگاه "سی آرام250"، یك دستگاه 

"هوندا 750"، یك دستگاه "یاماها 250" و یك دستگاه "دی تی 200 سی سی" شدند.
علی فاتحی ضمن اشاره به ایجاد مزاحمت این موتورسیکلت ها در سطح شهر برای 
شهروندان خاطرنشان کرد: ارزش برآورد شده این موتورسیکلت ها یك میلیارد و 500 

میلیون ریال اعلام شده است.
سرپرست پلیس آگاهی استان یزد در پایان افزود: در این رابطه سه متهم دستگیر و 

پرونده متشکله به دادسرا ارسال شد.

فرمانده انتظامي اردبیل  خبرداد:

كلاهبرداري 12 میلیاردي  با راه اندازي صندوق وام خانگي

درسال 94 رخ داد، 

16500 انسان قربانی سوانح رانندگی 

سرپرست پلیس آگاهي استان یزد  خبرداد:

كشف 8 دستگاه موتورسیكلت غیرمجاز قاچاق در یزد 
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واقعیت اینجاست که کار، بدون چاشنی اخلاق راه به جایی نخواهد 
برد! در محیط کاری خود، اخلاق حرفه ای را رعایت کنید تا درهای 
موفقیت به رویتان گشوده شود؛ تنها با همین یک واژه پنج حرفی: 

»اخلاق«.
اخلاقیات در کار عبارتند از: »دیدگاهی در مورد زندگی که سبب 
افزایش سخت کوشی و بالا بردن انضباط فردی می شود و شما را 
به سمت موفقیت و کامیابی عمومی سوق می دهد. کامیابی جز در 
سایه خداوند بدست نخواهد آمد و نشانه ای از الطاف الهی است«. 
چه چیز سبب وجود یا فقدان »وجدان کاری« می شود؟ نحوه نگرش 
افراد نسبت به دیگران و حتی نسبت به خودشان ، و نسبت به 
مفاهیمی چون: تاثیرگذاری، ارتباطات، اعتماد، نحوه اجرا، و ارزشیابی 

افراد چگونه است؟ 
دین اسلام که هدف و غایت دین را در »اتمام و اکمال مکارم 
اخلاق« عنوان نموده است، توجهی عمیق و دیدگاهی وسیع نسبت 
به مسئله اخلاق به طور عام و رعایت اصول اخلاقی در امور حرفه ای 
را به طور خاص دارد. علم پزشکی، طبابت جسم انسان را به عهده 
دارد و علم اخلاق، طبابت روح آدمی.نباید به اشتباه تصور کنید که 
اخلاقیات در کار یک تعریف کلی از کار، تعیین اهداف شغلی، و نحوه 
عملکرد اجرایی شماست. اخلاقیات کاری در حقیقت قسمتی از نظام 
باورهای شخصی شما هستند که در طرز برخورد و رفتار و حالاتتان 
نمودار می شوند. یک نظام اخلاقی که تعیین کننده رفتار شماست و بر 
طبق آن می توانید تصمیم بگیرید که آیا لازم است سخت کار کنید یا 
نه. این نظام به ویژه زمانی فعال می شود که شما تنها هستید و کسی 
کارهایتان را زیر نظر ندارد. احساس شما نسبت به موفقیت های دیگران 

نیز در سایه این نظام اخلاقی نمود پیدا می کند.
  فاکتورهایی که در نظام اخلاقی شغلی شما نقش دارند به شرح 

زیر می باشند:
-محیطی که در آن کار می کنید )دفتر کار، مدرسه، خانه، اجتماع، 

سیاست، و محیط های اعتقادی(
-عزت نفس فردی و انگیزه های شخصی 

-آموزش هایی که به شما داده می شود و دانش و مهارت هایی که 
کسب می کنید

-نوع تربیت خانوادگی و نگرش شما نسبت به ارتباط تلاش 
و موفقیت 

-موفقیت مادی/معنوی را چگونه تعریف می کنید و چه نگرشی 
نسبت به آنها دارید 

- آیا قلباً تایید می کنید که سخت کوشی اثرات مثبتی به دنبال 
خواهد داشت 

-در اختیار داشتن اخلاقیات مثبت امری است که از یک سری 
رفتارهای پیچیده و باورهای مرکب نشات می گیرد.

شاید برخی ها تصور کنند زمانی که میانبرهای راحت تری نیز برای 
رسیدن به موفقیت وجود دارد، برای چه خودمان را آزار دهیم و به 
اخلاق کاری فکر کنیم؟ این جا دقیقاً همان جایی است که عمق باورها 
و میزان تعهد فردی شما نسبت به آنها معنا پیدا می کند. همه افراد 
در برهه های مختلف زندگی خود زمانی که با مشکلات بزرگی مواجه 
می شوند، این سوال را از خود می پرسند؛ اما باید بدانید که همین اعتقاد 
و نظام ارزش های اخلاقی هستند که می توانند شما را از سد مشکلات 

بزرگ زندگی رد کنند.

اگر اعتقاد شدیدی نسبت به اخلاق کاری داشته باشید، آنوقت اعتبار 
شما از جایی که خودتان هم نمی دانید، همه جا گیر می شود و دیگران 
برای شما احترام قائل می شوند. فرصت های مختلف در مقابل شما 
خودنمایی می کنند و احساس می کنید که دنیا نعمت های کوچک و 
بزرگ خود را به شما عرضه می دارد و در موقعیت قرار می گیرید که 
»شانس« با قاعده و بی قاعده به سراغتان می آید. در همان چهارچوبی 
که »موفقیت« را تعریف کرده اید به موفقیت دست پیدا می کنید. عزت 
نفس شما افزایش پیدا می کند و در نظر سازمان، افراد دیگر و حتی 

جامعه فرد با ارزش تری جلوه خواهید کرد.
شما چه فرد بزرگی باشید و چه در تصورات خود احساس کنید که 
بزرگ هستید و به دیگران هم با این دید نگاه کنید، و اخلاق کاری 
مثبتی را از خود به نمایش بگذارید، چیزی جز موفقیت در انتظارتان 

نخواهد بود
ویژگی های بارز افرادی که اخلاق حرفه ای دارند:

مسئولیت پذیری: در این مورد فرد پاسخ گوست و مسئولیت 
تصمیم ها و پیامدهای آن را می پذیرد؛ سرمشق دیگران است؛ حساس 
و اخلاق مند است؛ به درستکاری و خوشنامی در کارش اهمیت 
می دهد؛ برای ادای تمام مسئولیت های خویش کوشاست و مسئولیتی 

را که به عهده می گیرد، با تمام توان و خلوص نیت انجام می دهد.
برتری جویی و رقابت طلبی: در تمام موارد سعی می کند ممتاز 
باشد؛ اعتماد به نفس دارد؛ به مهارت بالایی در حرفه خود دست پیدا 
می کند؛ جدی و پرکار است؛ به موقعیت فعلی خود راضی نیست و از 
طرق شایسته دنبال ارتقای خود است؛ سعی نمی کند به هر طریقی 

در رقابت برنده باشد.

صادق بودن: مخالف ریاکاری و دورویی است؛ به ندای وجدان خود 
گوش فرا می دهد؛ در همه حال به شرافت مندی توجه می کند؛ شجاع 

و با شهامت است.
احترام به دیگران: به حقوق دیگران احترام می گذارد؛ به نظر دیگران 
احترام می گذارد؛ خوش قول و وقت شناس است؛ به دیگران حق 

تصمیم گیری می دهد؛ تنها منافع خود را مرجح نمی داند.
رعایت و احترام نسبت به ارزش ها و هنجارهای اجتماعی: برای 
فعالیت های اجتماعی  قائل است؛ در  احترام  ارزش های اجتماعی 
مشارکت می کند؛ به قوانین اجتماعی احترام می گذارد؛ در برخورد با 

فرهنگ های دیگر متعصبانه عمل نمی کند.
عدالت و انصاف: طرفدار حق است؛ در قضاوت تعصب ندارد.

همدردی با دیگران: دلسوز و رحیم است؛ در مصائب دیگران شریک 
می شود و از آنان حمایت می کند؛ به احساسات دیگران توجه می کند؛ 

مشکلات دیگران را مشکل خود می داند.
وفاداری: به وظایف خود متعهد است؛ رازدار دیگران است؛ معتمد 

دیگران است.
دنیا پر است از مشکل و سختی و مباحث غیر حقیقی. شاید افرادی 
که دارای اخلاق کاری قوی هستند نتوانند به آن بزرگی و عظمتی 
که جامعه تعریف می کند برسند، اما به هر حال افرادی که به بزرگی 
رسیده اند همیشه اظهار می دارند که همین »اخلاق کاری« یکی از 
فاکتورهای آنها برای رسیدن به موفقیت محسوب می شود. شما چه 
فرد بزرگی باشید و چه در تصورات خود احساس کنید که بزرگ 
هستید و به دیگران هم با این دید نگاه کنید، و اخلاق کاری مثبتی را 
از خود به نمایش بگذارید، چیزی جز موفقیت در انتظارتان نخواهد بود.

رمز موفقیت: یک كلمه پنج حرفی!
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ازجنگ نیابتی تا مدرنازیسیون بدوی؛

دور باطل رژیم سعودی
طرح تحول اقتصادی عربستان موسوم به تصویر عربستان در 2030' توسط شاهزاده 
سعودی به تازگی عرضه شده است؛ طرحی به ظاهرجذاب اما توخالی و به معنای واقعی 
کلمه تقلیدی، که بر مبنای ادعای سلمان، بنای آن، تحول در ساختار رژیم بدوی سعودی 
است. کاهش وابستگی به نفت، تغییر ساختار آموزشی و حقوق زنان از موضوعات مهمی 
است که در طرح کلی این برنامه، به آن اشاره شده است. رژیم سعودی، بر مبنای این طرح، 
در نظر دارد ساختار فعلی نظام آموزشی عربستان را به ساختاری وهابی – غربی تغییر دهد. 
در بخش دیگری از این طرح شاهزاده سعودی مدعی شده است که زنان باید دارای حقوق 
و فرصت های اجتماعی برابر باشند؛ در حالیکه دستگاه مذهبی رژیم سعودی، رأی دادن 

زنان را موجب فساد می داند. 
کاهش وابستگی یا کاهش اعتیاد مزمن و تغییر ناپذیر به نفت

اقتصاد عربستان دربرابر افت و خیزهای بهای جهانی نفت، آسیب پذیر بوده است. بر 
اساس تحلیل های اقتصادی، نفت هم اکنون بیش از 70 درصد ارزش ذاتی خود را از دست 
داده است و متعاقب این تغییر، ذخایر پولی عربستان از 732 به 611 میلیارد دلار کاهش 
پیدا کرده است و نتیجه آن کسری بودجه این کشور است. بر اساس این برنامه تقلیدی، 
دستگاه اقتصادی رژیم سعودی برآن است تا با حراج بخشی از سهام شرکت بزرگ نفتی 
»آرامکو« که عبدالباری عطوان تحلیل گر معروف مسائل سیاسی جهان عرب آن را »گاو 
شیرده« عربستان می نامد و پخش و تزریق سود حاصل به یك صندوق سرمایه گذاری، 
اقتصاد کشورش را از اتکا به منابع نفتی جدا سازد. این در حالی است که در صورت تغییر 
وضعیت تقاضا در بازار جهانی و عدم فروش سهام های این شرکت، ورشکستگی این شرکت 

امری بعید نیست.
استحاله ماهوی نظام آموزشی

از دیگر اهداف این طرح تقلیدی، اصلاح )استحاله ماهوی( نظام آموزشی در رژیم 
سعودی است. رژیم سعودی، بر مبنای این طرح، در نظر دارد ساختار فعلی نظام آموزشی 
عربستان را به ساختاری وهابی – غربی تغییر دهد؛ به این معنا که تعالیم مذهب ضاله 
وهابیت در فرم و لباسی جدید )غربی( عرضه شود. تغییرات در متون درسی و تغییر ظاهر 
تعالیم ظاله وهابیت برای تربیتی نسلی سعودی – غربی، از اهداف نظام آموزشی جدید در 

عربستان است.
حقوق اجتماعی زنان

افزایش مشارکت زنان و حقوق اجتماعی آنان از دیگر اهداف این طرح است. سالهای 
زیادی است که واژه »زن« در ساختار اجتماعی – سیاسی عربستان جایگاهی ندارد. زنان 

شهروند دون پایه تلقی می شوند و از ساده ترین حقوق اجتماعی برخوردار نیستند. 
بر اساس این طرح، فرصت های برابر در برابر زنان سعودی قرار می گیرد و حقوق آنان 
شرعی و قانونی می شود. شاهزاده سعودی مدعی شده است که زنان باید دارای حقوق 
و فرصت های اجتماعی باشند. در حالی که سازمان رانندگی عربستان زنان این کشور را 
عامل تصادفات رانندگی می داند و دستگاه مذهبی رژیم سعودی، رأی دادن زنان را موجب 
فساد و خلاف عفت می داند، حال چگونه می توان حقوقی جدید در این کشور بدوی برای 
آنان متصور بود؟ سلمان جوان در حالی از نقشه راه آینده سخن می گوید که این کشور 
بدوی با مشکلات فراوانی روبرو است: رشد فزاینده بیکاری، آسیب های اجتماعی مربوط 
به کارگران مهاجر )حدود 10 میلیون تن(، کمبود آب و خسکشالی پیش روی این کشور، 
افزایش اعتراضات اجتماعی و صنفی، کاهش محبوبیت در میان مردمان منطقه، از مشکلات 
جدی پیش روی رژیم سعودی است. برنامه عرضه شده از سوی محمد بن سلمان شاهزاده 
سعودی، در ظاهر جذاب به نظر می رسد اما محتوای آن از جنس سیاست های همیشگی 
رژیم سعودی است؛ توخالی و نسجیده و محکوم به شکست. البته مبرهن و واضح است 
در صورتی که این برنامه به مرحله عمل گذاشته شود نتایج کاملا معکوس آن؛ نتایجی از 
جنس تجاوز به یمن و یا جنگ نیابتی علیه ایران در سوریه؛ بر همگان مشخص خواهد شد.
گزارش از: حمید اوضح

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی:

امنیت حجاج ایرانی باید تضمین شود 
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: هر شرطی از جانب عربستان برای حج 

که کمترین آسیبی به شأن مردم ایران بزند، قطعا قابل قبول نیست. 
حجت الاسلام محمدحسن ابوترابی فرد در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به شروط 
عربستان برای حجاج ایران از جمله عدم شعار دادن و احتمال صدور ویزا در کشور ثالث 
گفت: به نظر بنده هیات ایرانی برای مذاکرات در راستای انجام حج زائران ایران باید در 
یک چارچوب روشنی گفت و گو کنند و این چارچوب روشن عبارت است اولا حفظ 
شأن، منزلت و حفظ جایگاه فاخر زائران ایران است.نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس در مجلس نهم شورای اسلامی ادامه داد: هم در آموزه های دینی و هم 
بر اساس جایگاه و منزلت نظام اسلامی و جایگاه ملت عزیز ایران، باید این شأن و منزلت و 
جایگاه حراست شود. وی ادامه داد:بحث دوم، امنیت زائران ایرانی است که باید از بالاترین 
سطح امنیت برقرار باشد. با رعایت شأن و منزلت آنها باید امنیت بالایی برای حجاج ایرانی 
برقرار شود. ابوترابی تاکید کرد: بحث دیگر آن است که باید در چارچوب حفظ جایگاه، 
منزلت و شأن، مقدمات سفر از جمله ویزا و پرواز به گونه ای تدبیر و برنامه ریزی  شود که 
به این منزلت کمترین آسیبی وارد نشود. عضو هیات رئیسه مجلس اظهار داشت: در کنار 
این مسائل حجی که برگزار می شود باید در چارچوب ارزشهای اسلامی و با نگاه به آرمان 
های پیامبر گرامی اسلام و قرآن کریم باشد و باید این ارزش ها و آرمان ها در مراسم حج 
کاملا مورد توجه قرار گیرد. این تکات مورد تاکید امام راحل و رهبر انقلاب بوده است. وی 
در پاسخ به این سوال که اگر کشور ثالثی برای صدور وزیرای حجاج ایران در نظر گرفته شود 

چه باید کرد، گفت: هر امری کمترین آسیبی به شآن ایرانی بزند قظعا مورد قبول نیست.

خطیب جمعه تهران:

جامعه دینی با حفظ شخصیت مردم 
به بلوغ می رسد

آیت الله سیداحمد خاتمی با تاکید بر ضرورت حفظ حریم مسلمانان گفت: اگر در 
جامعه دینی شخصیت مومنان شکسته شود، نشانه آن است که جامعه هنوز به بلوغ دینی 

نرسیده است.
آیت الله سیداحمد خاتمی در خطبه اول نماز جمعه تهران گفت:  تاکنون به سبك 
زندگی دینی در عرصه های اجتماعی از دیدگاه ایجابی پرداخته ایم و از امروز به عناصر 
سلبی سبك زندگی دینی می پردازیم که این عناصر شامل 40 عنوان است و به دو عنوان 
اصلی مربوط می شود. وی اولین اصل را احترام به شخصیت یکدیگر دانست و گفت: 
گناهانی مانند بهتان، تهمت، فحش، قذف، سرزنش مومن، اضلال و تحقیر مومن و سخن 
سرایی علیه مومن زیرمجموعه این اصل است و باید مراقب باشیم تا مبادا حریم مسلمانان 
خدشه دار شود و در یك جامعه دینی مردم به شخصیت یکدیگر احترام می گذارند. خاتمی 
از اختلاف و تفرقه به عنوان دومین عامل سلبی در سبك زندگی اسلامی یاد کرد و گفت: 
غیبت، تجسس، سوءظن، خصومت، عداوت، سخن چینی،  کینه و حسد زیرمجموعه عوامل 
اختلاف زاست و اگر در جامعه اسلامی این گناهان وجود داشته باشد، نمی توان آن جامعه 

را یك جامعه اسلامی خواند. 
امام جمعه موقت تهران گفت: جامعه ای که قرآن از آن به عنوان یك جامعه الگو یاد می 
کند، یك جامعه مستقل است که با افراد مستقل شکل می گیرد و اگر افرادی در این جامعه، 
شخصیت های له شده داشته باشند، تسلیم هر زورگویی می شوند و به تعبیر قرآن شیوه 

فرعونیان در طول تاریخ تحقیر مردم بوده است.
وی با اشاره به آیه 84 سوره زخرف گفت: فرعون مردم را تحقیر کرد و مردم نیز تسلیم 

فرعون شدند و لذا جامعه ای که تحقیر نشد، زیر بار فرعون ها نیز نمی رود.

نكتــه

اخبــار

دولت یازدهم در طول 2 سال و نیم گذشته در عرصه سیاست 
خارجی و داخلی دستاوردهای مهمی داشت. در میان این دستاوردها 
اما برجام و برگزاری پرشور، موفق و قانونمند انتخابات هفتم اسفندماه 

برجستگی خاصی دارد.
انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین مجلس 
خبرگان رهبری اسفندماه پارسال با مشارکت گسترده مردم رقم 
خورد؛ حضور و مشارکتی که می توان آن را نشانه بالا بودن میزان 
تعهد سیاسی مردم ایران و پذیرش مسوولیت فردی و اجتماعی آنان 
دانست. در واقع مردم با حضور گسترده در انتخابات، دیدگاه خود را 
درباره تصمیم های مهمی که در کشور گرفته می شود ابراز کردند.

در کنار نتیجه انتخابات که نمایانگر سلیقه های سیاسی مردم و 
رای اعتماد آنان به مسوولان نظام است، مشارکت بالای شهروندان 
در شکل دادن به حماسه سیاسی خود از اهمیتی جداگانه برخوردار 
بیشینه  مشارکت  با جلب  یازدهم  دولت  ناظران،  باور  به  است. 
شهروندان و برگزاری انتخاباتی قانونمند آزمون هفتم را با موفقیت 

پشت سر گذاشت و توانست کارنامه قبولی دریافت کند. 
در این میان، امیدهای شکل گرفته پس از برجام از عوامل افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات و به نوعی تایید رویکردها و حمایت از 
عملکرد دولت تدبیر و امید بود. برخی کارشناسان برگزاری موفق 
انتخابات پس از برجام را دومین پیروزی مهم دولت روحانی می 

دانند.
ارزیابی کارنامه دولت در برگزاری انتخابات، اثرگذاری برجام بر 
افزایش مشارکت سیاسی و بررسی دیگر عوامل افزایش مشارکت در 

انتخابات پارسال از جمله پرسش هایی بود که 2 تن از کارشناسان سیاسی در گفت وگو با 
گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا به آن پاسخ دادند.

 دولت در زمینه برجام و اجرای انتخابات موفق عمل کرد
به باور برخی تحلیلگران، توافق هسته ای میان ایران و 1+5 توانست امید و انگیزه را 
در فضای سیاسی و اجتماعی کشور ایجاد کند. این تحلیلگران، افزایش مشارکت مردم در 

انتخابات را نیز در این راستا تفسیر می کنند.
»حشمت الله فلاحت پیشه« مدرس دانشگاه و فعال سیاسی اصولگرا، در تحلیل و ارزیابی 
عملکرد دولت یازدهم در برگزاری انتخابات به پژوهشگر ایرنا گفت: در مجموع، انتخابات سالم 
و خوبی برگزار شد و باید از مسوولان اجرایی و نظارتی تشکر کرد، هرچند در برخی مناطق 
به صورت محدود پدیده ای با عنوان »خرید آرا« وجود داشت که نیازمند فکر و بررسی برای 

رفع آن از سوی مسوولان اجرایی، قضایی، قانونگذاران و ناظران انتخابات هستیم. مدرس 
علوم سیاسی دانشگاه علامه طباطبایی در زمینه رابطه عملکرد دولت و وضعیت حضور مردم 
پای صندوق های رای اظهار کرد: پیش از این که بهبود معیشت را مورد توجه قرار دهیم 
باید از امید شکل گرفته سخن بگوییم، چنانچه به رغم مشکل هایی مانند بیکاری، مردم 
امیدوارانه در انتخابات شرکت کردند. افزایش مشارکت به فضای تنفسی پس از برجام برمی 
گردد که امید را برای مردم به همراه آورد و جامعه را از حالت رکود خارج کرد. از طرفی، 
مردم به دنبال مجلسی بودند که فارغ از جریان های سیاسی، نگاه توسعه ای داشته و در پی 

حل مسایل و مشکل های آنان باشد.
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی و منتخب مجلس دهم ادامه داد: مردم می 
دانند که انتخاب آن ها نقش جدی و موثری دارد پس بر این اساس در انتخابات مشارکت 
می کنند. مشارکت مردم ایران در انتخابات به صورت آگاهانه صورت می گیرد. در منطقه 

خاورمیانه کمتر کشوری وجود دارد که انتخابات در آن شفاف و 
روشن باشد. بدون شك مهمترین پیام سیاسی انتخابات، پرهیز از 
افراط و تفریط بود؛ به عبارت دیگر مردم سعی کردند در عرصه 
سیاسی و توسعه ای کشور کسانی را که نگاه معتدل دارند، برگزینند.

فلاحت پیشه در پایان گفت: من شور و مشارکت بالای مردم 
و همچنین برجام را نه تنها پیروزی دولت بلکه پیروزی نظام می 
دانم. البته دولت در هر 2 زمینه دیپلماسی منتهی به برجام و اجرای 

انتخابات موفق عمل کرد.
برگزاری موفق انتخابات، پیروزی دولت بود

»صادق زیباکلام« مدرس دانشگاه و تحلیلگر مسایل سیاسی 
در گفت وگو با ایرنا به ارزیابی عملکرد دولت در برگزاری انتخابات 
پرداخت و گفت: به جز اتهام های بی پایه و بی اساسی که برخی 
درباره انتخابات مطرح کردند، در مجموع دولت در انتخابات، کارنامه 
قابل قبولی از خود ارایه داد. بیشتر اصولگرایان هم بی طرفی و نقش 
مثبت دولت را در مرکزهای استان ها و حوزه های انتخاباتی کوچکتر 
تایید کرده و انتقادی بر آن وارد نکردند. زیباکلام درباره نقش مولفه 
های فضای پسابرجام در انتخابات داشت اظهار کرد: پس از برجام 
ایرانی ها احساس می کنند کشور از حالت رویارویی و تقابلی که در 
دوره احمدی نژاد پیش آمده بود، خارج شده است. اگر چه جریان 
تندرو نمی خواهد که ایران به سمت و سوی تنش زدایی با غرب 

حرکت کند.
وی افزود: برخی در ارتباط با مسایل اقتصادی تبلیغ های زیادی 
می کنند؛ تبلیغ هایی مبنی بر این که پس از برجام باید همه مسایل 
و مشکل های اقتصادی حل و فصل شود، در حالی که هیچ یك از مسوولان رسمی دولت 
چنین دیدگاهی نداشتند. آنان معتقد نبودند که برجام باعث زیر و رو شدن وضعیت اقتصاد 
کشور می شود. این فعال سیاسی ادامه داد: به طور قطع، امید شکل گرفته پس از برجام 
در انتخاب و پیروزی نامزدهای طرفدار دولت و اصلاح طلبان به ویژه در شهرهایی همچون 
تهران اثرگذار بود. البته برگزاری انتخابات هم از جهت این که درست برگزار شد و دولت 
در آن دخالتی نکرد، پیروزی دولت بود و هم این که مردم با رای خود به نامزدهای طیف 
متمایل به دولت، به آن رای اعتماد دادند. بی تردید اگر مردم از برجام استقبال نکرده بودند 
ما شاهد مشارکت بالای آنان در انتخابات نبودیم. برخی پس از درك این که برجام نقش 
مهمی در پیروزی و موفقیت دولت روحانی در انتخابات داشته است، به حمله های سنگین 

و یکپارچه علیه برجام و دولت یازدهم دست زدند.

ابعاد و زمینه های رای دادگاه آمریکایی مبنی بر برداشت غرامت 
دومیلیارد دلاری از دارایی مسدود شده ایران به دلیل برخی ادعاها 
و فرافکنی های منتقدان دولت هنوز برای برخی نامکشوف است و 

موشکافی در این پرونده مهم ملی را ضروری ساخته است.
صدور مجوز برداشت 2 میلیارد دلار از دارایی های مسدود شده 
ایران از سوی دیوان عالی آمریکا برای پرداخت غرامت به خانواده های 
قربانیان بمب گذاری سال 1983 میلادی در مقر تفنگداران آمریکایی 
در بیروت، طی روزهای گذشته به دستاویزی برای حمله مخالفان و 
رسانه های آنها به دولت یازدهم و بهانه ای برای زیرسوال بردن برجام 
تبدیل شده است. این در حالی است که پشت ادعاهایی از این دست 
منطق قابل قبولی وجود ندارد. در این میان مستندات بسیاری وجود 
دارد که نشان می دهد کسانی که اکنون بر مسند مدعی نشسته اند 
خود باید به دلیل بی تدبیری و سهل انگاری در هدر دادن اموال ملت 

ایران در مقام پاسخگویی برآیند.
روایت هایی از خسارت دومیلیارد دلاری

هجمه تبلیغاتی رسانه های منتقد در مقصر جلوه دادن دولت 
یازدهم در حالی صورت می گیرد که بر اساس اسناد و مدارك، اوراق 
یادشده سال ها پیش خریداری شده است. »سیدعباس  قرضه 
عراقچی« معاون امور حقوقی و بین الملل وزارت امور خارجه در گفت 
و گو با خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران در سوم اردیبهشت تصریح 
کرد: ماجرا مربوط به پولی است که در سال 2003 سپرده گذاری 
شده است. سخنان »ولی الله سیف« رییس کل بانك مرکزی هم 
تاییدی بر مسوولیت دولت پیشین در این ارتباط است. به گفته وی 
مبادلات دلاری )U-Turn( با جمهوری اسلامی ایران در دوره ای 
به صورت یك استثنا بر رژیم تحریم های دلاری آمریکا علیه ایران 
مجاز دانسته شده بود. ...متاسفانه دقت و احتیاط لازم در این مورد 
انجام نشده است. رییس کل بانك مرکزی با تاکید بر اینکه مسوولان 
دولت قبل باید این موضوع را در نظر قرار داده و احتیاط لازم را به 
عمل می آوردند، افزود: متاسفانه در دولت گذشته باوجود هشدارهای 
از  پرهیز  بر  مبنی  مرکزی  بانك  مدیران  و  کارشناسان  دلسوزانه 
سرمایه گذاری روی اوراق بهادار دلاری و اینکه این رفع ممنوعیت 
دایمی نیست، این اوراق را خریداری کردند و اینگونه زمینه تضییع 
حقوق ملت ایران را پدید آوردند. اگر این اوراق بهادار دلاری در آن 
زمان با کارگزاری غیرمستقیم آمریکایی ها خریداری نمی شد وجهی 

وجود نداشت که آمریکایی ها بتوانند آن را توقیف کنند.
همچنین به نوشته روزنامه ایران از زبان یکی از مسوولان امنیتی 
کشور، در دولت نهم چهار میلیارد دلار در کشور ایتالیا اوراق قرضه 
خریدند که سفیر وقت ایران همان موقع با گوشزد کردن خطر ناشی 
از این کار، به آنان گفته بود تبدیل پول به اوراق قرضه، هرچند ممکن 
است سودی برای ما داشته باشد اما اگر دست آمریکایی های بیاید، 
می توانند روی آن دست بگذارند و آن را مصادره کنند. به نوشته 
ایران، این مقام امنیتی با بیان اطلاع داشتن مدیران دولت نهم از 
این قبیل اقدام ها ابراز داشت: همان وقتی که رییس جمهوری وقت 
برای شرکت در مجمع عمومی سازمان ملل به آمریکا می رفت، 
هواپیما پس از پیاده کردن او و اعضای هیات ایرانی در فرودگاه نظامی 
می نشست زیرا دستگاه قضایی آمریکا هواپیما را به عنوان یکی از 
اموال ایران مصادره می کرد. در چنین شرایطی، عزیزان رفته اند مبلغ 
چهار میلیارد دلار اوراق قرضه خریده اند که 2 میلیارد دلار آن اوراق 
قرضه آمریکا بوده، یعنی از بورس آمریکا سهم خریده اند که می شود 
نام این کار را »گوشت انداختن در دهان گربه گذاشت«، طوری که 
هم اکنون می بینیم گربه آن را به دهان گرفته است. وی افزود: ما 
در جریان مذاکرات متوجه شدیم که چنین چیزی است و دنبال 
کردیم، دیدیم از 4 میلیارد دلار، یك میلیارد و 800 میلیون دلار آن در 
لوکزامبورگ است که با حل مشکلات بانکی قابل برداشت است و دو 
میلیارد دلار آن در امریکا بوده که اوراق قرضه آمریکا را خریده اند که 
)آمریکایی ها( همان موقع دست روی آن گذاشتند. هرچند آن موقع 
توانستند دو عدد از این اوراق را به ارزش 250 میلیون دلار تبدیل به 
پول کنند و به داخل کشور انتقال دهند اما بقیه را نتوانستند.  به گفته 
این مقام امنیتی، همه این اتفاق ها مربوط به پنج سال قبل از روی 
کار آمدن دولت یازدهم بوده که ما این قضیه را متوجه شدیم و اینها 
)آمریکایی ها( گفتند که یك میلیارد و 800 میلیون دلار آن در دست 

دادگاه پترسون است و ما نمی توانیم در مورد آن تصمیم بگیریم و باید 
سیر قضایی آن تمام بشود که اگر آزاد شد، به شما پس می دهیم. 
...الان متاسفانه در رسانه ها طوری مطرح می کنند که انگار این دولت 
رفته این دو میلیارد دلار را در اختیار آمریکایی ها گذاشته است، در 
حالی که این گوشت را قبلًا عزیزان در دهان گربه گذاشته اند؛ هرچند 
که قصد خیانت نیز نداشته اند اما اشتباه و خطا کردند و دقت نکردن، 
این آفت ها را هم دارد. هر چند برخی از چهره های نزدیك و حامیان 
دولت پیشین به طور کلی منکر مسوولیت این دولت در زمینه 
خسارت دومیلیارد دلاری شده اند و حتی دست به فرافکنی و متهم 
سازی زده اند، اما شماری از آنان مساله سرمایه گذاری در دولت های 
نهم و دهم را رد نمی کنند. »محمدعلی رامین« معاون مطبوعاتی و 
اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت دهم در گفت 
وگو با پژوهشگر ایرنا در پاسخ به این پرسش که آیا این اوراق قرضه در 
دولت احمدی نژاد خریداری شده اند گفت: این که کدام دولت، چه 
هزینه هایی را برای چه کارهایی مصرف کرده مسایلی نیست که هر 
شخصی بتواند به تحلیل آن بپردازد یا از آن بهانه هایی برای شایعه 
سازی و فضا سازی علیه کسی بهانه ایجاد کند یا به نفع خودش از آن 
استفاده کند. نباید به جای کمك به دولت برای حل مشکلات ملت، 
علیه دولت دیگری که در حال حاضر روی کار نیست هجمه ایجاد 
کرد و به مسوولان آن مهلت صحبت کردن، توضیح یا دفاع نداد. این 

امری فرسایشی و بی فایده است.

کوتاهی دولت نهم در خارج کردن اموال از آمریکا
برکنار از بحث های مرتبط با زمان سرمایه گذاری، کوتاهی 
دولت پیشین در حفاظت از دارایی های ملی واضح و آشکار است. 
امنیت  نکته هایی که »حمید بعیدی نژاد« مدیرکل سیاسی و 

بین الملل وزارت امور خارجه در صفحه تلگرام خود در ارتباط با 
این موضوع ذکر کرده است، نشانگر مسوولیت دولت پیشین در 
ضرر دومیلیارد دلاری است. به نوشته بعیدی نژاد، خارج نکردن 
این اموال با شروع روند تحریم های شدید مالی و بانکی آمریکا از 
سال 2006 میلادی که کاملا متصور بود به تحریم بانك مرکزی 
می انجامید، یك بی احتیاطی روشن بوده است. همچنین خارج 
نکردن این اموال از آمریکا از سوی مسوولان وقت، قبل از سال 
1387 با توجه به تلاش بی شمار »اصحاب پرونده پترسون« که 
به شدت دنبال یافتن منابع مالی ایران در آمریکا برای توقیف بودند 
یك بی خبری و بی احتیاطی دیگر محسوب می شود. اسناد موجود 
در دادگاه عالی آمریکا در مورد »تاریخچه دارایی ها و دیگر اسناد در 
ارتباط با دارایی های بانك مرکزی ایران« هم این مساله را تایید می 
کند. بر اساس گزارش 44 صفحه ای این نهاد قضایی، دست کم 
از ابتدای سال 2008، دارایی ها و اوراق قرضه ای از بانك مرکزی 
ایران در سیتی بانك نیویورك موجود است. این سرمایه ها به طور 
مستقیم با کارگزاری شرکت »کلیر استریم« )Clearstream( که 
در لوکزامبورگ مستقر است کنترل می شد. این شرکت به عنوان 
واسطه موسسه های مالی در سرتاسر جهان عمل می کند. ابتدا 
کلیراستریم دارایی های بانك مرکزی و سود های به دست آمده 
از اوراق قرضه را وارد حساب بانك مرکزی در شرکت خود می 
کرد. در سال 2008 بانك مرکزی به شرکت دستور داد تا حساب 
دیگری را در یك بانك ایتالیایی ایجاد کند. این شرکت سودها را در 
حساب UBAE این بانك واریز می کرد که سپس به بانك مرکزی 

پرداخت می شد.  
افزون بر آنچه گفته شد، »غلامرضا مصباحی مقدم« نماینده 
مجلس شورای اسلامی و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در 

گفت وگو با پژوهشگر ایرنا هم کوتاهی دولت پیشین در این زمینه 
را تایید کرد. به گفته مصباحی مقدم طی این سال ها برای فروش 
این اوراق و انتقال مبلغ حاصل از فروش آن به جای دیگر، هیچ اقدام 

جدی صورت نگرفت.

دخالت رییس جمهوری پیشین 
در سیاست های مالی به ضرر ایران تمام شد

دادگاه عالی آمریکا به صورت مشخص در پرونده پترسون به 
ایران استناد کرده است. دخالت های  بانك مرکزی  دولتی بودن 
شخص »محمود احمدی نژاد« رییس دولت نهم و دهم در سیاست 
های پولی و مالی کشور و تغییر چندباره مسوولان بانك مرکزی که 
در اقدام های غیرکارشناسی و غیر اصولی اقتصادی با احمدی نژاد 
همراهی نمی کردند، موجب شد این بانك در اسناد آمریکایی دولتی 

تلقی و دست اندازی به اموال آن مجاز شمرده شود.

رایی که با اشتباه راهبردی دولت پیشین
 به رسمیت شناخته شد

مخالفان در حالی به خاطر رای دیوان عالی آمریکا به دولت 
می تازند و آن را نقض برجام می دانند که این رای در زمان حاضر 
تایید شده و صدور آن به سال ها پیش بازمی گردد. واقعیت این 
است که رای دادگاه فدرال آمریکا مبنی بر مسوولیت جمهوری 
اسلامی ایران در پرداخت خسارت به خانواده های قربانیان انفجار 
بیروت در سال 2007 یعنی در دولت نهم صادر شده است. دولت 
نهم هم در آن زمان به جای محکوم کردن رای دادگاه آمریکایی، 
وکیل گرفت و درخواست تجدیدنظر را پیگیری کرد و با این کار 
صلاحیت دادگاه آمریکایی را مورد تایید قرار داد. عراقچی در 
برنامه »تیتر« شبکه 6 سیما در 5 اردیبهشت گفت: بی احتیاطی 
دومی که صورت گرفته است گرفتن وکیل و درخواست تجدید 
نظر در دادگاه  آمریکا بوده که از لحاظ حقوقی با این کار دولت 
قبل، صلاحیت دادگاه  آمریکایی را تایید کرده ایم. طبق مصوبه 
امنیت ملی حضور ما در دادگاه های آمریکایی ممنوع  شورای 
بوده و ما نباید دادگاه های آمریکا را به رسمیت بشناسیم و شاید 
در این مورد بخصوص، دولت قبل از شورای عالی امنیت ملی 
مجوز دریافت کرده است. در شرایطی که همه ارکان نظام باید 
تمام توان خود را برای احقاق حقوق ملت ایران به کار گیرند، 
تلاش برای بی اثر کردن و پاسخگویی به هجمه های بی اساس 

مخالفان، بخش زیادی از نیروی دولت را می گیرد.

هجوم به برجام و آسیب های سیاست زدگی 
در پیگیری حقوق ملی

انگارند  می  نادیده  عامدانه  منتقدان  برخی  که  دیگری  نکته 
کارکردهای برجام به عنوان سندی ملی است که تنها تحریم های 
هسته ای را لغو کرده و ارتباطی با دیگر تحریم ها ندارد و از این رو 

نمی توان به بهانه رای دادگاه آمریکایی بر آن تاخت.
افزون بر آنچه گفته شد، »سعید لیلاز« اقتصاددان در گفت وگو 
با گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا، اتخاذ رویکرد جناحی در این 
مورد و موردهای مشابه را گمراهی توصیف کرد و با تاکید بر اینکه 
برای جلوگیری از تکرار چنین رخدادهایی باید یك رویکرد منسجم، 
ملی و غیر جناحی وجود داشته باشد، گفت: تاریخ خرید اوراق، صد 
در صد در اسناد بانك مرکزی روشن است. از این رو رسانه ها باید بانك 
مرکزی را موظف به انتشار اسناد و روشنگری در این زمینه کنند. 
فرقی نمی کند که این اوراق در کدام دوره خریداری شده، مهم این 
است که زمینه هایی چنین تخلف های اقتصادی شناسایی شده و 
به صورت جدی از سوی دستگاه های مرتبط از جمله قوه قضاییه با 
آن برخورد شود. دولت اما همه توان خود را برای احقاق حقوق ملت 
ایران و احیای 2 میلیارد دلار توقیف شده به کار گرفته است. هیات 
وزیران به تازگی کارگروهی را با مسوولیت وزیر امور اقتصادی و دارایی 
مامور بررسی حکم توقیف 2 میلیارد دلار از اموال جمهوری اسلامی 
ایران در آمریکا و پیگیری استیفای این حقوق کرد. مساله پی گیری 
قضایی این حکم در دادگاه های بین المللی هم مساله ای است که 

دولت بر آن تاکید جدی دارد.

در بیستم آوریل 2016، بعد از کلی کش و قوس های حقوقی و 
سیاسی، دیوان عالی آمریکا با اکثریت آراء حکم دادگاه بدوی آمریکا 
در خصوص مصادره اوراق قرضه دو میلیاردی ایران که در یک حساب 
سیتی بانک در نیویورک به صورت امانت بود صادر کرد. این تصمیم 
دیوان عالی و متعاقبا حمایت وزارت خارجه آمریکا از آن، چنان تلخ 
بود که آقای حسن روحانی، ریاست جمهوری اسلامی ایران آن را به 
دزدی آشکار شبیه دانستند. قبل از این، آقای ظریف در مصاحبه با 
نیویورکر آن را به دزدی خیابانی همانند دانستند. وی طی دو دور 
مذاکره با آقای جان کری، وزیر خارجه آمریکا در حاشیه اجلاس آب و 
هوایی سازمان ملل در 21 و 22 آوریل 2016 در نیویورک، این اقدام 
دیوان عالی را محکوم کرده و خواستار لغو آن شد. از قراین چنین بر 
می آید که آقای کری قولی در این خصوص به ظریف نداده است؛ 
چون با توجه به قانون اساسی و اصل تفکیک قوا در آمریکا، قوه مجریه 
صلاحیت لغو احکام دیوان عالی را ندارد؛ بنابراین، این حکم قطعی 

است و عملا پول و دارایی ایران رفته است.
این اقدام آمریکا پیامدهای سنگینی در روابط پرتنش دوجانبه 
تهران-واشنگتن و همچنین روابط بین الملل دارد. مهمترین آن 
این است که دیوار بی اعتمادی بین دو کشور مرتفع تر می شود، از 

وجهه آمریکا به عنوان کشور خائن در امانت در افکار عمومی ایران 
و جهان کاسته خواهد شد، یاس و ناامیدی از ایجاد تنش زدایی در 
روابط تهران-واشنگتن سایه خواهد افکند و ریل گذاری تجاری جهت 
بسترسازی روابط دو کشور به این ترتیب خنثی خواهد شد. از سوی 
دیگر، تصویر منفی آمریکا نزد ایرانیان به قوت خود ادامه پیدا خواهد 
کرد و زمینه برای قدرتمند شدن رادیکال ها در ایران و تضعیف دولت 

روحانی هموارتر خواهد شد.
علی ایحال، این حادثه ای است که اتفاق افتاده و پول ایران عملا 
رفت. حالا ایران چه گزینه هایی جهت مقابله با آن در اختیار دارد. 
نگارنده صرفا قصد تحلیل گزینه ها را داشته و تجویز خاصی نمی کند:

1- گفتگوی دیپلماتیک با واسطه یا بی واسطه: مصداق این 
گفتگوها، مذاکرات آقایان ظریف و کری در آمریکا در حاشیه مراسم 
امضای موافقت نامه تغییرات آب و هوایی در سازمان ملل )22 آوریل 
2016( است که درخصوص موانع اجرایی برجام و غیره صورت گرفته 
است. همچنین این گفتگوها می تواند با پایمردی دول ثالث و غیره 
ادامه یابد. ولی با توجه به اینکه حکم دیوان عالی آمریکا قابل نقض از 
سوی قوه مجریه نیست، نهایتا دولت آمریگا اگر حسن نیت داشته باشد 
محتملا در زمینه های دیگر، محدودیت تجاری و مالی علیه ایران را 

تعدیل خواهد کرد؛ وگرنه روی این دو میلیارد دلار عملا کاری نمی تواند 
انجام دهد. این گزینه به سختی افکار عمومی ایرانیان را قانع خواهد کرد.

2- ارجاع پرونده به دیوان دادگستری لاهه یا محاکم داوری: در هر 
دو مورد، رضایت طرفین دعوا برای رسیدگی قضایی ضروری است. 
جلب رضایت آمریکا در محاکم داوری غیرممکن است. تنها می ماند 
دیوان دادگستری بین المللی که با توجه به قرارداد مودت 1955 
بین دولتین ایران و آمریکا و عطف به ماده 21 این معاهده، امکان 
ارجاع پرونده به دیوان مزبور وجود دارد. ولی با توجه به سابقه دیوان 
در خصوص پرونده سکوهای نفتی ایران که در آن، دیوان نابودی این 
سکوها را از سوی آمریکا مورد تایید قرار داد ولی آمریکا را ملزم به 
پرداخت خسارت طبق مفاد عهدنامه مودت 1955 ندانست؛ در اینجا 
نیز ممکن است این داستان تکرار شود. ولی با توجه به اینکه دعوای 
سکوها بعد از درگیری محدود نظامی ایران و آمریکا در خلیج فارس 
صورت گرفته بود و در دعوای جدید، طرف ایرانی کاملا مظلوم واقع 
شده ممکن است رأی جدید متفاوت باشد. ولی هیچ چیزی قابل 
پیش بینی نیست. حسن این گزینه آن است که ایران به عنوان کشور 
قانونمدار تبلیغ می شود و شاید هم توسل به چنین گزینه ای برای 

دول با عدم توازن قدرت اجتناب ناپذیر است.

3- گزینه آخر، اقدام قهری است: در این گزینه طبق اصل مقابله 
به مثل )reciprocity( و تلافی )reprisal( در حقوق بین الملل، دولت 
ها مجاز هستند در برابر اقدام غیرقانونی دولت دیگر، مقابله به مثل 
کرده هر چند ظاهر تلافی، ممکن است غیر قانونی به نظر برسد. این 
تلافی و مقابله مثل صرفا جهت توقف عمل غیرقانونی و خصمانه 
دولت دیگر صورت می گیرد. این گزینه که بر اساس منطق رئال 
پلیتیکس است در حادثه مزبور می گوید که دزد، زبان آرام و متمدنانه 
نمی فهمد؛ دزد را باید به بند کشید و او را وادار به استرداد اموال 
مسروقه کرد. مصداق این گزینه می تواند توقف و مصادره یکی از 
شناورهای آمریکایی در خلیج فارس و گرو گرفتن آن باشد تا دولت 
آمریکا در ازای آن، ملزم به استرداد اموال ایران شود. البته عملیاتی 
کردن این گزینه خیلی خطرناک و خطر تصعید بحران به جنگ را در 
خود دارد. ولی اگر امکان مدیریت بحران باشد شاید این گزینه قابل 
بررسی باشد. شکی نیست که دولت هایی چون عربستان و اسراییل 
مترصد درگیری نظامی بین ایران و آمریکا و متعاقبا نابودی و تجزیه 
ایران همانند سوریه هستند. در نتیجه در ارزیابی گزینه سوم، بررسی 

همه جوانب ضروری است.
علی امیدی/ دانشیار روابط بین الملل دانشگاه اصفهان

پاسخی به برخی ادعاها و فرافکنی های منتقدان دولت

موشكافی دومیلیارد دلاری

می توان از آمریکا در دیوان لاهه شکایت کرد؟

گزینه های ایران در برابر مصادره دو میلیارد دلاری

در گفتگو با کارشناسان سیاسی مطرح شد؛

کامیابی دولت یازدهم در 2 آزمون بزرگ

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم سکینه قبادی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند 
مالکیت بشماره مسلسل 009910 الف 89 مربوط به پلاک 10944/568 اصلی واقع در 
بخش یک ثبت قم در صفحه 449 دفتر 653 ذیل ثبت 127236 بنام ایشان ثبت و سند 
صادر و سپس بعلت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را 
نموده است. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف مدت 
10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. 
بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: سید حسین چاوشی زاده

خوانده: فرح رستم نژاد رودسری
خواسته: مطالبه وجه

در تاریخ 1/22/ 95 خواهان سید حسین چاوشی زاده دادخواستی حقوقی به طرفیت 
خوانده فرح رستم نژاد رودسری به شرح خواسته ضمائم به شعبه 30 تقدیم که به شماره 
950041 ثبت و برای روز 95/4/13 ساعت 8/45 صبح وقت رسیدگی تعیین گردیده است. 
و با توجه به مجهول المکان بودن خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا 
به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی 
می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر آگهی جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی 
دادخواست و ضمائم به دفتر شورا حل اختلاف مراجعه و یا در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی 
در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است در صورت عدم حضور دادگاه غیابا رسیدگی و 

اتخاذ تصمیم خواهد نمود.
مدیر دفتر شعبه 30 شورای حل اختلاف شهرستان قم - اظهاری

فرقی نمی کند که این اوراق در کدام دوره خریداری شده، مهم این است 
که زمینه هایی چنین تخلف های اقتصادی شناسایی شده و به صورت جدی از سوی 
دستگاه های مرتبط از جمله قوه قضاییه با آن برخورد شود. دولت اما همه توان خود را 
برای احقاق حقوق ملت ایران و احیای 2 میلیارد دلار توقیف شده به کار گرفته است. 
هیات وزیران به تازگی کارگروهی را با مسوولیت وزیر امور اقتصادی و دارایی مامور 

بررسی حکم توقیف 2 میلیارد دلار از اموال جمهوری اسلامی ایران در آمریکا و پیگیری 
استیفای این حقوق کرد. مساله پی گیری قضایی این حکم در دادگاه های بین المللی هم 

مساله ای است که دولت بر آن تاکید جدی دارد



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.com5266غرر الحكم: ح5266؛ میزان الحكمه: ج5، ص

امیرالمؤمنین علی سلام الله علیه :

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی: قم، 45متری صدوق، بین کوچه 28 و بانک صادرات، پلاک 426 

اذان صبح:4/45 طلوع آفتاب:6/16 اذان ظهر:13/03 اذان مغرب: 20/09

ان
یح

:  ر
اپ

چ
02

1 -
 65

60
79

اساس حكمرانى17

 به كار گرفتن نرم خویى است.
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در راستای ارتقاء سطح تعاملات 
و همکاری فی ما بین بانک مهر 
اقتصاد و آموزش و پرورش استان 
حمیدرضا  با  درخشان  بهروز  قم، 

شیخ الاسلام دیدار و گفتگو کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک 
مهر اقتصاد استان قم، رئیس اداره 
امور شعب بانک مهر اقتصاد استان 
قم در این دیدار ضمن بیان گزارشی 
مهر  بانک  خدمات  و  عملکرد  از 
اقتصاد در استان، اظهار داشت: بانک 
مهر اقتصاد از سال 1372 فعالیت 
خود را آغاز نموده است و استان قم 
توانسته است در سال گذشته رتبه 
دوم از نظر منابع را در میان بانک ها 

و موسسات مالی به خود اختصاص دهد که این نشان از 
اعتماد مردم به این بانک می باشد. 

بهروز درخشان درخصوص نحوه پرداخت تسهیلات به 
متقاضیان، اظهار داشت: بانک مهر اقتصاد توانسته است با 
برنامه ریزی صورت گرفته تسهیلات را به صورت خرد و 
کلان در قالب های مشارکت، مبادله ای و ... به سایر اقشار 

جامعه و همچنین وام های قرض الحسنه و تسهیلات 
تکلیفی را به بسیجیان پرداخت نماید و این آمادگی را دارد 
در راستای شکوفایی طرح های تولیدی، عمرانی، صنعتی 
و همچنین پرداخت تسهیلات گروهی در قالب تفاهم نامه 

به فرهنگیان استان قم اقدام نماید.
حمیدرضا شیخ الاسلام مدیرکل آموزش و پرورش 
استان قم، نیز در این دیدار ضمن تقدیر ازعملکرد بانک 

مهر اقتصاد، اظهار داشت: آموزش 
بسیار  سازمان  یک  پرورش  و 
عظیم و گسترده ای است که یک 
چهارم جمعیت استان به صورت 
مستقیم با این سازمان در ارتباط 
هستند و امیدواریم با تعاملات و 
ارتباطی که بین بانک مهر اقتصاد 
و آموزش و پرورش استان برقرار 
خدمات  ارائه  شاهد  گردد،  می 
استان  فرهنگیان  به  بانک  ارزنده 
و همچنین حضور آنان در شعب 
بانک مهر اقتصاد در جهت افتتاح 
حساب باشیم و این بانک می تواند 
با ایجاد خدمات متنوع و مطلوب 
نسبت به بانک های دیگراستان به 

این امرتسریع بخشد. 
شایان ذکر است در این دیدار، به مناسبت فرا رسیدن 
12 اردیبهشت ماه – روز معلم- بانک مهر اقتصاد استان از 
زحمات و تلاش های بی شائبه مدیرکل آموزش و پرورش 
در راستای رشد و تعالی تعلیم و تربیت در سطح استان، با 

اهداء لوح سپاس، تقدیروتشکر نمود.

رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم خبرداد:

پرداخت تسهیلات گروهی در قالب تفاهم نامه به فرهنگیان استان قم

اخبــار
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم:

بلوار مرجعیت 
تا پایان سال تکمیل می شود

مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم گفت: اجرای 
بلوار مرجعیت ظرفیت خوبی به شهر قم اضافه خواهد کرد و طبق برنامه 

زمانبندی تا پایان سال تکمیل خواهد شد.
 عباس حلوائی زاده با اشاره به وضعیت اجرا و تکمیل پروژه بلوار مرجعیت 
در شهر قم، اظهار کرد: پروژه بلوار مرجعیت یکی از پروژه های مهم و کلیدی 
شهری جهت افزایش معابر ورودی به پردیسان و شهرك های مسیر و کاهش 
ترافیك بلوار غدیر است. وی با بیان اینکه عملیات اجرایی بلوار مرجعیت با 
سرعت در حال پیگیری است، خاطرنشان کرد: این پروژه در قالب سه فاز به 
طول 9.4 کیلومتر از انتهای بلوار جمهوری به سمت پردیسان در حال اجرا 
است. مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با اشاره به 
اجرای بلوار مرجعیت در چهار باند رفت و مسیر توقف به عرض 75 متر گفت: 
خطوط بی آر تی، پیاده رو و مسیر تردد دوچرخه در این پروژه پیش بینی شده 
است. وی انجام بیش از 3 میلیون مترمکعب خاکریزی و خاکبرداری در این 
پروژه را مورد توجه قرار داد و افزود: برای خاکبرداری این پروژه تاکنون بیش 

از 15 انفجار انجام شده است.
حلوائی زاده با اشاره به اجرای پروژه بلوار مرجعیت با پیمانکاری بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی و با اعتباری بالغ بر 710 میلیارد ریال، افزود: این پروژه 

در راستای تکمیل رینگ سوم شهری در قم به مرحله اجرا در آمده است.
وی با بیان اینکه در صورت تکمیل بلوار مرجعیت، این پروژه بزرگترین 
بزرگراه درون شهری قم خواهد بود، افزود: تکمیل راه های دسترسی شهرك 
قدس، شهرك مهدیه، پردیسان و همچنین کاهش ترافیك مسیر بلوار غدیر از 

اهداف اجرای این پروژه است.
مدیرکل نظارت بر امور عمرانی و ساختمانی شهرداری قم اجرای 29 آبرو 
در مسیر این پروژه را قابل توجه دانست و افزود: مشکل اصلی پروژه رفع 

معارض است و به زودی برطرف خواهد شد.
وی با بیان اینکه پروژه بلوار مرجعیت 45 درصد پیشرفت دارد و سه 
تقاطع غیرهمسطح در مسیر آن تعریف شده است خاطرنشان کرد: مسیر بلوار 
حدفاصل بلوار انسجام و شهید کریمی تکمیل شده است و در صدد بازگشایی 

آن هستیم و کل پروژه نیز تا پایان سال به بهره برداری خواهد رسید.

شهردار منطقه هفت قم عنوان کرد:

اهتمام ویژه مدیریت شهری 
جهت توسعه معابر خیابان شهدا

شهردار منطقه هفت قم گفت: با توجه به فعالیت مراکز تجاری بزرگ، 
حضور مراجع تقلید، تردد میهمان های بین المللی و مسئولان کشور در خیابان 
شهدا برنامه ریزی مشخصی برای توسعه و تعریض شوارع فرعی این خیابان در 

نظر گرفته شده است.
علیرضا اقبالیان، با تاکید بر اینکه این منطقه معابر پر اهمیت شهر قم را 
در خود جای داده است، اظهار کرد: با توجه به فعالیت مراکز تجاری بزرگ، 
حضور مراجع تقلید، تردد میهمان های بین المللی و مسئولان کشور در خیابان 
شهدا برنامه ریزی مشخصی برای توسعه و تعریض شوارع فرعی این خیابان در 

نظر گرفته شده است. 
ایجاد کانال های جمع آوری آب های سطحی و  اینکه  به  اشاره  با  وی 
پیاده روسازی خیابان شهدا سال گذشته به پایان رسیده است، اضافه کرد: 
امسال علاوه بر خیابان شهدا برای توسعه معابر ارم و حضرتی نیز برنامه 

مشخصی در دستور کار قرار دارد.
شهردار منطقه هفت قم با بیان اینکه بودجه های شهری پاسخ گوی 
نیازهای قم نیست، مطرح کرد: با توجه به عقب ماندگی شهر قم در در دوران 
قبل از انقلاب اسلامی مسئولان کشوری باید به این شهر نگاه ملی داشته 

باشند و برای پیشرفت و آبادانی این شهر بیشتر مشارکت کنند.
وی یادآور شد:  مدیریت شهری قم با تکیه بر درآمدهای داخلی خود 
فقط می تواند نگهداری از داشته ها و ارائه خدمات شهری را دنبال کند زیرا 

خدمات رسانی به 20 میلیون زائر نیازمند اعتبارات ملی است.
اقبالیان از مشارکت شهرداری منطقه هفت قم در بازسازی مصلی قدس 
یاد کرد و گفت: با وجود محدود بودن منابع و اعتبارات، شهرداری های مناطق 

هشت گانه قم در برنامه های مختلف فرهنگی شهر مشارکت مناسبی دارند.

سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم:

بیش از 10 درصد بافت های فرسوده قم 
خالی از سکنه است

سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم گفت: بیش از 10 درصد 
بافت های فرسوده شهری در قم خالی از سکنه است که باید فکری برای این 

فضاها بشود.
غلامرضا جانقربان با اشاره به وضعیت بافت های فرسوده شهری در قم، 
لزوم توجه مسئولان استان به رفع مشکلات بافت های فرسوده را خواستار شد 
و اظهار کرد: بیش از یک هزار و 700 هکتار بافت فرسوده شهری در قم وجود 
دارد که عمده آن در مناطق قدیمی و سنتی قم است. وی با تاکید بر ضرورت 
حفظ و حراست از فرهنگ اصیل و سنتی شهر تصریح کرد: فرهنگ اصیل و 
اصلی شهر قم در مناطقی است که امروزه به فضاهای نامناسب شهری تبدیل 

شده است و مشکل جابه جایی جمعیت را به دوش می کشد.
سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم با بیان اینکه خالی شدن 
این فضاهای سنتی و قدیمی شهر تبعات زیادی را در آینده خواهد داشت، 
افزود: خالی شدن بافت های فرسوده از سکنه مسائل و بزه های اجتماعی را 
به دنبال دارد و شهرداری به تنهایی نمی تواند از بروز این مشکل در شهر 
جلوگیری کند. جانقربان به خالی  شدن بیش از 10 درصد بافت های فرسوده 
شهر قم از سکنه اشاره کرد و ادامه داد: مسئله احیای بافت های فرسوده 

مسئله ای بین بخشی بوده که نیازمند عزم استان است.
وی تعریف محرک های توسعه برای تقویت بافت های فرسوده شهری را 
مورد توجه قرار داد و گفت: فرهنگ اصیل شهر قم و پایه شهری در عمده 
بافت های فرسوده شکل گرفته است و باید نسبت به حفظ و تقویت این 

فضاهای مهم شهری اقدامی جدی صورت گیرد.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم:

دستگاه تی . بی . ام مترو قم 
به بیمارستان نکویی رسید

 مدیرعامل سازمان قطار شهری قم گفت: دستگاه تی . بی . ام در ادامه 
حفاری تونل مترو به زیر بیمارستان نکویی رسیده است.

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، ابراهیم نیلیه با اشاره به روند اجرای 
پروژه مترو شهر قم اظهار کرد: تمام تلاش ما این است که این پروژه اواخر سال 

95 یا نیمه نخست سال 96 در فاز اول به مرحله بهره برداری برسد.
وی با اشاره به اینکه مسیر قلعه کامکار تا میدان ولیعصر )عج( با دستگاه 
تی. بی . ام حفاری می شود، گفت: ادامه مسیر از میدان ولیعصر تا جمکران به 

طول 800 متر به شیوه دستی حفاری خواهد شد.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به اینکه تی.بی . ام در حال 
حاضر به زیر بیمارستان نکویی رسیده است، خاطرنشان کرد: تا میدان ولیعصر 
2300 متر باقی مانده است و پیش بینی می کنیم که حفاری این بخش از 

تونل با دستگاه در مهر یا آبان ماه امسال به اتمام برسد.

شهردار منطقه شش قم خبرداد:

اصلاح هندسی ورودی بلوار بعثت 
به کمربندی امام علی )ع(

شهردار منطقه شش قم از اجرای پروژه اصلاح هندسی و جدول گذاری 
انتهای بلوار بعثت به کمربندی امام علی )ع( با اعتباری بالغ بر 4 میلیارد ریال 

خبر داد.
سیدمحمد موسوی منش با اشاره به اجرای پروژه اصلاح هندسی و 
جدول گذاری انتهای بلوار بعثت به کمربندی امام علی )ع( اظهار کرد: این 
پروژه با اعتبار چهار میلیارد ریال اجرایی می شود. وی انجام 1700 متر 
جدول گذاری مکانیزه، 5 هزار مترمکعب خاکبرداری، 2.5 میلیون متر مکعب 
زیرسازی، 1700 تن آسفالت بیندر و... را از جمله بخش های این پروژه دانست 

و خاطرنشان کرد: این پروژه به صورت امانی و پیمانی اجرا می شود.
این پروژه  از اجرای  شهردار منطقه شش قم خاطرنشان کرد: هدف 
را تسهیل در تردد انتهای بلوار بعثت به کمربندی امام علی )ع( و کاهش 

تصادفات ذکر کرد.

استاندار قم گفت: دولت برای اجرای اقتصاد مقاومتی 
ساختارهای لازم از جمله اشتغال زایی و فعال سازی واحدهای 
تولیدی و صنعتی را دنبال می کند تا بتواند به بخشی از 

اهداف مورد نظر برسد.
سید مهدی صادقی ظهر پنجشنبه در نشست صمیمی 
علی ربیعی وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی با تشکل های 
کارگری و کارفرمایی استان قم که در تالار امام رضا )ع( 
این استان برگزار شد، با تاکید بر اینکه اقتصاد مقاومتی 
همانند برجام است، اظهار کرد: باید فهم اقتصاد مقاومتی 
در جامعه اسلامی ترویج شده و به آموزه های آن به شیوه 
مطلوبی عمل شود. وی با اشاره به اینکه اقتصاد مقاومتی برای 
تبیین رسالت بخش های مختلف نظام تعاریف مشخصی را 
بیان کرده است، اضافه کرد: همه افرادی که در ایران اسلامی 
زندگی می کنند در اجرای اقتصاد مقاومتی نقش دارند و 
برجام زمینه را برای تحقق اقتصاد مقاومتی فراهم کرده است 
اما باید برنامه ریزی های لازم در این راستا به مرحله عمل 
برسد. استاندار قم از ایجاد ستاد راهبردی اقتصاد مقاومتی 
و ابلاغ دستورالعمل های لازم توسط دولت یاد کرد و گفت: 
دولت برای اجرای اقتصاد مقاومتی ساختارهای لازم از جمله 
اشتغال زایی و فعال سازی واحدهای تولیدی و صنعتی را 

دنبال می کند تا بتواند به بخشی از اهداف مورد نظر برسد. این 
مسئول با تأکید بر اینکه تحقق اقتصاد مقاومتی دستاوردهای 
بسیاری برای مردم دارد، عنوان کرد: باید بسترهای لازم را 
برای اجرای فعالیت های اقتصادی بلند مدت فراهم سازیم 
تا هر بخش از نظام اسلامی بتواند به نقش خود به خوبی 

عمل کند.
بهره برداری از نمایشگاه دائمی 
فرش دستباف قم تا شهریورماه

استاندار قم همچنین در جلسه ای با حضور رئیس مرکز 
ملی فرش ایران با بیان اینکه نمایشگاه دائمی فرش دستباف 
این استان تا شهریورماه امسال راه اندازی می شود، خواستار 
ترسیم چشم انداز بلند مدت برای توسعه فعالیت های آن 
شد. سید مهدی صادقی افزود: واقع شدن قم در مرکز کشور 
و همجواری آن با پایتخت موجب رونق این نمایشگاه خواهد 
شد. وی با بیان اینکه صنعت فرش دستباف تلفیقی از هنر 
و اقتصاد است، افزود: در کنار ترویج و توسعه فرهنگ ملی و 
بومی می توانیم تحرك بسیار خوبی در اقتصاد نیز از طریق 
این صنعت بدهیم. وی با تاکید برضرورت ترسیم چشم 
انداز سه دهه آینده برای این نمایشگاه خاطرنشان کرد: پایه 
هرگونه برنامه ریزی و تصمیم گیری در این زمینه بایستی 

اطلاعات علمی و کارشناسی باشد. حمید کارگر رئیس 
مرکز ملی فرش ایران نیز در این جلسه با بیان اینکه این 
نمایشگاه از بخش های مختلفی از جمله موزه و کارگاه نیز 
تشکیل خواهد شد اظهار کرد: نمایشگاه فوق به پایگاهی 
برای معرفی فرش کشور مبدل خواهد شد. احمد ذاکری 
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت قم نیز با اشاره به تصویب 
احداث نمایشگاه دائمی فرش در سفر رهبر معظم انقلاب به 
قم گفت: نمایشگاه تا پایان شهریور ماه امسال به بهره برداری 

خواهد رسید.
تحقق اقتصاد مقاومتی هدف مشترک

 همه مسئولان باشد
استاندار قم همچنین در نخستین جلسه شورای اداری 
)س(  معصومیه  تالار  در  که  جاری  سال  در  قم  استان 
فرمانداری برگزار شد، اظهار کرد: اگر اقتصاد مقاومتی، اقدام 
و عمل به عنوان یک هدف مشترک مدنظر قرار گیرد، با 
تلاش و کوشش همه مسئولان، به وضعیتی که مورد انتظار 
است می رسید. سید مهدی صادقی طی سخنانی با اشاره 
به هماهنگی و همکاری دستگاه های مختلف استان در سال 
گذشته اظهار کرد: زمینه برای پیشبرد اهداف در سال 94 
فراهم شد و طرح های مختلفی در استان به بهره برداری 
رسید. وی با اشاره به نامگذاری امسال به نام اقتصاد مقاومتی، 
اقدام و عمل از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی افزود: در 
راستای استفاده بهینه از تمام منابع و امکانات و عملی شدن 
سیاست های اقتصادی دولت باید همکاری و هماهنگی لازم 
را داشته باشیم. استاندار قم ادامه داد: اگر اقتصاد مقاومتی، 
اقدام و عمل به عنوان یک هدف مشترک مدنظر قرار گیرد، با 
تلاش و کوشش همه مسئولان، به وضعیتی که مورد انتظار 
است می رسیم. صادقی اضافه کرد: با روش های عقلانی، 
سخت کوشی و مدارا با همه دستگاه های مسئول و همچنین 
دوری از تفرقه، بدبینی و قضاوت های بی جا به نتایج قابل 
قبولی در عرصه خدمات رسانی به مردم حاصل می شود. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: خوشبختانه 
سال گذشته انتخابات به خوبی با همگرایی و هم افزایی و 
استفاده از همه معتدمان و ناظران در سطوح قانونی برگزار و 
نتیجه بسیار خوبی حاصل شد. وی همچنین افزود: با تشکیل 
ستاد تسیهلات زائران، اقدام های مناسب و خوبی بدون هیچ 
مشکل و کمبودی جهت پذیرایی مسافران نوروزی در استان 

انجام شد.

استاندار قم تاکید کرد:

اهتمام جدی به فعال سازی واحدهای تولیدی و صنعتی

حج تمتع در محدوده قرمز!
گفته می شود: رئیس سازمان حج و زیارت با اشاره به کارشکنی سعودی ها درباره حج امسال و پاسخ 
ندادن به شروط و درخواست های ایران گفت: ادامه چنین رفتاری ما را وارد محدوده قرمز زمانبندی اجرای 
عملیات حج کرده است. سعید اوحدی در پاسخ به این سوال که قرار بود تا آخر هفته عربستان نظر نهایی 
خود را راجع به پیشنهادات و درخواست های ایران اعلام کند، افزود: ما تلاش کردیم از طریق مذاکره 
مسائل و مشکلات راجع به تمتع امسال را برطرف کنیم تا فریضه حج برای زائران ایرانی با حفظ عزت و 
کرامت برگزار شود اما دولت عربستان تا به امروز جوابی به شروط و خطوط قرمز ما نداده است. وی تامین 
امنیت زائران را مهمترین خط قرمز جمهوری اسلامی ایران برشمرد و گفت: در این باره در مذاکرات مکه 
20 پیشنهاد و راهکار را به آنها اعلام کردیم. اوحدی افزود: همچنین درباره چگونگی صدور ویزا و چگونگی 
بهره مندی زائران از خدمات کنسولی در صورت بروز مشکلات احتمالی که جزو خطوط قرمز ماست؛ 
وزارت حج عربستان هیچ پاسخی نداده است. معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: تا به این 

لحظه 4 ماه از زمان انجام امور اجرایی عملیات حج نسبت به سال گذشته عقب تر هستیم.

رسوایی اخلاقی سفیر عربستان در رومانی
گفته می شود: شماری از پایگاه های خبری از رسوایی اخلاقی و تجاوز سفیر عربستان در رومانی به یك 
دختر رومانیایی و کشتن وی خبر دادند. به گزارش ایرنا، پایگاه خبری »پاناروما الشرق الاوسط« روز پنجشنبه 
به نقل از سایت »ای دبلیو دی«، نوشت: ابراهیم عبدالرحمن الراسی سفیر عربستان در رومانی به منشی 
رومانیایی خود تجاوز کرده و او را به قتل رسانده است. بر اساس این گزارش، وزارت امور خارجه رومانی سفیر 
سعودی را احضار و او را به تجاوز جنسی به »ایوانا ویلسیکو« 25 ساله که به عنوان منشی در سفارت عربستان 
در بخارست کار می کرده، متهم کرده است. پزشکی قانونی رومانی گزارش کرده که قربانی مورد تجاوز 
جنسی قرار گرفته و سپس با کمربند خفه شده است. گزارش می افزاید: جسد ایوانا ویلسیکو که دانشجوی 
پزشکی بوده در حال شناور بر روی سطح آب یك حوضچه در نزدیك یك نیروگاه برق در 24 مایلی جنوب شهر 
بخارست، پیدا شده است. وزارت خارجه رومانی 48 ساعت به نمایندگی دیپلماتیك عربستان سعودی مهلت 
داده است تا خاك این کشور را ترك کند. یك مسئول رومانیایی خاطرنشان کرده که مسئولان رومانی از عربستان 
خواسته اند مصونیت سفیر خود را بردارند تا بتوان وی را محاکمه کرد اما مسئولان سعودی این درخواست را 
رد کرده اند. این درحالی است که یك خدمتکار رومانیایی نیز که در اقامتگاه سفیر عربستان در بخارست کار 

می کرد، سال جاری میلادی مورد ضرب و شتم و تجاوز قرار گرفت.

پاسخ عجیب خداداد عزیزی به علیفر!
گفته می شود: چند شب پیش علیفر گزارشگر فوتبال به برنامه خندوانه رفت و مدعی شد که 
میخواهد سرمربی یک تیم لیگ برتری در فصل بعد شود. بعد از این اظهار نظر خداداد عزیزی در انتقاد به 
این گزارشگر فوتبال گفت: آقای علیفر فکر می کند عقل کل است! یعنی گواردیولا نمی فهمد و علیفر می 
فهمد؟ دوباره بعد از این علیفر جواب حماسه ساز ملبورن را داد و گفت عزیزی سواد ندارد و نمی فهمد من 
چه می گویم! این کشمکش و دعوا تا جایی ادامه داشت که عزیزی امروز جواب زشتی به علیفر داد.  وی 
در این باره گفت: بنده عادت ندارم جواب هرکسی را بدهم. خیلی ها می توانند مرا نقد کنند اما شنیده ام 
این آقا در لابه لای انتقادات خود گفته اند من تربیت خانوادگی و فرهنگ ندارم. اما می خواهم فقط به یک 
موضوع اشاره کنم. پدرم همیشه به من گفته خودت باش. دنبال ظاهرسازی و عوام فریبی نرو. اگر حتی 
به ضررت تمام شد و به همین علت است که همیشه یک رو داشته ام و دنبال به دست آوردن دل کسی 
با حرف ها و یا رفتار فریبنده نرفته ام. وی افزود:به نظر من شخصی که کلاه گیس روی سرش می گذارد، 
دارد ظاهرسازی می کند. تکلیف آدمی که کلاه گیس می گذارد و باعث زیر سوال رفتن اعتبارش می شود 

با خودش و بقیه مشخص است و من پاسخی برای این فرد ندارم.

روایت حداد از نفوذ دشمن در مدارس
گفته می شود: غلامعلی حداد عادل در همایش بزرگداشت مقام معلم و تجلیل از فرهیختگان تعلیم 
و تربیت اسلامی، اظهار داشت: افرادی که در امر آموزش و پرورش و شغل معلمی و مدرسه داری فعال 
هستند، باید تلاش کنند تا تعلیم و تربیت را تخصصی تر کنند. نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به امکان نفوذ دشمن در آموزش و پرورش، گفت: باید مدارس اسلامی را توسعه داده و 
تلاش کنیم تعداد بیشتری از دانش آموزان کشور در مدارس هدفمند تربیت شوند. وی مطرح کرد: چند 
ماه گذشته بروشوری به مدرسه ما آمده بود که از برگزاری همایشی در رابطه با مدیریت مدارس در دبی 
خبر می داد. 17 نفر در این همایش به عنوان سخنران حضور می یافتند که تنها دو نفر آنها از ایران بوده 
و بقیه سخنران ها از آمریکا به دبی می آمدند تا مدیران مدارس از ایران به کشور امارات رفته و این افراد 
آنها را ارشاد کنند؛ این همان نفوذی است که رهبر معظم انقلاب بارها به آن اشاره کرده اند. این اظهارات 

را تسنیم منتشر کرده است.

سرنوشت »جیسون رضاییان« پس از آزادی
گفته می شود: »جیسون رضائیان« در دانشگاه »هاروارد« درباره آینده روابط ایران و امریکا پژوهش 
خواهد کرد.»آسوشیتدپرس« گزارش داد؛ خبرنگار روزنامه »واشنگتن پست« که بعد از متهم شدن به 
جاسوسی 18 ماه را در ایران در زندان گذراند سال آینده را به عنوان »پژوهشگر میهمان« در دانشگاه 
»هاروارد« سپری خواهد کرد.بر اساس گزارش روزنامه »بوستون گلوب«، »جیسون رضائیان« در مدت 
حضور در»هاروارد« این موضوع را که »سپهر جدید در روابط امریکا و ایران چه معنایی برای سیاست 
خارجی امریکا در خاورمیانه دارد « مطالعه خواهد کرد.برنامه »فلوشیپ نیمن« هر سال چندین روزنامه 
نگار را که در اواسط دوره روزنامه نگاری خود قرار دارند برای گذراندن دوره ای چند ماهه در »هاروارد« 

انتخاب می کند.

ضراب اتهام دور زدن تحریم ها را رد کرد
گفته می شود: رضا ضراب روز چهارشنبه در دادگاه فدرال نیویورک اتهام توطئه چینی به همراه دو 
نفر دیگر برای کمک به ایران به منظور دور زدن تحریم های آمریکا و پولشویی میلیون ها دلار از طریق 
شرکت هایش را رد و ادعای بی گناهی کرد.رضا ضراب 33 ساله تاجر ایرانی تبار ساکن ترکیه ماه گذشته در 
میامی بازداشت شد.وی اظهار بی گناهی خود را به ریچارد برمن قاضی حوزه در منهتن ارائه کرد.بنجامین 
برفمن وکیل ضراب به خبرنگاران گفت:  از اینکه ضراب سرانجام به نیویورک رسید تا ما روند دفاع از این 
پرونده را آغاز کنیم خوشحالیم. اعتقاد داریم که اتهامات قابل دفاع هستند.ضراب ماه گذشته به همراه 
کاملیا جمشیدی 29 ساله و حسین نجفی زاده از کارمندان ارشد صرافی بانک ملت در ایران مورد تعقیب 

قانونی قرار گرفت و این دو ایرانی آزاد هستند.

برجام  واویلاست
گفته می شود: سعید جلیلی، مذاکره کننده سابق هسته ای از برجام به شدت انتقاد کرد. به گزارش 
»انتخاب«، سعید جلیلی که این روزها مدام در سفر دیده می شود، اخیرا با حضور در شهر بیرجند مجددا 
اظهاراتی را علیه توافق هسته ای به زبان آورد. مذاکره کننده سابق هسته ای گفت: این سند برجام، سندی 
نیست که به خودی خود قابل اعتماد باشد، این سند با شروط پذیرفته شده است. وی افزود: اگر برجام 
توافق خوبی بود، رهبر انقلاب، مجلس و شورای امنیت ملی 28 شرط برای اجرای آن اضافه نمی کردند. 
جلیلی اضافه کرد: برجام بدون این شروط واویلاست. مذاکره کننده سابق هسته ای گفت: ما در مذاکرات 
پیشنهاد پخش زنده گفتگوها را دادیم. وی افزود: وقتی بسته پیشنهادی خود را در مسکو و بغداد ارائه 

دادیم، آن را روی اینترنت نیز تا بگوییم پیشنهاداتمان مشخص است.

 ریاض آماده بازگشایی سفارت در تل آویو
گفته می شود: یک ژنرال ارشد بازنشسته ارتش عربستان عنوان داشت اگر اسرائیل ابتکار صلح اعراب 
را که سال 2002 مطرح شد بپذیرد ، ریاض سفارت خود را در اراضی اشغالی دایر می کند. به گزارش 
ایسنا، به نقل از روزنامه اورشلیم پست، انور عشقی که قبلا نیز با »دوری گلد« مدیر کل وزارت امور خارجه 
رژیم صهیونیستی دیدار علنی داشته است، در پاسخ به این سؤال مجری الجزیره قطر که "چقدر طول می 
کشد عربستان سفارت خود را در اسرائیل بگشاید"، اظهار داشت: "می توانید از آقای نتانیاهو بپرسید. اگر 
او اعلام کند که طرح صلح )عربی( را می پذیرد و همه حقوق فلسطینی ها را به آنان می دهد، عربستان 
سعودی ساخت سفارت خود در تل آویو را آغاز می کند." دفتر نخست وزیری اسرائیل به این سخنان 

عشقی واکنشی نشان نداده است.

عراق اولین صادرکننده دفترچه مشق به ایران
گفته می شود: بر اساس آمار گمرک در سال 94 بیشترین میزان واردات دفترچه مشق از کشور عراق 
انجام شده است. به گزارش میزان بر اساس آمار گمرک در سال گذشته 26 تن دفترچه مشق به کشور 
وارد شد. برای واردات این میزان دفترچه مشق 49 هزار و 423 دلار ارز از کشور خارج شد. این گزارش 
می افزاید ارزش ریالی این میزان واردات 146 میلیون و 525 هزار و 602 تومان در گمرک ثبت شده 
است. بر اساس آمار گمرک چین،اتریش،ترکیه و عراق از کشورهای صادر کننده دفترچه مشق به ایران 
هستند. بر اساس این گزارش عراق اولین صادر کننده دفترچه مشق به ایران در سال 94 بود و در رتبه 

بعدی کشور چین قرار گرفت.

خنثی سازی حمله تروریستی به حرم کاظمین
گفته می شود: اعضای یک گروه تروریستی که قصد داشتند زوار امام موسی کاظم علیه السلام را 
هدف قرار دهند، دستگیر شدند. به گزارش  العهد، نیروهای اداره اطلاعات نظامی عراق اعضای یک گروه 
تروریستی را که در انفجارهای اخیر الکراده و الجادریه در بغداد دست داشت، دستگیر کردند. این گروه 
تروریستی در حال برنامه ریزی برای هدف قراردادن زوار امام موسی کاظم علیه السلام در منطقه کاظمین 

در شمال غرب بغداد بود که متلاشی شد.

انهدام 220 کارگاه ساخت شیشه در کشور
گفته می شود: قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر از انهدام 220 کارگاه ساخت شیشه و 
کشف یک هزار و 800 کیلوگرم شیشه طی سال گذشته خبر داد. علیرضا جزینی در دیدار با آیت الله 
مکارم شیرازی با اشاره به مشکل مصرف مواد روان گردان و شایع شدن در بین نسل جوان گفت: طبق 
فرمایشات مقام معظم رهبری در امر مبارزه با مواد مخدر پیشگیری، درمان، کاهش آسیب ها، مقابله و 

همچنین حمایت های اجتماعی را دنبال می کنیم.

بهشتی ترین نقطه ایران از نگاه مهران مدیری
گفته می شود: مهران مدیری در گفت و گو با یکی از رسانه ها از ارادت خاصی که به امام رضا )ع( 
دارد گفته و حرم ایشان را تنها محل آرامش خود دانسته است.بخشی از این گفتگو حالا در فضای مجازی 
و کانال های تلگرامی به اشتراک گذاشته شده است.مهران مدیری می گوید: زیارت رفتن یک رویه ثابت 
در زندگی ما بود و البته امروز در پنجاه سالگی، آرامش را تنها متعلق به بهشتی  ترین نقطه ایران عزیز، 

یعنی حرم امام رضا)ع( می دانم.

صدا و سیما سخنان رئیس جمهور را سانسور کرد
گفته می شود: صداوسیما در یک اقدام جالب توجه و رویه همیشگی سخنان دکتر روحانی رییس 
جمهوری در خصوص بررسی اعتبارنامه منتخبان مجلس در خانه ملت ، افرادی که 2 میلیارد دلار در 
اختیار امریکا گذاشتند، عذرخواهی مسئولان در هنگام اشتباهات و آگاه سازی و مطلع کردن مردم از 

اتفاقات کشور، سانسور کرد.

گشت نامحسوس فساد اقتصادی!
گفته می شود: احمد توکلی در مطلب کوتاهی که در کانال تلگرام خود منتشر کرد، نوشت: بسم الله... 
اگر گشت نامحسوس مبارزه با فساد اقتصادی را جدی گرفته بودیم امروز گشت های نامحسوس اجتماعی 

رونق کمتری داشت.

نامحــرمانه

امام جمعه قم گفت: مردم از قوه قضائیه، 
قوه مقننه و قوه مجریه توقع دارد آنچه در 
و  آشکار  تجاوز  این  مقابل  در  دارند  توان 
دشمنی آمریکایی ها ایستاده و حقوق ملت را 

از حلقوم آمریکایی ها بیرون آورند.
بوشهری  آیت الله سیدهاشم حسینی 
ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه قم که 
در مصلی قدس برگزار شد، با اشاره به مانع 
تراشی و کارشکنی آمریکایی ها در مسئله 
برجام، تصریح کرد: همانطور که رهبری 
بارها تذکر داده اند، هرچه زمان می گذرد 
سند خیانت ها و کارشکنی های آمریکا بیشتر 
می شود و معلوم نیست این پرونده قطور تا 

چه زمانی ادامه پیدا کند.
وی با اشاره به ضبط دو میلیارد دلار از 

دارایی های کشور توسط آمریکایی ها، تصریح 
کرد: این چه قانون و کشوری است، دشمن 
بداند ملت ما با قدرت و اقتدار در مقابل 

توطئه و دشمنی های آن ها خواهد ایستاد.
به  اشاره  با  وی  فارس،  گزارش  به 
نامگذاری روز نهم اردیبهشت به عنوان روز 
شوراها، رسالت اصلی شوراها را گره گشایی 
روستاها  و  شهرها  مسائل  و  مشکلات  از 
دانست و تصریح کرد: شوراها باید با وحدت 

رویه به رفع مشکلات مردم بپردازند.
شوراها  قوانین  کرد:  خاطرنشان  وی 
نیازمند ترمیم است و آنقدر که باید برای 
رسیدگی به مسائل توانمند نیستند و باید 
این  رفع  برای  مجلس  و  دولت  با  همراه 
مشکل تصمیم گیری کنند. امام جمعه قم 

با اشاره به روز جهانی کارگر، مقام کارگر 
قرار داد و گفت:  را مورد توجه  در اسلام 
مقام کارگر به حدی است که پیامبر اسلام 
دست کارگر را می بوسد و ایشان می فرماید 
که کسی که برای گذران زندگی خود و 
خانواده تلاش کند در مسیر الهی حرکت 
کرده است. وی با تاکید بر ضرورت افزایش 
کیفیت کار در کشور گفت: کالایی که در 
کشور ما تولید می شود و نتیجه کار کارگران 
باید با کیفیت بالا و در حد و بالاتر از کیفیت 
آیت الله حسینی  باشد.  خارجی  کالاهای 
بوشهری لزوم تأمین امنیت شغلی کارگران 
توسط دولت را مورد توجه قرار داد و افزود: 
بانک ها و دولت به مدد کارخانجات بشتابند، 
جامعه کارگر ما از نظر درآمدی در سطح 

بالایی نیست، تولید ثروت به هر قیمتی 
درست نیست و وارد کردن کالایی که به 
انسانی و  از نظر  بزند  ایرانی ضربه  کالای 

اخلاقی صحیح نیست.
وی خواستار مبارزه با قاچاق مافیایی در 
کشور شد و خاطرنشان کرد: چگونه ساز و 
کاری ایجاد شده که صدها کانتینر قاچاق به 
سمت تهران حرکت می کند، باید زمینه این 

نوع مسائل برطرف شود.
امام جمعه قم با اشاره به ویژگی های 
شهید مطهری که موجب نامگذاری روز 
معلم شد، گفت:  روز  نام  به  شهادت وی 
معلمان ما شهید مطهری را الگوی خود قرار 
دهند هم در تعلیم و هم در تربیت و انتقال 

مسائل اخلاقی به دانش آموزان.

مراسم تجلیل از کارگران نمونه استان 
قم عصر پنجشنبه با حضور علی لاریجانی 
رئیس مجلس شورای اسلامی و وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در مرکز فقهی ائمه 

اطهار )ع( قم برگزار شد.
رئیس کانون انجمن های صنفی کارگران 
گفت:  مراسم  دراین  کشور  ساختمانی 
مهمترین دغدغه قشر کارگر امنیت شغلی 
است و آنها نباید نسبت به آینده شغلی خود 

دغدغه داشته باشد. 
اکبر شوکت ادامه داد: یکی از کارگران 
ساختمان به دلیل بی تفاوتی کارفرما دو 
عضو مهم بدن خود را از دست داده است، 
افراد زیادی ادعا کردند که به داد این کارگر 
می رسند ولی به وعده خود عمل نکردند. 

شوکت بیان داشت: کارگری که برای این 
کشور انقلاب کرده و شهید و جانباز داده 
ولی هنوز شاهد برخی بی عدالتی در جامعه 
می باشد و این بی عدالتی در مورد قشر 
کارگر نیز مربوط به یك دولت خاص نیست. 
وی همچنین گفت: وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در این دولت یك آتش زیر 
خاکستر را تحویل گرفت. وی اظهار داشت: 
دولت باید جلوی قراردادهای سفید امضاء را 
بگیرد و این مساله برای همیشه ازبین برود.

بهره  افزایش  شوکت خاطرنشان کرد: 
وری و مزایای کارگران از طریق تاسیس 
تعاون های کارگری به جای واگذاری کارها 
به پیمانکاران و دلالان امر شدنی است و 
اگر دلالان و واسطه ها حذف شود حقوق 

کارگران چندین برابر می شود.
وی با انتقاد از واگذاری بی رویه کارها 
به بخش خصوصی نیز گفت: جارو کشیدن 
خیابان را چرا به پیمانکار واگذار می کنیم 
که هر شش ماه یکبار پول کارگر را از سود 
اصلی این سرمایه که حقوق واقعی کارگر 

است، پرداخت می کند.
شوکت بیان داشت: باید دست دلالانی 
وصل  ثروت  و  قدرت  های  شبکه  به  که 
اینها  کوتاه شود،  کارگران  از سر  هستند 
خون کارگران را می مکند. وی ادامه داد: 
کارگران  به  استان  مسئولان  هایی  قول 
دادند مبنی بر اینکه مجموعه کامل رفاهی 
و ورزشی برای کارگران و بازنشستگان این 

حرفه، ساخته شود ولی عملیاتی نشد. 

کانون  رئیس  زاده  ارجمند  محمد 
کارفرمایان استان قم نیز گفت: امروز یکی 
از روزهای بسیار خوبی بود که توانستیم در 
این مجموعه احساس کنیم، کارگر و کارفرما 

همه از یك جنس هستیم.
وی ادامه داد: کارگران باعث افتخار ملت 
امروز بستر برای پیشرفت  ایران هستند، 
اقتصاد کشور فراهم شده و با کار، تلاش، 
شکوفا  اقتصاد  صنعت  گسترش  و  تولید 

خواهد شد. 
ارجمند زاده بیان داشت: در یك سال 
بخشودگی جریمه  از  ما  واحدهای  پیش 
های مالیاتی برخوردار شد و از وزیر و رئیس 
مجلس تقاضا داریم بخشودگی جرائم بیمه 

ای را برای مدتی لحاظ کنند.

آیت الله حسینی بوشهری:

قوای سه گانه حقوق ملت را از حلقوم آمریکایی ها بیرون آورند

با حضور رئیس مجلس و وزیر تعاون:

کارگران نمونه استان قم تجلیل شدند

بر اساس اصلاحیه جدید قانون مالیات های مستقیم
 مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر درآمد صاحبان مشاغل 

)اشخاص حقیقی( از تیرماه به خردادماه تغییر یافته و مودیان محترم 
بایستی اظهارنامه الکترونیکی عملکرد سال 1394 را از طریق سامانه 

www.tax.gov.ir حداکثر تا پایان خردادماه 1395 ارائه نمایند.

صاحبان محترم مشاغل

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی


